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راســتش برخلاف بســیاری که به ایده سیم کارت 
بــدون فیلترینــگ ویــژه گردشــگران خارجــی 
می خندند، مــن یکی از ایــن ایده عــزت ضرغامی 
خوشــم آمــد! دلیلــش هــم ایــن اســت کــه اصولاً 
اعتقــاد دارم دنیــای سیاســت و کابینــه دولــت 
جایی اســت برای چانه زنی بر ســر منافــع گروه ها 
و بخش هــای مختلــف. وزیــر گردشــگری هــم بــا 
همین زاویه ایده ای را مطــرح کرده که فکر می کند 
منافع بخشــی از گروه هــای مرتبط 
با وزارت خانــه اش را تأمین می کند. 
او گفتــه خارجی هایــی که بــه ایران 
می آیند، نیــاز دارند بــه واتس اپ و 
اینســتاگرام و دیگر پیام رســان های 
بین المللی دسترسی داشته باشند 
و با وضعیت فعلی اینترنت خیلی 
اذیت می شــوند و بهتر اســت برای 
آنها سیم کارت های ویژه ای طراحی 
شــود که در آن اینترنت یــا حداقل 
دسترســی بــه برخــی پلتفرم هــای 
بین المللی آزاد باشد. جالب اینکه ضرغامی این 
ایده را برای کسب وکارهای ایرانی حوزه گردشگری 

هم مطرح کرده است.
قبول دارم که حق داریم از وزیر گردشــگری کشور 
بخواهیم دغدغه گردشگران داخلی را هم داشته 
باشــد که وقتــی در یک آخــر هفتــه مثلاً بــه موزه 
ســعدآباد می رونــد و می خواهنــد چهارتا عکس 
خــوب از تفریــح آخــر هفته شــان در اینســتاگرام 
بگذارند و هم فرهنگ گردشــگری را ترویج کنند و 
هم داشته هایمان از میراث تاریخی مان را نمایش 
دهند، خون به جگر می شــوند. اما احتمــالاً آقای 

ضرغامی بگوید من فعــلاً برای داخلی هــا کاری از 
دستم برنمی آید، ولی برای خارجی ها که می توانم 

قدمی بردارم. 
حــالا اینها را نگفتــم که بگویــم از طرفــداران وزیر 
گردشگری هستم یا ایده ها و حرف ها و اعمالش 
را می پسندم، بلکه حرف اصلی بر سر این است 
کــه اصــولاً کارکــرد وزرا و وزارت خانه هــا توجــه بــه 
حقــوق شــهروندان و کســب وکارهای مرتبــط بــا 
حــوزه خودشــان اســت. قبــلاً هــم گفتــه ام کــه با 
اینترنــت ویــژه و رانتــی و اختصاصــی بــرای گروه 
یا عــده خاصــی به شــدت مخالفــم. امــا اینهــا را 
نوشــتم که بگویم کاش وزرایی چون وزیر اقتصاد 
و صمت و مهم تر از همه وزیر ارتباطات هم کمی 
به فکر منافع کسب وکارهای مرتبط با حوزه شان 
می بودند که وضعیت فعلی اینترنت و ناپایداری 
و محدودیت هایــش خــون بــه جگــر آنهــا کــرده 
اســت. اینکه کســی یا جایی دیگر اینترنــت را به 
هر دلیلی به وضع فعلی کشانده یک چیز است، 
اینکــه مــا به عنــوان وزیــر یــک حــوزه تخصصی، 
مطالبات کسب وکارها و کارآفرینان حوزه خودمان 
را جدی بگیریم و دنبال کنیم و از در انکار آنها وارد 
نشویم یک چیز دیگر. به نیت و آنچه در سر آقای 
ضرغامی می گذرد شبهه ای وارد نمی کنم و فرض 
را بر تلاش راســتینش برای حل کردن مشــکلات 
کســب وکارهای گردشــگری بــه شــیوه خــودش 
می گــذارم. امــا غبطه می خــورم که چــرا صداقت 
و شــهامت ضرغامــی در ابــراز اینکــه وضعیــت 
اینترنــت فعلــی بــرای گردشــگر و کســب وکار 
گردشــگری چقــدر نامناســب اســت، در فضــای 

مدیران آی تی دیده نمی شود؟

INTROسرآغاز

دغدغه اینترنتی وزیر گردشگری و یک پرسش
 از وزرای مرتبط با حوزه نوآوری و اقتصاد

صداقتضرغامی
درمواجههبااوضاعاینترنت

رضا جمیلی 
سردبیر
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انجمن صنفی VODها: 

تشکیلمجمع«رصتا»غیرقانونیاست

مشکلاینوتکسدرجذبمخاطبان
خارجیبهدلیلشرایطاینترنت

در پی نگرانی انجمن صنفی شــرکت های نمایش ویدئویی 
برخط )VODها(، از خبر تشــکیل مجمع عمومی »رصتا« 
و برگزاری انتخابات شورای راهبری این مجمع توسط ساترا 
)بازوی مقررات گذاری صداوســیما در حــوزه صوت وتصویر 
فراگیــر در حــوزه فضــای مجــازی(، اعضــای این انجمــن در 
بیانیه ای ایــن اقــدام را غیرقانونی و مداخلــه در امور صنفی 
کسب وکارهای خصوصی دانستند و نسبت به عواقب آن 
هشــدار دادند. انجمن VODها تشکیل مجمع رصتا را که 
مخفف »رسانه های صوت و تصویر فراگیر ایران« است، یک 
مولد غیرقانونی و ضدصنفی معرفی کرده است. این انجمن 
گفته که ساترا با راه اندازی این مجمع، از برخی پلتفرم های 
نمایش آنلاین برای حضور در کمیســیونی بــا هدف صدور 
مجوزهــای تولیــد و نمایش و تشــکیل یک مجمــع صنفی 
دعوت به عمــل آورده، در حالی که مطابق بــا اصل بنیادین 
»عــدم صلاحیــت« در حقــوق عمومی »هیــچ مقــام اداری 
صلاحیت هیچ ابتــکار و اقدام اعم از صدور دســتورالعمل، 
مقــررات و ممانعــت از حقــوق مصــرح اشــخاص حقیقــی 
و حقوقــی را نــدارد، مگر آنکــه قانون چنیــن اجــازه ای به وی 
داده باشد«. در این بیانیه یادآوری شده که با وجود تکاپوی 
چندساله سازمان صدا و سیما جهت مشروعیت بخشی به 
ساترا با استفاده از گنجاندن ردیفی در قانون بودجه، شورای 
محترم نگهبان به دلیل مغایرت با اصل ۵۲ قانون اساســی، 

همواره با هوشــمندی آن را رد کرده، اما همچنان مشــخص 
نیست مجموعه ساترا بدون صلاحیت قانونی با چه نیتی 
به دنبال تشــکیل مجموعه رصتا و مداخله در امور صنفی 
و انجام وظایف تصریح شــده برای بخش خصوصی است. 
همچنین در این بیانیه آمده است: »بر اساس ماده ۳ قانون 
بهبود مســتمر محیــط کســب وکار، دســتگاه های اجرایی 
مکلف اند همگام با تدوین یا اصلاح مقررات، بخشــنامه ها 
و رویه هــای اجرایی، نظــر تشــکل های اقتصــادی ذی ربط را 
مورد توجــه قرار دهنــد. از آنجــا که انجمن صنفــی نمایش 
ویدئویی برخط که مســتند به ماده ۱۳۱ قانون کار تشــکیل 
و در حال حاضر تنها نماینده قانونی کسب وکارهای تولید 
و نمایــش ویدئویــی برخــط اســت؛ صرف نظــر از اینکــه آیــا 
ساترا اجازه تشکیل چنین کمیسیونی را داراست یا نه، آن 
مجموعه به جای ورود به مسائل صنفی و ایجاد تشکیلات 
موســوم به رصتا باید در موارد مورد نیــاز از این انجمن برای 
انجام امور مربوط به نمایندگی بخش خصوصی دعوت به 
عمل می آورد.« این انجمــن در پایان یادآور شــده که بر این 
اســاس و با توجه به تجربیــات تلخ مشــابه و ضربه هایی که 
مداخله غیرضــروری بخش هــای دولتی در امــور صنفی به 
کســب وکارهای بخش خصوصی وارد کرده و همــواره مورد 
مذمت مسئولان عالی کشور بوده، خواستار توقف این اقدام 

غیرقانونی ساتراست.

نمایشــگاه بین المللــی اینوتکــس ۲۰۲۳ کــه قــرار اســت 
اواســط اردیبهشــت ماه برگزار شــود، در ایــن دوره به خاطر 
محدودیت های اینترنتی برای جذب شرکت کنندگان خارجی 

با مشکل مواجه شده است. 
ســجاد عباســی فشــمی، دبیــر دوازدهمیــن نمایشــگاه 
بین المللی نوآوری و فنــاوری در این باره بــه کارنگ می گوید:  
فیلترینگ و محدودیت های اینترنت در بیش از هفت ماه 
گذشته، کســب وکارهای اســتارتاپی را که بر بستر اینترنت 
متمرکز بودند، به شــدت تحت تأثیر قــرار داده، به طوری که 
رویداد اینوتکــس نیــز در ارتباط بــا مخاطبان خــود، به ویژه 
مخاطبان بین المللی دچار اخلال شــده است. با این وجود 

عباســی فشــمی باور دارد ادامه دار بودن این محدودیت ها 
نباید باعث جلوگیری از برگزاری رویدادی شود که می تواند 
فعالان اکوسیستم اســتارتاپی را گرد هم جمع کند تا با هم 
در مــورد ایــن موضوع بــه گفت وگــو و تبــادل نظــر بپردازند. 
ایجــاد شبکه ســازی از بیــن کارآفرینــان ملــی و بین المللی، 
افزایش ارتباطــات B2B بین شــرکت های فناورانه و افزایش 
ســرمایه گذاری در حــوزه نــوآوری و فنــاوری کشــور از جملــه 
اهدافــی اســت کــه دبیــر نمایشــگاه اینوتکــس بــرای ایــن 
رویداد برمی شــمارد. او تأکیــد می کند که با وجــود همه این 
محدودیت های اینترنتی، درخواســت برای حضــور در این 

دور از نمایشگاه قابل توجه بوده است.
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سردبیر: رضا جمیلی

دبیر تحریریه: المیرا حسینی
تحریریه:  مهران امیری، عبدالله مقدمی
نگار قانونی، عباس عین علی
 ترانه احمددوست، منیره شاه حسینی
زهره دودانگه
ویراستار: یلدا شایسته فر

مدیرهنری: روح اله گیتی نژاد
مدیرفنی: علیرضا کیوان

صفحه آرا: حمید ابراهیمی
عکس:  حامد کریم زاده، پریا امیرحاجلو

نسیم اعتمادی، مریم سعیدپور
سایت: راضیه مینایی 

شبکه های اجتماعی: محمد قربانی
چاپ: هنر سرزمین سبز 

نشانی: تهران، جنت آباد جنوبی، خیابان لاله 
غربی، خیابان حدیث، کوچه حدیث دوم، پلاک ۸

karangweekly.ir :وب سایت

K A R A N G

شماره ۹3  |  10 اردیبهشت 1۴0۲  |  سال سوم  |  کارنگ؛ هفته نامه اقتصاد نوآوری ایران



شــــــــــــــمــــــــــــاره 93
10 اردیبهشت 1402
ســــــــــــــــــــــــــــــال سوم

KARANG

3

نظرها و خبرها
V I E W S

A N D
N E W S

NEWSخبر

تحریم دبیر شورای فضای مجازی
نــام محمدامیــن آقامیــری، دبیر 
جدید شــورای عالی فضــای مجــازی وارد 
فهرست تحریم وزارت خزانه داری آمریکا 
شد. پیش از این، نام دبیر سابق این شورا، 
یعنی ابوالحســن فیروزآبادی هــم در این 

فهرست قرار گرفته بود. 

 انتشار »کسب و کار نوین مشاوره«
انتشــارات راه پرداخــت، کتــاب 
»کسب و کار نوین مشاوره« را با حمایت 
شــرکت تجــارت الکترونیــک پارســیان و 

اپلیکیشن تاپ منتشر کرد.

تغییر مدیرعامل شاپرک
مدیرعامل شرکت شاپرک تغییر 
کرد و بــا رفتــن »کاظــم دهقــان«، در حال 
حاضــر »فرهــاد فائــز«، سرپرســتی ایــن 

مجموعه را به عهده گرفته است.

سیم کارت  بدون فیلتر 
برای خارجی ها

ضرغامی، وزیر میراث فرهنگی می گوید: 
ارائه ســیم کارت هایی کــه اینترنــت بدون 
فیلتر دارنــد بــرای گردشــگران خارجی در 

آستانه تصویب است.

فاز اول طــرح اتصال متقابــل پیام رســان های داخلی بله، 
ایتا، گپ و آی گپ با حضور وزیر ارتباطات رونمایی شــد. 
عیسی زارع پور در این مراسم بارها تأکید می کند که یکی 
از سیاست های اصلی وزارت ارتباطات که از زمان شروع 
به کار او در این وزارتخانه کلید خورده، حمایت حداکثری 
از شبکه های اجتماعی و پیام رسان های بومی بوده است.
در حالــی کــه دربــاره امنیــت اجــرای ایــن طــرح و حفــظ 
اطلاعــات و حریــم خصوصــی کاربــران آنها پرســش های 
زیادی وجود دارد، وزیر ارتباطات در حاشیه این رونمایی 
اعلام می کند کــه برای اجــرای طــرح اتصــال متقابل بین 
پیام رسان ها از اســتانداردترین پروتکل امنیتی استفاده 
شده و تمام پیام ها به صورت End-To-End در این طرح 

رمزنگاری می شوند. 
عیسی زارع پور در پاسخ به کارنگ در مورد اینکه آیا برای 
اجرای این طرح مرکز تبادل پیامی راه اندازی شده است، 
می گویــد: »هیــچ مرکــز تبــادل پیامــی وجــود نــدارد. یک 
پروتکل امنیتی تعریف شده که پیام رسان ها از طریق آن 
به یکدیگر متصل می شوند و این پروتکل هم کاملاً امن و 
استاندارد است و به شیوه End-To-End پیام ها در این 

پروتکل رمزنگاری می شوند.«

او ادامه می دهد: »وزارت ارتباطات به عنوان تنظیم گر این 
حوزه پروتکل های امنیتــی در این زمینــه را تدوین کرده و 

روی اجرایی شدن این طرح هم نظارت دارد.«
زارع پــور اعــلام می کنــد کــه پیاده ســازی ایــن پروتــکل بــا 
یــن شــیوه امنیتــی خواســت خــود صاحبــان  بالاتر
پیام رســان ها بــوده و تأکیــد دارد که ایــن پروتــکل امنیتی 
بر اســاس اســتاندارد روز دنیا و کاملاً امن اســت و حریم 
خصوصــی افــراد را محتــرم می شــمارد، به طــوری کــه هر 
فردی بر اساس سلیقه  خود می تواند قابلیت اتصال را در 

پیام رسان فعال یا غیرفعال کند.
زارع پور به این سؤال که با وجود خلاء قانونی در این زمینه 
چگونه قرار است این طرح به اجرا درآید، پاسخ می دهد:  
»مجموعــه ضوابــط فعالیــت ســکوهای پیام رســانی را بر 
اســاس ابلاغیــه شــورای عالــی فضــای مجــازی در ســال 
۱۳۹۵ تهیه کرده ایم و ایــن ضوابط در مســیر تصویب در 
کمیسیون سازمان تنظیم مقررات قرار دارد. این ضوابط 
فعالیت پیام رسان ها را بر اساس قانون هایی که در زمینه 
حریم خصوصی در کشــور وجود دارد، مشخص خواهد 

کرد.«
زارع پور در پاسخ به ســؤال کارنگ مبنی بر اینکه آخرین 

وضعیت لایحه حمایت و حفاظت از داده های شخصی 
بــه کجا رســیده، نیــز می گویــد: »ایــن لایحه هــم در حال 
نهایی شــدن اســت. بر ســر اینکه آیا ایــن لایحــه باید در 
کارگروه ویژه اقتصاد دیجیتال بررســی شــود یا در دولت، 
اختــلاف حقوقــی وجــود داشــت؛ امــا در نهایــت بــه این 
جمع بنــدی رســیدیم کــه ایــن لایحــه در صحــن دولــت 

بررسی شود.«
او با اعلام اینکه حمایت از پیام رسان های بومی به خاطر 
ایجاد محدودیت روی برخــی پلتفرم های خارجی نبوده ، 
می افزاید: »نیمه دوم سال گذشته به خاطر شرایط کشور 
تصمیم  گرفته شد، بعضی از پلتفرم های خارجی محدود 
شــوند، بنابرایــن در مســیری کــه بــرای رشــد پلتفرم های 
داخلــی دنبــال می کردیم با مشــکل مواجه شــدیم و لازم 
بــود تــا راهــی بــرای ارتبــاط مــردم در شــرایط محدودیت 

ایجاد کنم.«
او ادامــه می دهد: »در پیام رســان های داخلی توانســتیم 
امکانات خــوب و پایداری فراهــم کنیم. الان به شــرایطی 
رســیده ایم کــه ایــن پیام رســان ها روزانــه میزبــان چند ۱۰ 
میلیون کاربر هستند و در حال حاضر بیش از ۳۵ میلیون 

کاربر یکتا دارند.«

رونمایی از فاز اول طرح اتصال 
 متقابل پیام رسان های داخلی

با حضور وزیر ارتباطات

اما و اگرهای 
یک اتصال 

پس از چند سال وقفه

نمایشگاهالکامپتیرماهبرگزارمیشود
بنابــر اعــلام ســازمان نظــام صنفــی رایانــه ای کشــور، 
بیست و ششــمین نمایشــگاه الکامــپ بعــد از ســال ها 
وقفه بالاخــره در تیرماه امســال برگزار می شــود. در این 
اطلاعیه تأکید شده که متقاضیان مشارکت در این دوره 
نمایشــگاه الکترونیک، کامپیوتر و تجــارت الکترونیک 
)الکامــپ( می تواننــد از روز شــنبه ۹ اردیبهشــت بــرای 

حضور در این رویداد ثبت نام کنند.
به گزارش روابط عمومی ســازمان نظــام صنفی رایانه ای 
کشــور، با توجه بــه پیگیــری و هماهنگی این ســازمان با 
دستگاه ها و ســازمان های متولی، نمایشــگاه الکامپ از 
تاریخ ۴ تا ۷ تیرماه ۱۴۰۲، در محل دائمی نمایشگاه های 
بین المللــی تهــران برگــزار می شــود و بــر ایــن اســاس 
پیش ثبت نــام آن از شــنبه )۹ اردیبهشــت( در پایــگاه 
 iran-elecomp.com اینترنتی نمایشــگاه به نشــانی

امکان پذیر است.

بر اســاس اعــلام ســتاد برگــزاری الکامــپ، در ایــن دوره 
از نمایشــگاه ماننــد دوران قبــل، متقاضیــان فضــای 
نمایشــگاهی کمتــر از ۸۰ متــر مربــع،  بعــد از ثبت نــام، 
تأیید مدارک و جانمایی غرفه توســط ســتاد برگزاری در 
سایت الکامپ، ۴۸ ســاعت فرصت دارند تا با پرداخت 

هزینه های مرتبط، ثبت نام خود را قطعی کنند.
متقاضیــان بــالای ۸۰ متــر مربع نیــز پــس از ثبت نام در 
ســایت الکامپ، به ترتیب اولویت زمانــی ثبت نام، برای 
جانمایی دعوت خواهند شد و این گروه نیز پس از تعیین 
فضــای غرفــه، ۴۸ ســاعت مهلــت خواهند داشــت تا با 

تسویه حساب مالی، ثبت نام خود را قطعی کنند.
ســازمان ها و نهادهای دولتی متقاضی هم مانند بخش 
خصوصــی، می تواننــد بــا مراجعــه بــه ســایت الکامــپ 
ثبت نام کنند. ثبت نام این گروه از متقاضیان نیز پس از 

تسویه حساب مالی قطعی خواهد شد.
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تک فين
F I N T E C H

بانک تجارت که ۴۲ ســال اســت به عنوان بانک مشتریان 
بــزرگ شــناخته می شــود، در ســال ۱۴۰۱ رویکــرد و نــگاه 
خــود را بــرای تأمین نیازهــای خرد مشــتریانش تغییــر داد 
و بــه حوزه هــای جدیــدی از جملــه بانکــداری شــخصی و 
تســهیلات خــرد ورود کــرد. مــوج این تغییــرات بــه ترکیب 
اعضای هیئت مدیره بانکی و شرکت های زیر مجموعه نیز 
رسید و افراد جدیدی برای خلق نوآوری وارد ساختار بانک 

تجارت شدند.
به گفته مرتضی تــرک تبریزی،  رئیــس هیئت مدیره بانک 
تجارت، این بانک که ســالیان متمادی بر مشــتریان بزرگ 
و ســازمانی تمرکــز داشــت، بــر آن شــده همزمــان بــا ارائــه 
خدمت به مشــتریان ســازمانی، نیازهــای خرد آنهــا را هم 
شناســایی کــرده و پوشــش دهــد؛ موضوعــی کــه افزایــش 
تعداد اپلیکیشــن ها و خدمات بانکــی تجارت را بــه دنبال 
داشته است. بر این اساس، خدمات احراز هویت، امضای 
دیجیتــال، BNPL و تســهیلات، از جملــه ســرویس های 
ارائه شده در اپلیکیشــن های جدید بانک تجارت هستند 
که طراحی هرکدام از آنها به یکی از شرکت های زیرمجموعه 
هلدینگ فناوری اطلاعات بانک سپرده شد. با این رویکرد 
جدید بانــک تجارت در ســالی که گذشــت، یــک میلیون و 
6۰۰ هزار نفر مشــتری جــذب و از این طریق بــه درآمدهای 

غیرمشاع جدید دست پیدا کرد.
او همچنیــن با توجه به ســاختار بانک، تأکید کرد ســرعت 
تحولات ممکن است کند به نظر برســد، اما حرکت در این 
مســیر، متوقــف نخواهد شــد. ســرعت، چابکی و نــوآوری 
اولویت های جدی بانک هســتند و طبیعی اســت که برای 

رسیدن به این اهداف، مترصد تغییرات باشیم.

 اپلیکیشنی در حوزه تسهیلات بانکی
طراحی و ارائه اپلیکیشن باجت هم یکی دیگر از اقدامات 
بانک تجارت در سال ۱۴۰۱ اســت. این نرم افزار کاربردی به 
بخش تســهیلات بانک تجارت اختصاص دارد و شــرکت 
ســیمرغ تجــارت آن  را بــا قابلیت هــای مختلفــی از جملــه 
امکان احراز هویت، درج امضای دیجیتال و صدور ســفته 
الکترونیک ارائه داده است. ترک تبریزی می گوید: »انواع 

تســهیلات قرض الحســنه از جملــه وام ازدواج، خدمــت 
الان بخر بعداً پرداخت کن، دسترســی بــه لندتک های تارا 
و ازکــی وام و کیپا خدمــات فعلی و فعال اپلیکیشــن باجت 
هستند. البته سفته الکترونیکی وارد فضای آزمایشی شده 
و کاملاً آماده است و منتظر هستیم تا مجوزهای مربوط به 

اجرای آن از سوی وزارت اقتصاد صادر شود.«
تــرک تبریــزی تولیــد اپلیکیشــن فعــال باجــت در حــوزه 
تســهیلات قرض الحســنه و BNPL را یکــی از مهم تریــن 
اقدامات بانک در ســال گذشــته می داند: »توجــه به حوزه 
تســهیلات خــرد در راســتای پیشــبرد مفهــوم بانکــداری 
شــخصی در بانــک تجــارت اســت.« بــه گفتــه او، درآمــد 
غیرمشــاع بانــک از این بخــش در ســال ۱۴۰۱ با رشــد ۱۳۰ 
درصدی، رقمی معادل ۱۰۰ میلیارد تومان برآورد شده است.

 دیتابیس اطلاعات هویتی
یکی دیگر از اقدامات بانک تجارت در ســال ۱۴۰۱، طراحی 
و عرضــه اپلیکیشــن ســها )SOHA( بــود؛ ســها بــه مثابــه 
یک دیتابیــس از اطلاعات هویتی افراد اســت که در ســایر 
بانک ها و بسترها هم قابلیت اســتفاده دارد؛ مشتری یک 
بار اپلیکیشــن را نصــب و مراحل احراز هویتــش را تکمیل 
می کند و هربار برحسب نیازش عملیات مورد نظرش )مانند 
امضای دیجیتال( را انجــام می دهد. به گفته ترک تبریزی، 
سها از جمله اپلیکیشن هایی است که با نگهداری هویت 
دیجیتال مشتریان، احراز یکباره آنها را برای انجام امضای 

دیجیتال تسهیل می کند.

 تأمین مالی در لحظه
پلتفــرم اکوتــام هــم یکــی دیگــر از خدمــات طراحــی شــده 
بانک در ســال گذشــته اســت. ایــن خدمــت که بــا اتصال 
تعاملات تجاری فی مابین خریداران، فروشندگان، بانک ها 
و مؤسسات مالی، امکان تأمین مالی مؤثر، کارا و آنی را برای 
هریک از خریداران و فروشندگان در اکوسیستمی دیجیتال 
فراهم می کند. این پلتفرم در شرکت شایان تجارت طراحی، 
تولید و پیاده سازی شده است. صورت حساب الکترونیکی، 
مدیریت حــد اعتبــاری، مدیریــت ابــزار تجاری، داشــبورد 

شــرکت های کوچک، متوســط، همچنیــن بــزرگ و عمده و 
مدیریت تأمین کننــدگان از امکانات اصلــی و اختصاصی 

پلتفرم اکوتام محسوب می شوند. 

 ارتقای امنیت اطلاعات بانکی
ترک تبریزی در ادامه با تأکید بر اقدامات بانک به منظور 
ارتقای امنیت اطلاعات بانکــی و رفع نگرانی های امنیتی 
توضیح داد: »مرکز عملیات امنیت با هدف مانیتورینگ 
رخدادها، رویدادها و دفع حملات به بانک در سال ۱۴۰۱، 
 )EPS( با پیش بینی ظرفیــت ورودی ۵۰۰۰۰ لاگ در ثانیه
طراحی و راه اندازی شد. برای بهبود بهره وری این بخش تا 
اواسط سال ۱۴۰۲ تعداد سنسورها را در تمام بخش های 
بانک از جمله اپلیکیشن های موجود مانند همراه بانک، 
اینترنت بانک، شعب و... افزایش داده و با افزودن IPS و

IDS های جدید در نقاط مختلف و حساس شبکه بانک 
و دریافت لاگ از آنها، ظرفیت مرکز عملیات امنیت بانک 
را به تدریج تا پایان ســال جاری به ۲۰۰ هــزار لاگ در ثانیه 

خواهیم رساند.«

 راه انــدازی حوزه هــای غیرفعــال »ایــران 
کیش«

مردادماه بخش نامــه  ضوابط اجرایی تأســیس، فعالیت 
و نظــارت بــر شــرکت های ارائه دهنــده خدمــات پرداخت 
مشتمل بر ۴۴ ماده و ۹ فصل از سوی بانک مرکزی ابلاغ 
شــد؛ ســه پارامتر افزایش ســرمایه ثبتی و میــزان تملک 
۵۱ درصدی ســهام شرکت توســط مؤسســات اعتباری و 
واحدهای وابسته و داشتن ۵۰۰ هزار دستگاه ابزار فیزیکی 
از چالش  برانگیزترین مفاد این ضوابط برای پی اس پی  های 

فعال بازار بود.
بنابر گفته هــای رئیس هیئت مدیره بانک تجــارت، ایران 
کیش شرکت پرداختی وابســته بانک تجارت که در رتبه 
هفتــم گــزارش شــاپرک هــم قــرار دارد در راســتای اجرای 
ضوابط جدید تأسیس پی اس پی ها قصد دارد حوزه های 
غیرفعــال خــود را دوبــاره راه انــدازی و با خرید دســتگاه از 

شرکت های داخلی به بخش های جدید بازار ورود کند. 

روایت مرتضی ترک تبریزی، رئیس هیئت مدیره بانک تجارت از سال ۱۴۰۱
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کاهش چشم گیر ارزش 
سهام بانک آمریکایی 

ریپابلیک
درآستانهسقوط

 قیمــت ســهام بانــک فرســت 
ریپابلیک که قبل از سقوط بانک 
سیلیکون ولی )SVB( روی ۱۱۵ دلار معامله 
می شد، در انتهای روز پنجشنبه با 6/۱۹ 
دلار بسته شد؛ اما روز جمعه، با ۴۰ درصد 
ســقوط بــه ۳/۷۲ دلار رســیده و حتی در 
نقطــه ای ۳ دلار را نیــز تجربــه کــرد. ایــن 
فروپاشــی  زمــان  از  شــدید  ســقوط 
ســیلیکون ولی و همین طور در مقایسه با 
میانگیــن رقــم ۵۲ هفتــه ای ایــن بانــک، 
۱۷۱/۰۹ دلار، مشکلات فرست ریپابلیک 
را دوچنــدان کــرده و آن را در معرض خطر 

فروپاشی قرار داده است.

 گــزارش فرســت ریپابلیــک از 
دارایــی ســه ماهه پایانــی ســال 
بحــران  از  قبــل   - میــلادی  گذشــته 
ســیلیکون ولی - بالــغ بــر ۱۷6/۴ میلیارد 
دلار ســپرده مشــتریان بــوده کــه نشــان 
می دهد حجم قابل توجهی از سپرده های 
مشــتریان، از این بانک خارج شده، چون 
ایــن رقــم را بــه ۱۰۴/۵ میلیــارد دلار در 
ســه ماهه نخســت امســال کاهــش داده 
اســت. البتــه ۳۰ میلیــارد دلار از ایــن رقم 
مربــوط بــه ســپرده های بانک هــای دیگــر 
اســت و ایــن موضــوع می توانــد حجــم 
سپرده های خروجی از فرست ریپابلیک را 

تا حدودی کمتر کند.

ســقوط  مــورد  در  اگرچــه   
ســیلیکون ولی، دولــت ایــالات 
متحــده آمریــکا تضمین کــرده بــود کلیه 
ســپرده های مشــتریان در ایمنــی کامل و 
قابل دسترســی هســتند، امــا هنــوز هیچ 
اقدامــی کــه نشــان بدهــد ســپرده های 
مشتریان قابل دســترس هستند صورت 
کــه  نیســت  هــم  معلــوم  و  نگرفتــه 
ســپرده گذاران فرســت ریپابلیــک نیز در 
صــورت بــروز اتفــاق مشــابه، از چنیــن 

حمایت هایی برخوردار شوند.
اگر می پرســید که با وجــود این وضعیت، 
چــرا مشــتریان هنــوز ســپرده های خــود 
را در فرســت ریپابلیــک نگــه داشــته اند، 
بایــد بگوییــم یکــی از مهم تریــن دلایــل 
این امــر، تجربه تلخی اســت کــه در مورد 
ســیلیکون ولی داشــته اند. آنهــا به خوبی 
می داننــد کــه کــوچ ایــن ســپرده ها از یک 
بانــک بــه بانــک دیگــر، فقــط اوضــاع  را 

خراب تر می کند و به بحران دامن می زند.

NEWSخبر



کنید سکن  ا

«شاید موافق �با�ید! »
هر شنبه، تحلیل خبرهای اکوسیستم با رضا جمیلی

بسنده کردن به سخت خبرها که صرفاً تیترها را به شما � دهند چیز زیادی از واقعیت ماجراها 
نصیب تان ن� کند. اگر در دام نرم خبرها و داستان هایی که برندها برای خودشان � سازند هم بیفتید 
که تأکید اول و آخرشان این است که «ما خوبیم» یا «همه عالم سر ناسازگاری با ما دارند...» یک چاه ویل 

دیگر است. سردبیر کارنگ � گوید در این برنامه تلاش دارد تحلیل وقایع و اتفاقات را ورای خبرها و 
اهداف منتشرکنندگان آنها با شما در میان بگذارد. 

 اگر وزير گردشگری وزير ارتباطات بود
 صرافی های رمزارز از زيرزمین بیرون آمدند

در برنامه   این هفته 
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رگولاتوری
R E G U L A T I O N

 محمدجعفر نعناکار، وکیل پایه یک دادگستری
و استاد دانشگاه می گوید عمده مشکل کسب و کارهای نوآور 

ناآگاهی از حقوق شان است

اخیراً با رسانه ای شدن محکومیت اسنپ در شورای 
رقابت به خاطر شکایتی که تپسی از این شرکت داشت، 
موضوع انحصارگرایی و رفتارهای ضد رقابتی در فضای 

اکوسیستم کسب و کارهای نوآور در مرکز توجه قرار گرفته 
است. برخی فعالان حوزه استارتاپی از اقدام های ضد 

رقابتی شرکت های بزرگ که موجب آسیب دیدن مجموعه 
آنها شده می گویند و ظاهراً گستردگی چنین اتفاقاتی در 
این حوزه قابل توجه است. محمدجعفر نعناکار از جمله 

حقوقدانان آشنا به فضای اکوسیستم، باور دارد اغلب 
شرکت های این حوزه از حقوق خود به قدر کافی آگاهی 

ندارند و به دنبال احقاق حق خود نیستند.

ماهیت رقابت سالم و ناسالم در قانون به 
چه صورت مطرح شــده؟ آیــا جرم انگاری نیز شــده 

است؟ 

اصلی ترین قانونی که در زمینه رقابت، رقابت پذیری و 
انصاف وجود دارد، قانون اجرای اصل ۴۴ است. آنجا 
رقابت تعریف شده و بر اساس آن می توان رقابت سالم 
و غیرســالم را از هم تمیــز داد؛ همچنیــن در این قانون 
مجــازات و ضمانــت اجرایی هم بــرای ایــن موضوع در 
نظر گرفته شده اســت. به صورت کلی، رقابت در بازار 
باید به گونه ای باشــد که هر شــخصی اعــم از حقیقی 
و حقوقــی کــه دارای کالا یــا خدمــات اســت، بتوانــد از 
ظرفیت بــازار به صــورت منصفانــه اســتفاده کند. هر 
وقت این حالت منصفانه از بین برود، شما وارد رقابت 
منفی یا ســلبی شــده اید و بابت آن می تــوان مجازاتی 
در نظر گرفــت. این موضــوع در همان قانــون اصل ۴۴ 
جرم انگاری شده است. بر این مبنا اگر شما برای مثال 
وارد انحصار شوید یا به هر نحوی رقابت ناسالم داشته 
باشــید، اگر تخلف شــما را هیئت مربوطــه تأیید کند، 

تضییع حق مشمول 
مرور زمان نمی شود

اسماعیل شجاعی، سخنگوی شورای رقابت:

مستنداتکاملباشد
روندرسیدگیطولانینیست

INTERVIEWگفت وگو

در روزهــای اخیــر، شــکایت تپســی از اســنپ و 
ماجرای رفتار ضد رقابتی ما را به این فکر انداخت 
که در شورای رقابت چه می گذرد؟ روند کار در این 
شــورا چگونه اســت و وظیفه این نهاد چیســت. 
اسماعیل شــجاعی، سخنگوی شــورای رقابت به 

سؤالات کارنگ در این زمینه پاسخ داده است.
سخنگوی شورای رقابت درباره روند کار این شورا 
و مراحلی که یک شکایت ثبت شده طی می کند 
تا بــه نتیجــه برســد، می  گویــد: »روال کار شــورای 
رقابت به این صورت است که شکایت ثبت شده 
در معاونت حقوقی شورای مرکز ملی رقابت مطرح 
می شود و برای آن کارگروه شکل می گیرد. سپس 
در مرحله مطالعه با کمک کارشناسان اقتصادی، 
بازار مرتبط با شکایت به طور دقیق بررسی و بعد 
از تکمیل مستندات و اطلاعات در صحن شورا به 
آن رسیدگی می شود.« اسماعیل شجاعی اضافه 
می کنــد: »در چهارچوبــی کــه قانون برای شــورای 
رقابت تعیین کرده، این شورا وظیفه پایش بازارهای 
مختلف را دارد تا رقابت در جریان باشد و انحصار 
اتفــاق نیفتــد؛ همچنیــن اگــر در بــازاری انحصار 
شــکل گرفتــه، شــورا وظیفــه دارد آن را مدیریــت 
کرده و برای آن دســتورالعمل بنویســد. در شورای 
رقابت، یک فــرد یا شــرکت می تواند علیــه یک یا 
چند شــرکت دیگــر و همچنین علیــه بخش های 
دولتــی شــکایت خــود را مطــرح کنــد.« او دربــاره 
ورود مستقل شــورای رقابت به بازارها بدون آنکه 
شکایتی ثبت شود، می افزاید: »در این حالت شورا 
از طریق کارشناســان مرکز ملی رقابت، بازار مورد 
نظر را مطالعه کــرده، در ادامــه کارگروه تخصصی 
تشکیل می دهد و بعد از کامل شــدن پرونده، در 
صحن شورا مطرح و درباره آن نظر داده می شود.« 
سخنگوی شورای رقابت درباره دلیل طولانی شدن 
روند رســیدگی به برخی پرونده ها مانند شکایت 
»تپســی« از »اســنپ« می گوید: »معمــولاً روند 
رســیدگی به موارد مطرح شــده در شــورای رقابت 
طولانی نیســت، اما وقتــی یک طرف شــکایتی را 
مطرح می کند، باید مستندات مربوط به آن را هم 
ارائه دهد. گاهی اوقات شورا به یک موضوع ورود 
و درخواست مستندات دارد، اما ارائه مستندات 

و اطلاعات کامل زمان بر می شــود. اگر مستندات 
کامل باشــد، روند یک شــکایت بیشــتر از یک تا 
دو ماه طول نمی کشــد. در ســایت شــورای رقابت 
به سادگی می توانید ببینید که شکایتی ثبت و به 
خاطر کامل بودن مستندات در بازه زمانی کوتاهی 

به آن رسیدگی شده است.« 
بــه گفتــه شــجاعی بیشــتر مــواردی کــه در حوزه 
کسب و کارهای اینترنتی و نوآور در شورای رقابت 
مطرح شده اند، مربوط به بحث اینترنت، سرعت 
آن و مشکلاتی است که شــرکت های این حوزه با 

مخابرات و سرویس های مختلف آن داشته اند.
او بــا تأکیــد بــر اینکــه شــورای رقابــت یــک نهاد 
تخصصی اســت و در چهارچوب مطالعات بازار 
به شکایت ها رسیدگی می کند، می گوید: »برای 
مثــال در بــازار خــودرو وقتــی قرار اســت شــورای 
رقابت ورود کند، تمامی جوانب این بــازار اعم از 
آمار تولید، واردات، صادرات، تولید کنندگان و... 
بررســی می شــود و نظر انجمن های تخصصی و 
نهادهایی که در آن حوزه تصمیم گیری می کنند، 
همــه مدنظــر قــرار می گیــرد. در رونــد کار شــورا 
متخصصــان و نهادهــای ذیربط همگــی دعوت 
شــده و نکات آنهــا شــنیده می شــود. همچنین 
اعضای شــورا ســه نفر نماینده مجلــس، دو نفر 
قاضــی دیــوان عالی کشــور و بقیــه متخصصان 
حوزه هــای اقتصــادی هســتند. این افــراد ضمن 
اینکه ســال ها تجربه کاری در بخش های دولتی 
و خصوصــی داشــته اند، نماینــده وزارت خانه ها 
نیستند بلکه افرادی مستقل اند که شش سال 
حکــم بــرای حضــور در ایــن جایــگاه دارنــد.« به 
گفته ســخنگوی شــورای رقابت، به طــور کلی در 
بحث های حقوقی به ویژه در مواردی که موضوع 
فناوری و نوآوری مطرح می شود، این امکان وجود 
دارد که با نقصان و کمبود قوانین مواجه شــویم، 
هرچند تا کنون در این زمینه موردی وجود نداشته 
که بــرای رســیدگی به شــکایات کســب و کارهای 
نوآور به تصویب قانون جدید احساس نیاز شود. 
اما اگر زمانی چنین نیازی باشــد، شــورای رقابت 
می تواند به دولت پیشــنهاد دهد تا برای اصلاح 

قوانین لایحه به مجلس بفرستد.

I N T E R V I E W
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رگولاتوری
R E G U L A T I O N

مجازات می شوید.

به جز شــورای رقابــت مرجع دیگــری هم 
برای رسیدگی به چنین مواردی وجود دارد؟ 

بله؛ مطابق قانون اساسی اگر افراد احساس کنند دچار ظلم 
شــده اند که این ظلــم در حوزه کســب و کار می توانــد رقابت 
ناســالم باشــد، می تواننــد به صــورت عمومــی بــه دادگاه ها 
برای رســیدگی مراجعه کنند. بــرای کســب و کارها به خاطر 
اینکه روال شفاف تری در نظر گرفته شود، شورای رقابت هم 
راه اندازی شده اســت. ولی وجود شورای رقابت به این معنا 
نیست که شما نمی توانید به دادگاه عمومی مراجعه کنید. 

قوانیــن موجــود برای رســیدگی بــه بحث 
رقابت  و ضد رقابت در حال حاضر چگونه است؟ آیا 

خلئی وجود دارد که نیاز به برطرف کردن آن باشد؟
رقابت به ویژه در حوزه کســب و کار دو اصل اساسی حقوقی 
دارد؛ عدالت و انصاف. ما در این زمینه چهار رشته حقوقی 
داریــم؛ تجــارت، اقتصــادی، بازرگانــی و مالیه عمومــی. این 
حوزه ها معمولاً بر اساس عرف کشور، محل یا یک کسب و کار 
تفسیرپذیر هســتند. بنابراین اگر مفســر یعنی قاضی، بر 
اســاس عرف این حوزه ها به این نتیجه برسد که بی عدالتی 
و عمــل غیرمنصفانــه ای در حــال انجــام اســت، می توانــد 

وارد عمل شده و بر اســاس اصول کلی حقوقی 
اقدام به انشــای رأی کند. به نظرم در این زمینه 
ما چنــدان با خــلاء قانونی مواجه نیســتیم. آن 
چیزی که مشکل ایجاد می کند، قضیه طولانی 
شدن رسیدگی شورای رقابت به پرونده هاست؛ 
در عرصــه تجــارت زمــان بســیار مهــم اســت و 
نمی شــود یــک پرونــده را خیلــی طولانــی مورد 
بررســی قــرار داد. اگــر شــورای رقابــت مقــداری 
چابک تر و تخصصی تر به این مسائل رسیدگی 
کند و در این راستا کمیسیون های تخصصی اش 
را افزایش دهد، قوانین موجود کفایت می کنند.

این عرفــی که بــه آن اشــاره کردیــد، با چه 
ســازوکاری مشــخص می شــود؟ آیــا بــرای آن رونــد 
خاصی وجود دارد یا این موضوع به تشخیص قاضی 

برمی گردد؟
تنها قانونی که در ایران یک قانون عرفی است، همین قانون 
تجارت است. معمولاً برای رسیدگی به چنین تخلفاتی که در 
شورای رقابت مطرح می شود، چیزی شبیه به هیئت منصفه 
شــکل می گیرد که متشــکل از بازرگانان، صنوف و نماینده 
اتحادیه ها و... اســت. این  افراد می توانند عرف تجاری را در 
پرونده مطرح شده تشخیص دهند و بگویند که آیا این عمل 
منصفانه بوده یا خیر و به قاضی کمک کنند تا تصمیم گیری 

مناسبی داشته باشد. 

در زمینه کسب و کارهای نوآور اخیراً مورد 
اسنپ و تپسی را داشتیم که در رسانه ها هم بسیار 
به آن پرداخته شد. در زمینه استارتاپ ها که فضای 
تجاری جدیــدی را ایجاد کرده اند، ایــن عرف چگونه 

مشخص می شود؟
به طور کلــی در ماجرای اســتارتاپ ها یا کســب و کارهایی که 
مبتنی بــر خلاقیت یــا نوآوری هســتند، تمــام این نــوآوری، 
فنــاوری و خلاقیــت از دیــد حقوقــی به عنــوان ابــزار در نظــر 
گرفته می شــوند و این ابزارها در واقع صفــت یک موصوف 
هستند؛ کسب و کار شاکله ای دارد که قانون مشخص کرده 
چطور باید شــکل بگیرد. اینکه یــک کســب و کار از فناوری 
اســتفاده می کند، در واقع دارد یک صفت را به خود اضافه 
می کند. در مورد موضوع اخیر اســنپ و تپسی، از دید یک 
حقوقــدان دو کســب و کار کــه از صفــت خلاقیت و نــوآوری 
هم به عنوان یــک اســتارتاپ برخوردارنــد، با هم در بــازار به 
رقابت پرداخته اند؛ حالا اگــر این نــوآوری و خلاقیت ابزاری 
شــده باشــد برای سوءاســتفاده محل بحث اســت. به نظر 

می رسد در این مورد خاص، اسنپ آمده است و از این ابزار 
نوآورانــه به صــورت غیرمنصفانه برای توســعه کســب و کار 
خود اســتفاده کرده اســت؛ یعنی توسعه کســب و کار خود 
را مبتنی بر یــک فناوری، بــه جلو بــرده و بر اســاس آن آمده 
اطلاعاتی را از یک پلتفرم دیگر بیرون کشــیده یا ارتباطی با 
راننده های شــرکت رقیب گرفته که منصفانه نبوده اســت؛ 
اینکه شماره آنها را شناسایی کرده، به آنها پیشنهاد بهتری 
بــرای جــذب داده و هــر اتفاقی کــه افتاده اســت؛ ایــن موارد 
خیلی به آن دانش بنیان، فناور و خلاق بودن این کسب و کار 
مرتبط نیســت. این بیشــتر به همان عرف و انصاف تجاری 
و رقابــت ارتبــاط دارد. اینجــا یــک حقوقدان می گوید شــما 
یک کســب و کار بوده ایــد و از ابــزار فنــاوری در جهت رقابت 

نامشروع و ناسالم استفاده کرده اید. 

اخیراً بعد از رسانه ای شدن ماجرای اسنپ 
و تپسی، تعدادی از کسب و کارها ادعا کرده اند که در 
چنــد ســال گذشــته از رفتــار ضــد رقابتــی برخــی 
شــرکت های بــزرگ آســیب دیده انــد و حتــی برخی 
کسب و کارشــان از میدان به در شــده اســت. آیا این 
افراد به لحاظ قانونی با توجه به گذشت زمان، امکان 

پیگیری ادعای خود را دارند؟ 
بله؛ ایــن امکان وجــود دارد و چنیــن مواردی مشــمول مرور 
زمان نمی شــود؛ یعنی هــر زمان حقی از کســی 
در این زمینه ضایع شــود، هر چند سال هم که 
بگــذرد، اگــر مســتنداتش موجــود باشــد و این 
قابلیت را داشته باشــند که اثبات کنند چنین 
اتفاقی افتــاده، ایــن افــراد می توانند به شــورای 
رقابــت یــا دادگاه های عمومــی شــکایت کنند. 
عمده مسئله ای که در حوزه »پلتفرم ها« وجود 
دارد این اســت که دوســتان ما در اکوسیســتم 
کسب و کارهای نوآور خیلی به حقوق خود آشنا 
نیســتند و انگار به نوعی از اینکه بــه دنبال حق 
خود بروند، واهمه و ترس دارنــد. الان ما همین موضوع را با 
شــاپرک هم داریم و برای بلوبانک هم به نوعــی اتفاق افتاده 
است. این افراد بدون اینکه دعوی شان مشمول مرور زمان 

شود، می توانند احقاق حق کنند.

آیا کســب و کاری نوآور دیگری را به خاطر 
دارید که در احقاق حق خود در زمینه رقابت پذیری 

موفق شده باشد؟
پلتفرمی مانند »آزمایش آنلاین« هم درگیر چنین ماجرایی 
بود. این کســب و کار پیش از کرونــا راه اندازی شــده بود، اما 
به خاطــر اینکه دانشــگاه های پزشــکی و وزارت بهداشــت 
این کســب و کار را رقیب خــود می دانســتند، آن را از چرخه 
رقابت حذف کردنــد؛ به این صورت که بــه آن مجوز ندادند 
و بــه دانشــگاه ها و آزمایشــگاه ها گفتند کــه با ایــن پلتفرم 
همکاری نکنند و در واقع یک رقابت ناسالم را پیش بردند. 
آزمایــش آنلاین پیگیــری حقوقی کــرد و پس از چند ســال 
توانســت رأی خــود را بگیــرد و وارد بــازار کار شــود. مشــابه 
چنیــن مــواردی را زیــاد داشــته ایم. در دوره ای، در حــوزه 
پیام رسان ها چنین اتفاقاتی بسیار می افتاد. پیام رسان هایی 
بودنــد که دولــت از آنهــا حمایت می کــرد و برایشــان رانتی 
ایجاد کرده بود. پیام رسان هایی که به شکل خصوصی کار 
می کردند، نمی توانســتند با آن زیرســاخت هایی که وزارت 
ارتباطات به پیام رسان های رانتی داده بود رقابت کنند. یا در 
»نویگیشن« هم شاهد این گونه رقابت های ناسالم بوده ایم. 
موارد متعددی وجــود دارد کــه پیگیری حقوقــی کرده اند و 
حق شــان را گرفته اند، اما عموماً رســانه ای نمی شود، چون 
شرکت ها گمان می کنند رسانه ای شدن این موضوعات به 
برندشان آسیب می زند یا برایشان مشکل ایجاد می کند. از 
سویی پرونده های این چنینی یک جنبه محرمانه نیز دارد، 
یعنی تا طرفین خودشان اقدام به رسانه ای کردن آن نکنند، 
کسانی که در زمینه این پرونده کار می کنند، حق ندارند آن 

را رسانه ای کنند و جرم محسوب می شود. 

رضا امیرزاده

Amirzadeh.reza
@gmail.com
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گردشگری
T O U R I S M

یاور عبیری، رئیس جامعه اقامتگاه های بوم گردی ایران می گوید 
اسکان غیرمجاز و اسکان مدارس باعث خالی ماندن برخی 

اقامتگاه ها شده است

اقامتگاههایبومگردی
رونقسالهایگذشتهرانداشتند

INTERVIEWگفت و گو

اقامتگاه هــای بوم گــردی یکــی از راه هــای ایجــاد 
کســب و کار و اشــتغال بــر مبنــای گردشــگری 
هستند که در ســال های اخیر با استقبال خوبی 
مواجه شــده اند. اما یــاور عبیــری، رئیس جامعه 
اقامتگاه هــای بوم گردی ایــران به کارنــگ می گوید 
نوروز امســال بــرای ایــن اقامتگاه هــا کم رونق تر از 

سال های گذشته بوده است. 
عبیــر ی  می گویــد: »در تعطیــلات نــوروز امســال 
بــه طــور میانگیــن تنهــا ۵6 درصــد از ظرفیــت 
بوم گردی هــای کشــور، پذیرای مســافر بــود. البته 
وضعیت بوم گردی ها در مناطق مختلف کشور با 
یکدیگر تفاوت داشت و در برخی مناطق شاهد پر 
شــدن ظرفیت بوم گردی ها بودیم، اما در مناطقی 

هم شرایط برای اقامتگاه ها اصلاً خوب نبود.« 
او دربــاره شــرایط اقامتــگاه خــودش در اســتان 
کرمانشــاه می گوید: »برخلاف ســال گذشــته که 
ظرفیــت اقامتگاه مــان به طــور ۱۰۰ درصد پــر بود، 

امسال بخشی از آن خالی ماند.«
این فعال حوزه گردشگری کشور باور دارد یکی از 
دلایلی که شــرایط اشــغال ظرفیــت اقامتگاه های 
بوم گــردی در نــوروز امســال خــوب نبــود، ورود 
نهادهایی مانند آموزش و پرورش در زمینه اسکان 
مســافران نوروزی در مدارس و ســالن های ورزشی 
و... اســت و همچنین وجود خانه هــای غیرمجاز 
که اقدام به اسکان مسافران می کنند هم از دیگر 
مســائلی اســت که حــوزه بوم گــردی با آن دســت 
به گریبان اســت. رئیس جامعه بوم گردی کشــور 
درباره مزایا و معایب روند دریافت مجوز از طریق 
سامانه جانا می گوید: »اینکه افراد می توانند بدون 
آنکه رفت و آمدی داشته باشند و به صورت آنلاین 
کارهای مرتبط با اخذ مجــوز را انجام دهند اتفاق 
خوبی است، اما باید توجه داشت برخی از افرادی 

که قصد راه اندازی اقامتگاه بوم گردی دارند، از قشر 
روســتایی هســتند که در این زمینه با مشکلاتی 
مانند نداشــتن دسترســی به اینترنت یا ســخت 
بودن انجام کار با سامانه را پیش رو دارند. از طرفی 
بعد از بارگذاری مدارک مورد نیاز، پیش می آید که 
یک مدرک را به خاطر داشتن کوچک ترین ایراد، 
دوباره برمی گردانند که این موضوع باعث زمان بر 

شدن روند دریافت مجوز می شود.« 
عبیری از تفــاوت زمانی که طول می کشــد تا افراد 
مجوز بوم گــردی بگیرنــد در اســتان های مختلف 
کشور گلایه مند است. او می گوید: »در یک استان 
احتمال دارد ظرف دو ماه مجوز را صادر کنند، اما 
همین روند در یک اســتان دیگر امــکان دارد تا دو 
سال طول بکشد. با اینکه روند دریافت مجوز در 
سراسر ایران یکی اســت، اما ما شاهد این تفاوت 
در مناطق مختلف هســتیم که به ادارات استانی 
برمی گردد. گاهی اوقات یک اداره استانی به صورت 
ســلیقه ای کار را بــه خاطــر یــک مســئله کوچک 
متوقــف می کند، امــا در یــک اســتان دیگــر کار با 

سرعت پیش می رود.« 
از نکات دیگری که یاور عبیری معتقد اســت برای 
افزایش کیفیت در حــوزه اقامتگاه هــای بوم گردی 
کشــور اهمیــت بســزایی دارد، بحــث آمــوزش 
اســت. او در ایــن بــاره می گویــد: »متأســفانه در 
حال حاضر افراد پیــش از گرفتن مجــوز در زمینه 
مهارت هــای مــورد نیــاز این کســب و کار آموزشــی 
نمی بیننــد و پروانــه بوم گردی هــا بــدون در نظــر 
گرفتن این مؤلفــه صادر می شــود. در حال حاضر 
جامعه خانه های بوم گردی به دنبال این است که 
دوره های آموزشــی در زمینه کســب و کار بوم گردی 
در رونــد دریافــت مجــوز قــرار بگیــرد. طرحــی هم 
در راســتای همیــن موضــوع به دفتــر مطالعــات و 
آموزش گردشــگری وزارت خانه تحویــل داده ایم 
کــه در آن ســرفصل های ایــن دوره آموزشــی هم 
مشــخص شــده، امــا هنــوز عملیاتــی نشــده 
اســت. ایــن دوره شــامل ســرفصل هایی ماننــد 
مهمان نــوازی، توســعه پایــدار، برند ســازی و... 
می شــود و حــدود ۱۰۰ ســاعت اســت.« رئیــس 
جامعه اقامتگاه هــای بوم گردی ایــران درباره این 
جامعه می گوید: »در حال حاضر در ۱۹ اســتان 
انجمن های جامعه بوم گردی ایران شکل گرفته و 
جامعه کشوری با گرد هم آمدن جوامع استانی 
تشکیل شده است. تعدادی از استان ها هم باید 
انجمن هایشان تشکیل می شد که تاکنون هنوز 
این اتفاق نیفتاده. در حال حاضر اکثر اقامتگاه ها 
در اســتان هایی که انجمن شــان تشــکیل شــده 
عضو هستند. بوم گردی ها برای دریافت نرخ نامه 
که جزء مدارکی الزامی برای تمدید پروانه است، 

باید عضو انجمن های استانی شوند.«

 در حال حاضر روند درخواست مجوز 
برای اقامتگاه هــای بوم گردی به چه شــکل انجام 

می شود؟
تا چند ســال قبل و پیــش از راه انــدازی ســامانه جانا )یا 
همان سامانه جامع نظارت، آمار و اطلاعات گردشگری(، 
کار صــدور مجوز بــرای تأسیســات گردشــگری از جمله 
اقامتگاه های بوم گردی به صورت ســنتی و دستی انجام 
می شــد، اما بعد از راه انــدازی این ســامانه، مراحل اخذ 
مجــوز بــه شــکل غیرحضــوری و الکترونیــک درآمــد. 
بــا اجرایــی شــدن اصــلاح مــواد )۱( و )۷( قانــون اجــراي 
سياست هاي كلي اصل ۴۴ قانون اساسي مصوب ۱۳۹۹، 
کلیــه مجوزها در حوزه هــای مختلف که شــامل موضوع 
گردشــگری و بوم گــردی نیــز می شــود، در چهارچــوب 
مصوبــات هیئــت »مقررات زدایی و تســهیل مجوزهای 

کسب و کار« ذیل وزارت اقتصاد صادر می شود.
این هیئت که به صورت فرابخشــی و شــامل اعضایی از 
بخش های مختلف دولت، قوه قضائیه و مجلس شورای 
اسلامی، اتاق ها و... است، وظیفه دارد مشخص کند هر 
دســتگاهی متولی صدور چه مجوزهایی است و مبنای 
آن دستگاه برای صدور آنها چیست. اگر در جایی صدور 
یک مجوز توســط یــک دســتگاه مبنای قانونی نداشــته 
باشــد، دادن پروانه توســط آن نهاد را متوقف کرده و آن 
را به دســتگاه مرتبط واگذار می کنــد. در مرحله بعد این 
هیئــت شــرایطی را که یک دســتگاه بــرای صــدور مجوز 
در نظر گرفته بررســی کــرده و اقدام به حذف شــرط های 
غیرضروری می کند. در مرحله بعد مشخص می شود که 
صدور یک مجوز بر اساس شرایط چه میزان زمان می برد 
و به عبارت بهتــر هیئت برای هر مجوز ســقف زمانی در 
نظــر می گیــرد؛ بنابراین دســتگاه مربوطه موظف اســت 

مجوز را در همین بازه زمانی صادر کند. 

برخــی فعــالان حــوزه گردشــگری   

می گویند بــا وجــود اینکه رونــد صدور مجــوز در 
سراســر کشــور یکــی اســت، امــا مدت زمــان طی 
مراحل آن در استان های مختلف متفاوت است 
بــه گونــه ای کــه صــدور مجــوزی یکســان در یک 
اســتان دو مــاه و در اســتانی دیگــر دو ســال طول 

می کشد.
در حال حاضر چنین مسئله ای وجود ندارد. در راستای 
روندی که توضیــح دادم، درگاه ملی مجوزهای کشــور به 
نشانی اینترنتی mojavez.ir راه اندازی شده است. هر 
دســتگاهی از جمله وزارت میراث فرهنگی و گردشگری 
ملزم است ســامانه های صدور مجوز کسب و کار خود را 
بــه درگاه ملی مجوزهــا متصــل و ورودی ســامانه خود را 
مسدود کند. لذا اکنون درخواست ها از طریق درگاه ملی 
مجوزهای کشــور ثبت می شــود و از آن طریق به سامانه 
وزارت گردشــگری هدایــت می شــود تــا رعایت مــواردی 
که توســط هیئــت مقررات زدایی مشــخص شــده، قابل 

رصد باشد. 
در حال حاضر نیز اقدامات دریافت مجوز برای خانه های 
بوم گــردی از طریــق درگاه ملــی انجــام می شــود و آنجــا 
شــرایط و مــدارک لازم مشــخص شــده و ســپس از آن 
طریــق بــه ســامانه جانــا وصــل می شــود. ســقف زمانی 
مصوب هیچ یک از مجوزهای گردشــگری بیشتر از یک 
ماه نیست.  البته در مواقعی که مشکلاتی مانند نقص 
مدارک وجود دارد، موضوع فرق می کند. اما اگر مدارک 
کامل باشد و اســتعلاماتی که لازم اســت به موقع گرفته 

شود، مجوز در همان روز صادر خواهد شد. 

 یک فرد بــرای دریافت مجوز بوم گردی 
باید چه اقداماتی انجام دهد؟

به لحاظ فرایندی، ما دو نــوع اقامت گاه  بوم گردی داریم؛ 
احداثی و تبدیلی. احداثی به اقامتگاهی گفته می شود 
که شخص متقاضی مجوز قصد دارد در زمینی اقدام به 

الزام صدور مجوز  

در کمتر از یک ماه
گفت و گو با اسماعیل برات، معاون اداره کل نظارت و ارزیابی 

خدمات گردشگری وزارت میراث فرهنگی، صنایع دستی و 
گردشگری درباره روند صدور مجوز برای اقامتگاه های بوم گردی

اقامتگاه های بوم گردی با ارائه خدماتی که باعث می شود گردشگران، تجربه  هایی متفاوت از اقامت در دوران سفر 
خود داشته باشند، در دهه اخیر نقش برجسته ای در صنعت گردشگری ایران پیدا کرده اند. این حوزه که رابطه ای 

نزدیک با فرهنگ محلی هر منطقه دارد، به واسطه ماهیتش توانسته رشد خوبی در دهه گذشته داشته باشد. 
هرچند پیچ و خم های اداری و فرسایشی برای دریافت مجوز اقامتگاه های بوم گردی یکی از مسائلی است که فعالان 

این حوزه همیشه از آن گلایه دارند. اسماعیل برات، معاون اداره کل نظارت و ارزیابی خدمات گردشگری وزارت 
میراث فرهنگی، صنایع دستی و گردشگری در گفت و گوی پیش رو ضمن ارائه آماری درباره وضعیت اقامتگاه ها 
و تأسیسات گردشگری در نوروز امسال، از تسهیل شرایط برای دریافت مجوزهای این حوزه با راه اندازی »درگاه 

ملی مجوزها« می گوید.

در راســتای همیــن موضــوع به دفتــر مطالعــات و خوبی است، اما باید توجه داشت برخی از افرادی 
آموزش گردشــگری وزارت خانه تحویــل داده ایم 
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گردشگری
T O U R I S M

جوهر اصلی بوم گردی، توجه به زندگی بومی است

مبنایارزیابیبومگردی،کیفیباشدنهکمیّ

POINT OF VIEWدیدگاه

 در جامعــه بوم گــردی کشــور بــرای 
تأســیس خانه های بوم گردی تأکید ما 
بر احیای خانه های قدیمی است که این امکان 
را دارنــد جوهــر اصلــی بوم گردی ها را کــه همان 
توجــه به زندگــی بومــی مناطــق مختلــف ایران 
اســت، بهتــر در خــود داشــته باشــند. هرچند 
امــکان دارد در برخــی مناطــق دسترســی بــه 
خانه های قدیمی وجود نداشته باشد که در این 
شــرایط ســاختن بنــا بــرای اقامتــگاه بوم گــردی 
گریزناپذیــر اســت، امــا بایــد در ایــن خانه های 
ایجادی نیز از المان های معماری محلی و بومی 

آن منطقه استفاده کرد. 

 این موضــوع در ضوابــط اقامتگاه های 
بومــی نیز مــورد تأکید قــرار گرفتــه، اما 
متأســفانه در برخی اقامتگاه ها شاهد هستیم 
بــا وجــود آنکــه بــر ســردر آنهــا از نــام بوم گردی 
استفاده شده، اما هیچ شاخصه ای از معماری، 
غذا و چیدمــان محلی آن منطقــه وجود ندارد. 
ایــن مســائل بــه نظــارت و حساســیت ادارات 
میــراث فرهنگــی و گردشــگری در اســتان های 

مختلف مرتبط است. 

 شــرکت های ارزیــاب در ایــن زمینه که 
نقــش درجه بنــدی اقامتگاه هــا را بــر 
عهــده دارنــد، می تواننــد بــا محــور قــرار دادن 
کیفیت و هویت های بومی به جای شاخص های 
کمــی نقــش مهمــی داشــته باشــند. جامعــه 
اقامتگاه های بومی در اســتان ها در حال انجام 
تفاهم نامــه ای بــا ایــن شــرکت ها هســتند تا بر 
اساس آن بتوان با یک نگاه تخصصی کیفیت 

را در این حوزه بیشتر مورد توجه قرار داد. 

 ذات و هویــت اساســی بوم گردی ها بر 
محوریــت خانــه و معمــاری ایرانــی، 
فرهنــگ مهمان نــوازی، غــذای محلــی، صنایع 

دستی و... بوده و در حال حاضر تلاش ما بر این 
است که این هویت حفظ شود. شاید فردی در 
یک خانــه کوچک که تنهــا دو اتــاق دارد بتواند 
ایــن مؤلفه هــا را بــا کیفیت بســیار خوبــی ارائه 
دهد؛ پس نباید مسائل کمی، مانند تعداد اتاق 
یا متراژ خانه را به عنوان اولویت در این صنعت 
قرار داد. بوم گردی با هتل داری متفاوت است و 
البته مردم هــم باید این موضــوع را مدنظر قرار 
دهند که خواســته هایی که یــک مهمان از یک 
بوم گــردی بر اســاس زمینه فعالیــت آن دارد، با 

آنچه از یک هتــل انتظار می رود، 
فرق می کند. 

حــوزه ای  گردشــگری   
فرهنگــی اســت کــه هــر 
اتفاقــی در جامعــه می تواند روی 
آن تأثیرگذار باشــد. در سال های 
گذشته شاهد اثرات کرونا بر این 
حوزه بودیم و در ادامه هم شرایط 
اقتصــادی جامعه باعــث کاهش 

ســفرها و همچنیــن مراجعــه مهمانــان بــه 
اقامتگاه هــا شــده اســت. در آمارهایــی کــه در 
زمینه سفر ارائه می شود، تنها کمیت را در نظر 
می گیرند و به این موضوع پرداخته نمی شود که 
کیفیت این ســفرها به چه صورت بوده است؟ 
موضوعی که امیدواریم در آینده بیشــتر مورد 
توجــه قــرار گرفتــه و شــاهد تغییــر نگاه هــای 
کمی محور به ســمت اهمیــت دادن به کیفیت 

باشیم. 

 به هر حال صنعت گردشگری در ایران 
با توجه بــه قابلیت های کــه وجود دارد 
می تواند جایگاه ویژه ای داشته باشد. نگاهی به 
کشــورهای همســایه و نقــش روزافــزون حــوزه 
می توانــد  آنهــا  اقتصــاد  در  گردشــگری 

نشان دهنده اهمیت این حوزه باشد.  

احداث یک اقامتگاه بوم گردی کند که هیچ ساختمان و 
سازه ای وجود ندارد. اما اگر خانه یا بنایی از قبل در یک 
منطقه شهری یا روستایی وجود دارد و صاحب آن قصد 
داشته باشــد از آن به عنوان اقامتگاه بوم گردی استفاده 
کنــد، بــه آن تبدیلــی می گوینــد. قریــب بــه ۹۰ درصد از 
خانه هــای بوم گردی مــا در حــال حاضــر از نــوع تبدیلی 
هستند. برای اخذ مجوز یک اقامتگاه احداثی، در ابتدا 
باید اقدام به دریافت »موافقت اصولی« از اداره میراث 

فرهنگی و گردشگری استان مربوطه شود. 

 چــه شــرایطی بــرای صــدور موافقــت 
اصولی در نظــر گرفته می شــود و آیا درخواســت 

برای آن هم از درگاه ملی صورت می گیرد؟
موافقــت اصولی در واقع یعنی اینکه شــما درخواســت 
می دهید و بر اساس یک بررسی اجمالی تأیید می شود 

زمیــن شــما بــرای احــداث یــک اقامتــگاه 
دارای شــرایط مناســبی اســت. بــرای مثــال 
اقامتگاه نباید در کنار بیمارستان یا مشاغل 
پر ســر و صدا و... باشــد. همان طور کــه گفتم 
ایــن موافقت نامــه اصولــی را وزارت میــراث 
فرهنگی و گردشگری صادر می کند، اما برای 
صدور آن نیاز به اخذ اســتعلام از نهادهایی 
ماننــد وزارت راه و شهرســازی، وزارت نیــرو 
یــا بنیــاد مســکن، شــهرداری ها )در روســتا 
دهیاری و بخشداری( و... است که بسته به 

اینکه زمین واقع در شهر یا روستاست، متفاوت است. 
درخواســت برای موافقت نامه اصولی هــم از درگاه ملی 
انجام می شــود؛ این درگاه درخواســت را به سامانه سما 
)ســرمایه گذاری( وزارت میــراث فرهنگــی و گردشــگری 
می فرســتد که از آن طریق روند صــدور موافقت اصولی 

انجام خواهد شد. 

 آیا برای ساخت و ساز هم باید از وزارت 
میراث فرهنگی و گردشگری مجوز گرفت؟

در مرحله بعد، فــرد متقاضی باید روند ساخت و ســاز را 
بر اساس ضوابط آن انجام دهد و از نهاد مربوطه پروانه 
ســاخت و از وزارت گردشــگری مجــوز »ایجــاد« بگیرد. 
بعد از اتمام ساخت و ســاز و آماده شــدن بنا، ساختمان 
تجهیز و یــک پروانــه موقت شــش ماهه بــرای بوم گردی 
صادر می شود تا در این مدت فرایند ارزیابی برای تعیین 
سطح کیفیت خدمات و درجه نهایی بوم گردی مشخص 
شــود. پس از اتمــام اعتبــار پروانه شــش ماهه، صاحب 
کسب و کار بوم گردی می تواند یک مجوز سه ساله بگیرد 

که هر سه سال باید آن را تمدید کند.

 رونــد دریافــت مجــوز بــرای خانه هــای 
تبدیلی چگونه است؟ 

در خصوص خانه های تبدیلی شرایط اخذ مجوز ساده تر 
است و به موافقت اصولی و مجوز ایجاد نیازی نیست. 
برای این منظور درخواســت پروانه بهره برداری از طریق 
درگاه ملی به عنوان یک واحد تبدیلی ثبت می شود. در 
ادامــه بایــد اســتعلام از نهادهــای مرتبط به ویــژه مرجع 
صدور پروانه ساخت گرفته شــود. در ادامه کارشناسان 
اداره کل میــراث فرهنگی و گردشــگری، نقشــه بنــا را بر 
اساس ضوابطی که وجود دارد، بررسی می کنند تا ضمن 
تطبیق، حداقل شرایط موجود را داشــته باشد و پس از 
آن پروانه بهره برداری اقامتگاه بوم گردی صادر می شود. 

 درجه بنــدی اقامتگاه هــا توســط خــود 
وزارت گردشگری انجام می شود؟

اقامتگاه هــای بوم گــردی بــر اســاس مقــررات منــدرج 
در آیین نامــه ایجــاد، اصــلاح، تکمیــل، درجه بنــدی و 
نرخ گــذاری تأسیســات گردشــگری مصوب 
۱۳۹۴ هیئــت وزیــران و دســتورالعمل های 
مربوطــه، بــه ترتیــب اولویــت به ســه درجه 

یک، دو و سه تقسیم می شوند. 
فراینــد ارزیابــی و درجه بنــدی تأسیســات 
گردشــگری از گذشــته تــا بــه امــروز قــدری 
متفاوت شده است. در دهه 6۰ و اوایل دهه 
۷۰ تعداد تأسیسات گردشــگری به نسبت 
کمتر بود و خود ســازمان وقت، رأســاً اقدام 
بــه ارزیابــی و درجه بنــدی آنهــا می کــرد. در 
اواخر دهه ۷۰ و ۸۰ به مرور تعداد تأسیسات گردشگری 
افزایش پیــدا کرد و نیــاز به برون ســپاری در ایــن زمینه 
احســاس شــد. به همین دلیل شــرکت هایی به منظور 
ارزیابی تأسیسات گردشگری شکل گرفت. البته در آن 
زمان هنوز بوم گردی ها متولد نشــده بودنــد. در نهایت 
بر اساس شیوه نامه درجه بندی، شرکت هایی با عنوان 
»عامل تطبیــق« از وزارت گردشــگری مجــوز می گیرند 
و با اســتفاده از ارزیاب هایــی که آمــوزش دیده اند و کد 
ارزیابــی دریافــت کرده انــد، نســبت بــه ارزیابــی واحد 

اقدام می کنند. 

 چه شــاخص هایی در ایــن درجه بندی 
توسط ارزیاب ها سنجیده خواهد شد؟

ضوابــط مصــوب بــرای بوم گردی هــا شــامل بخش هــای 
مختلف تجهیزات و نیروی انسانی، ایمنی و بهداشت، 
فنــی و ســاختمانی، توســعه پایــدار، دسترســی بــرای 

معلولان و... است.
 در نهایــت ارزیاب هــا بــر اســاس رســته و گریــد خــود 
)A-B-C( عملیــات ارزیابــی را انجــام داده و نتیجــه آن 
در کمیســیون درجه بندی اســتان مورد طــرح و تصویب 

قرار می گیرد.
ادامه در صفحه 31
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بيلبورد
B I L L B O A R D

درباره کتاب «کارسپاری» از 
مجموعه مدیر ۲۰ دقیقه ای 

هاروارد

مزایاومعایب
یکروش

شــما هم از آن دســت افرادی هســتید که 
کارهــای زیــادی سرشــان ریخته و همــه را 
می خواهنــد به تنهایــی انجام دهنــد؟! در 
حیطه کاری تان به شما سفارش های جدید 
می دهند و نمی توانید به آنها »نه« بگویید، 
چــون مشــتری ها و ســفارش دهنده های 
خــوب شــما هســتند و نمی خواهیــد از 
دستشان بدهید؛ اما کارها روی هم تلنبار 
می شــود و از پس شــان برنمی آیید و البته 
نمی خواهید از کیفیت کار هم بزنید؟! پس 
جای خوبی آمده اید. کتاب »کارســپاری« 

درست برای شما نوشته شده است.
کارسپاری یعنی محول کردن کارها، پروژه ها 
یا نقش هــا به فــردی دیگــر. کارســپاری به 
شــما امکان می دهد مهارت هــای رهبری 
خــود را گســترش دهیــد و در عیــن حــال، 
بهره وری شرکت خود را بهبود بخشید. از 
همه مهم تر اینکه حجم کار و استرس تان 
را کاهــش می دهد. کارســپاری فقــط برای 
شــما بازدهی ندارد، بلکــه بــرای کارکنان و 

سازمان تان نیز مفید است.
بعد از ســپردن آن کار به کس دیگــری، در 
واقع مسئولیت انجام یک کار، تکمیل یک 
پروژه یا اجرای یک نقــش را به فرد دیگری 
منتقل کرده اید. اما همچنان اختیار، کنترل 
و مســئولیت دارید. بــا این تفــاوت که کار 
کــردن روی جزئیــات دیگر به عهده شــما 
نیست. با سپردن وظایف به افراد گروه تان، 
انگیزه و اعتمادبه نفس را افزایش داده و به 
آنها کمک می کنیــد مهارت های جدیدی 
کســب کنند.  محول کردن کارها بــه افراد 
مناســب و در سطح مناســب، منابع یک 
سازمان را به حداکثر می رساند، بهره وری 
را بهبود می بخشــد و باعــث صرفه جویی 
مالی بــرای شــرکت می شــود.این کتــاب را 
نشر آموخته منتشر کرده و نرگس شفیعی 

ترجمه آن را بر عهده داشته است.

INTRODUCTIONمعرفی

بررسی بیلبورد «منم کامان میزنم» که  این روزها در تهران نظرها را به خود جلب کرده است

محــتوا خـــوب
اجرا نامطلوب

این روزها در سطح شهر شاهد بیلبوردهای برند محصولات 
آرایشــی و بهداشــتی کامــان هســتیم. در ایــن بیلبوردهــا 
تصویــری از یک خانــم یا آقــا )بعیــد اســت در نــگاه اول به 
بیلبورد بفهمیم که آنها پزشــک هســتند( را در کنار شعار 
»منم کامان می زنــم« و تصویــر یکی از محصــولات کامان 
می بینیم. در کنــار این تبلیغات محیطی، کامان در ســطح 
شــبکه های مجازی نیز این کمپین را دنبال می کند. اگر به 
صفحه اینســتاگرام کامان ســر بزنید، آخرین پســت های 
صفحه این برند ویدئوهایی در راستای همین کمپین است. 
در این ویدئوها اینفلوئنســرهای مختلف که پوست زیبا و 
شــادابی هم دارند،  ابتدا می گویند در چه حوزه ای فعالیت 
می کنند و بعد از مشــخصات پوســت خــود می گویند. در 

ادامــه آنها می گویند با وجود حساســیت یــا ویژگی خاص 
پوست شــان آنها هم کامان می زنند، چراکه کامان برای هر 

نوع پوستی مناسب است. 
تفــاوت و احتمالاً برتری ایــن تبلیغات ویدئویی نســبت به 
بیلبوردهای کامان شــاید این باشــد کــه ما وقتی بــا عبارت 
»منم کامان می زنم«  مواجه می شویم، کمی درباره کسی که 
کامان می خواهد از طریق استفاده او از برندش اعتبار بگیرد، 
آشنا می شویم. مثلاً کسی که درباره سبک زندگی اش حرف 
می زند و پیداســت از وضع مالی خوبی هم برخوردار است 
و می توانــد فــارغ از قیمت از هــر محصولی اســتفاده کند. 
جدا از اینکه چقدر کاربر این تبلیغات را صادقانه بداند، به 
هر حال این آشــنایی با خود شخص کمی شــعار را برایش 

ملموس و قابل درک می کند. چیزی که در بیلبوردهای کامان 
نمی توانیم آن را حس کنیم، زیرا کامان به طور واضح حتی از 
المان هایی که به ما بگوید تصویری که در بیلبورد می بینیم، 
پزشک اســت و... هم استفاده نکرده اســت. ما به سختی 
می توانیم در پایین ترین بخش بیلبورد امضای پزشکی را که 
تصویرش در بیلبورد است، ببینیم و بفهمیم که او پزشک 
اســت و تــازه در ایــن صورت هــم به  دلیــل ناشــناخته بودن 
تصویر بعید است باور کنیم که حرف این دکتر سند است.

شــاید اگر کامــان از چهره هــای شناخته شــده تر اســتفاده 
می کــرد، اعتبار شــعار کامــان را کــه در واقع ادعــای گوینده 
تصویر است، بیشــتر می کرد. در واقع نشان دادن رضایت 
مصرف کننــدگان محصــول بــه جهــت اعتمادســازی 

مالی بــرای شــرکت می شــود.این کتــاب را 
نشر آموخته منتشر کرده و نرگس شفیعی 

ترجمه آن را بر عهده داشته است.

»منم کامان می زنــم« و تصویــر یکی از محصــولات کامان 
می بینیم. در کنــار این تبلیغات محیطی، کامان در ســطح 
شــبکه های مجازی نیز این کمپین را دنبال می کند. اگر به 
صفحه اینســتاگرام کامان ســر بزنید، آخرین پســت های 

   عکس:  پریا امیرحاجلو
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مارکتينگ
M A R K E T I N G

به خصوص در محصولات آرایشی و بهداشتی ایده بسیار 
خوبی برای تبلیغات چنین برندهایی اســت، اما چگونگی 
اجرای این ایده نیز مهم اســت. به نظر می رسد حداقل در 
تبلیغات محیطی کامان نتوانســته ایــده  خود را بــه اجرای 
مناسبی برساند. گرچه شــعار کامان این روزها به خوبی در 
شبکه های اجتماعی استفاده می شود و توانسته بار دیگر 
این برنــد را بر ســر زبان ها بینــدازد. اینکه این شــعار در نزد 
کاربران به شوخی استفاده می شود، چیزی نیست که بتوان 
آن را خوب یا بد دانســت. به هر حــال نام کامــان این روزها 
بسیار گفته می شود و این اگر با نقد بسیار بدی درباره برند 

همراه نباشد، اتفاقی خوشایند برای هر برندی است.
به طور کلی درباره شــعار کامــان نیز باید گفت اســتفاده از 
زبان محاوره برای بیان اینکه کسی از محصولات یک برند 

اســتفاده می کند، می تواند نشان از صداقت و 
صمیمیت گوینــده از حرفی که می زند باشــد. 
این لحن تأثیر تبلیغات را به شــرطی که ســایر 
ملزومات یــک تبلیغات اعتمادســاز را داشــته 

باشد، بیشتر می کند.
بــا دو تــن از فعــالان حــوزه بازاریابــی دربــاره 
بیلبوردهای برند کامان صحبــت کردیم تا این 
بیلبوردها را از نظر گرافیکی و برندینگ بیشتر 

بررسی کنیم.

 بیلبوردی که جذاب نیست
ریحانه کفایتی، طراح گرافیک »طاقچه« درباره این بیلبورد 
می گوید: »کامــان در طراحی بیلبورد خــود از ترکیب بندی 
ساده ای استفاده کرده است. فضای بیلبورد این برند به سه 
قسمت نامساوی تقسیم شده است. این نوع تقسیم بندی 
معمولاً به بیننده حس سکون را القا می کند و از جذابیت 
بصری کمی برخوردار است. در پس زمینه نیز از رنگ قالب 
در محصولات استفاده شده است. شاید اگر در پس زمینه 
یا حتی بخشی از تصویر از رنگ مکمل یا متضاد استفاده 
می شــد، مثلاً در بخشــی کــه خــود محصــول را می بینیم، 
محصول بیشــتر به چشــم می آمــد و کلیت تصویــر نیز از 
گیرایی و جذابیت بیشتری برخوردار می شد. به خصوص 

اســتفاده از رنگ هــای متضــاد 
در این شــرایط کاری می کند که 
چشــم مخاطــب جــذب تبلیغ 

شود و روی تصویر بگردد.«
او درباره فونت استفاده شده در 
بیلبورد می افزاید: »استفاده از 
فونت دســت نویس در نوشتن 
شــعار تبلیــغ از آن جهــت کــه 
ایده  اصلی تبلیغ اعتمادسازی 
اســت، انتخــاب بجایــی بــه 
نظــر می رســد و نشــان دهنده 
بی آلایشــی و صداقتــی اســت 
کــه گوینــده از گفتــن آن عبارت 

دارد.« 
کفایتــی می گوید: »مســلماً در همه  تبلیغــات به خصوص 
تبلیغاتی کــه ایــده  اصلــی آن اعتمادســازی اســت حضور 
تصویر اشــخاص مهم اســت و کامــان هــم ایــن کار را کرده 
است. البته تصویر باید به طور خاص یا روی شغل شخصی 
که تبلیغ کرده یا در این مورد، ویژگی های پوســت مخاطب 
تأکید ویژه ای داشته باشد. اما هیچ یک از این تأکیدها را در 
تصویر انسانی روی بیلبورد کامان نمی بینیم. گرچه ممکن 
است اگر کســی با برند کامان آشنا باشد، این تبلیغ باعث 
شــود او به پوســت شــخص داخل تبلیغ نگاه کنــد و حتی 
در ذهنش برایش شغل مرتبطی هم متصور شــود و در آن 
صورت تازه نظرش به امضای پزشک هم بیفتد. اما چنین 
تبلیغی احتمالاً برای کسانی که با برند کامان آشنا نیستند، 
به اندازه کافی گویای چیستی محصول نیست. تنها می توان 
امیدوار بــود رنگ های استفاده شــده و فعــل زدن بتواند در 
ذهن مخاطب تداعی کننده آرایشی و بهداشتی بودن نوع 

محصول باشد.«

 یک اسلوگان درست و بجا
آرمــان میرعبدالحــق، مدیــر مارکتینــگ هومــن ژن دربــاره 
بیلبوردهای برند کامان می گوید: »تبلیغات محیطی کامان، 
برندی که تا به امروز بیشتر فعالیت دیجیتال داشته، از چند 
جهت جذاب و از چند جهت غیرجذاب است. کار اصلی 
این بیلبورد ها کاملاً مشخص است؛ اعتمادسازی با روشی 
که بارهــا و بارها برای برندهای آرایشــی و بهداشــتی جواب 
داده است، یعنی استفاده از تأیید کیفیت یک محصول از 

طریق نظرات افراد متخصص حوزه.« 
میرعبدالحق معتقد اســت تبلیغات برند کامان از منظر 
اعتمادسازی با چند مشکل جدی مواجه است. او درباره 
ایــن مشــکلات می گویــد: »یکــی پیــدا کردن 
چهره هــای مناســب کــه اســامی شــاخصی 
در حــوزه خــود داشــته باشــد و اصلاً واســطه 
آشنایی ما با این اشــخاص شغل شان باشد. 
در این مورد حتــی می توان گفت اســتفاده از 
سلبریتی ها نیز به دلیل اینکه بسیاری از آنها 
به زیبایی شــهره هســتند، می تواند کارکردی 
مشــابه اســتفاده از پزشــکان و متخصصــان 
داشــته باشــد. یکــی دیگــر از مشــکلاتی کــه 
کامــان در تبلیغات خــود با آن مواجه اســت، 
نام انگلیســی برند اســت که قطعاً بــا ممیزی 
مواجه شده. پیدا کردن چهره ها، مذاکره و عکاسی قطعاً 
پروسه ای سخت بوده که کامان از پس آن به خوبی برآمده. 
اما درباره نمایش نام به دلیل اینکه نام فارسی برند پیش 
از این در تبلیغات چندان دیده نشــده، قطعاً مخاطب را 
در خوانش آن و به خاطرســپاری تبلیغات مربوط به آن با 
مشــکل مواجه می کند. این مشــکل البته بــه این تبلیغ 
برنمی گردد و مشکلی است که دیر یا زود برند کامان باید 
با آن مواجه می شد. در این مورد تلاش شده تا در کنار نام 
فارســی بســته بندی محصول که قطعاً نام آشــناتر از نام 
فارسی است نیز اســتفاده شــود تا تداعی برای مخاطب 
بهتر صورت گیرد. اگرچه نوع طراحی برند به گونه ای است 
که تصویر محصول کمتر جلب 

توجه می کند.«
او می افزاید: »بعــد از این بهتر 
است به ســراغ اسلوگان »منم 
کامان میزنم« برویم؛ اسلوگانی 
کــه بــه دلیــل پتانســیل بــالای 
شــوخی بــا آن هم اکنــون در 
توئیتر شوخی های مختلفی با 
آن شده. این اسلوگان قابلیت 
وایرال شــدن بالایی دارد. البته 
نمی توان بــه ایــن زودی حدس 
زد وایرال شــدن کامــان بــا ایــن 
اســلوگان و شــوخی های کــه با 
آن می شــود، خــوب اســت یــا 
بد، امــا به هر حال این اســلوگان بــا توجه به ایــده و هدف 
اصلی تبلیغات به خوبی طراحی شــده و به سادگی حس 
صمیمیت و اعتماد را در مخاطب ایجاد می کند. استفاده 
از ایــن جمله در کنار امضــای پزشــکان می تواند به خوبی 
انســجام پیام را حفــظ کنــد. گرچه بــه نظر می رســد نوع 
طراحی بیلبــورد به گونــه ای بوده کــه کمتر کســی متوجه 

امضای پزشکان در آن شده است.«
او دربــاره بزرگ تریــن کاســتی ایــن بیلبوردهــا می گویــد: 
»بزرگ تریــن کاســتی، طراحی بیلبورد اســت کــه البته با 
توجه بــه محدودیت هایی که پیــش از این به آنها اشــاره 
شد، طراح پروژه سختی را در پیش داشته و تا حد ممکن 
ســعی کرده تا طرحــی تمیز و بی حاشــیه را تحویــل دهد. 
در نهایت امیدوارم بیش از این شــاهد حضور برندهایی 
بر عرشــه  های بیلبــورد شــهر باشــیم که پیــش از ایــن در 

درگاه های دیگر تبلیغات خوبی داشته اند.«

آیا هوش مصنوعی جایگزین بازاریابان می شود؟  

چتجیپیتیاززبانچتجیپیتی
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ایــن روزهــا نظرهــای مختلفــی دربــاره چــت 
بــرای  ضررهایــش  و  فوایــد  و  جی پی تــی 
بازاریابان مطرح می شود. برخی مدیران گمان 
می کننــد می تواننــد بــه جــای تیــم بازاریابــی 
از چــت جی پی تــی اســتفاده کننــد و برخــی 
دیگر معتقدند چت جی پی تــی تنها می تواند 

عملکرد تیم را بهتر کند. 
به نظرم رسید سراغ خود چت جی پی تی بروم 
و ببینــم به نظر خــودش بــه چــه کار بازاریابان 
می آید. سؤالی که از چت جی پی تی پرسیدم، 
ایــن بــود: »بــه نظــرت چــت جی پی تــی در چه 
زمینه هایــی می توانــد بــه تیم هــای بازاریابــی 
ایرانی کمک کنــد؟ برای هر کــدام از موارد یک 
مثال بزن تا به فهم بهتر مواردی که می گویی، 

کمک کند.«
پاسخ چت جی پی تی از این قرار است:

»من به عنوان یک مدل زبان هوش مصنوعی، 
دیــدگاه یــا بــاور شــخصی نــدارم [بهتر اســت 
ابتدای ســؤال تان از چت جی پی تــی از عبارت 
»بــه  نظــرت« اســتفاده نکنیــد، چــون حتمــاً 
جوابــش با این جمله شــروع می شــود]. با این 
حــال می توانم اطلاعاتــی در مــورد اینکه چت 
جی پی تی چگونه می تواند به تیم های بازاریابی 
در ایران بــرای عملکــرد بهتر کمک کنــد، ارائه 

دهم:
1- بهبــود تعامل با مشــتری: چــت جی پی تی 
می تواند به تیم هــای بازاریابــی در ایران کمک 
کنــد تــا بــا مشــتریان خــود تعامــل مؤثرتــری 
داشته باشــند. با اســتفاده از چت جی پی تی، 
تیم هــای بازاریابــی می تواننــد بــه مشــتریان 
خــود پشــتیبانی شــخصی و در زمــان واقعــی 
ارائــه دهنــد کــه می تواند بــه افزایــش رضایت 
و وفــاداری مشــتری منجــر شــود. به عنــوان 
مثال، یک تیــم بازاریابی برای یک وب ســایت 
تجارت الکترونیــک در ایــران می تواند از چت 
جی پی تی برای پاســخ به ســؤالات مشتری در 
مورد در دسترس بودن محصول، زمان تحویل 

و گزینه های پرداخت استفاده کند.
۲- افزایــش تولیــد ســرنخ: چــت جی پی تــی 
همچنیــن می توانــد بــه تیم هــای بازاریابــی در 
ایــران کمک کنــد تا ســرنخ های بیشــتری برای 
کســب و کار خــود ایجــاد کنند. بــا اســتفاده از 
ربات هــای گفت و گوی جی پی تــی، تیم هــای 

بازاریابی می توانند فرایندهای تولید سرنخ 
را خودکار کرده و سرنخ ها را به صورت ۲۴ 
ساعته و هفت روز هفته دریافت کنند. 
به عنوان مثال، یک تیــم بازاریابی برای 
یک شــرکت امــلاک در ایــران می تواند 

از چت بات های جی پی تی برای واجد 
شــرایط بــودن ســرنخ ها با پرســیدن 
ســؤالاتی در مورد نوع ملــک مورد 

نظر و بودجه آنها استفاده کند.

3- جمــع آوری بهتــر داده ها: چــت جی پی تی 
همچنیــن می توانــد بــه تیم هــای بازاریابــی در 
ایــران کمــک کنــد تــا داده هــای بهتــری درباره 
مشــتریان و مشــتریان بالقوه خود جمع آوری 
کننــد. بــا اســتفاده از ربات هــای گفت و گــوی 
یابــی می تواننــد  جی پی تــی، تیم هــای بازار
ســؤالات هدفمنــدی بپرســند کــه بینــش 
ارزشمندی در مورد ترجیحات و رفتار مشتری 
ارائه می دهد. به عنوان مثال، یک تیم بازاریابی 
برای خدمات تحویل غذا در ایــران می تواند از 
چت ربات هــای جی پی تــی اســتفاده کنــد تا از 
مشتریان در مورد غذاها و غذاهای مورد علاقه 

آنها سؤال کند.
۴- بهبــود تبدیــل فــروش: در نهایــت چــت 
جی پی تــی می توانــد بــه تیم هــای بازاریابی در 
ایران کمک کند تا با ارائه توصیه های شخصی 
بــر اســاس ترجیحــات و رفتــار مشــتری، نــرخ 
تبدیل فروش خود را بهبود بخشند. به عنوان 
مثــال، یک تیــم بازاریابی بــرای یک فروشــگاه 
آنلاین مــد در ایران می توانــد از چت ربات های 
جی پی تی بــرای پیشــنهاد لباس ها بر اســاس 
ترجیحــات ســبک مشــتری و ســابقه خریــد 

استفاده کند.
در پایــان، چــت جی پی تــی بــا ارائــه ابزارهــای 
قدرتمنــد بــرای تعامــل بــا مشــتری، تولیــد 
سرنخ، جمع آوری داده ها و تبدیل فروش، این 
پتانســیل را دارد کــه شــیوه فعالیــت تیم هــای 

بازاریابی در ایران را متحول کند.«
آنچــه چــت جی پی تــی در خــود ســراغ دارد، 
همین هاســت و بــه نظــر می رســد اهــل وعــده 
و وعیــد هم باشــد. بیــش از ایــن اگر چیــزی از 
او بخواهیــم، خیــال خــام ماســت و کمتــر از 
این اگر بخواهیــم، احتمــالاً به خاطــر ترس ما 
از ناشــناخته ها یــا ناتوانــی مــا از بهــره وری از 

آنهاست.

نگار قانونی  

negarqanouni
@gmail.com

 فضای بیلبورد این برند 
به سه قسمت نامساوی 

تقسیم شده است. 
این نوع تقسیم بندی 
معمولا به بیننده حس 
سکون را القا می کند و 
از جذابیت بصری کمی 

برخوردار است
مورد در دسترس بودن محصول، زمان تحویل 

و گزینه های پرداخت استفاده کند.
چــت جی پی تــی - افزایــش تولیــد ســرنخ: چــت جی پی تــی - افزایــش تولیــد ســرنخ: چــت جی پی تــی 
همچنیــن می توانــد بــه تیم هــای بازاریابــی در 
ایــران کمک کنــد تا ســرنخ های بیشــتری برای 
کســب و کار خــود ایجــاد کنند. بــا اســتفاده از 
ربات هــای گفت و گوی جی پی تــی، تیم هــای 

بازاریابی می توانند فرایندهای تولید سرنخ 
۲۴را خودکار کرده و سرنخ ها را به صورت ۲۴را خودکار کرده و سرنخ ها را به صورت ۲۴
ساعته و هفت روز هفته دریافت کنند. 
به عنوان مثال، یک تیــم بازاریابی برای 
یک شــرکت امــلاک در ایــران می تواند 

از چت بات های جی پی تی برای واجد 
شــرایط بــودن ســرنخ ها با پرســیدن 
ســؤالاتی در مورد نوع ملــک مورد 

نظر و بودجه آنها استفاده کند.
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امیرحسین حاجی میری، هم بنیان گذار پیله می گوید نیاز مهمی را پاسخ داده اند
که در زنجیره سلامت کشور مغفول مانده بود

همه صف های داروخانه و بسته های رنگارنگ دارو در دست بیماران را دیده ایم. اگر سالمندی در خانه باشد حتماً سبدی از داروهای مختلف در کنارش خواهد داشت. فارغ از رنج بیماری، 
دغدغه مصرف دارو برای بیمار و خانواده او، چالش بزرگی است. عدم پایبندی به رژیم درمانی یکی از نگرانی های مهم در نظام سلامت به حساب می آید. طبق آمار سازمان جهانی بهداشت، 

بیش از 50 درصد بیماران در مسیر مصرف دارو، از رژیم درمانی تبعیت نمی کنند. به تعبیری، نیمی از همه تلاش ها برای تأمین از سطح سیاست گذاری تا تولید و توزیع دارو مستقیماً هدر 
می رود. حدود 57 درصد افراد جامعه به نحوی درگیر یک بیماری مزمن هستند. بیش از 85 درصد بیماران مزمن، مادام العمر مجبور به مصرف چند دارو هستند. بیش از 70 درصد بیماران 
داروهای خود را به درستی استفاده نمی کنند. امیرحسین حاجی میری، فارغ التحصیل داروسازی از دانشگاه علوم پزشکی تهران و دکتری اقتصاد و مدیریت داروست. او به همراه مسعود 
سعادتی راد )دکتر داروساز( و فرید صنیعی پور )مهندس نرم افزار( سه هم بنیان گذار پیله هستند. حاجی میری در دوره دانشجویی به عنوان قائم مقام مسئول فنی در داروخانه های دانشگاه 

)مجموعه 13 آبان( کار کرده و اولین تجربه ارتباط مستقیم با بیمار و آشنایی با دغدغه دارویی بیماران از آن زمان در او شکل گرفته است. 

خط شکنی با مشت  
گره کرده و چکمه آهنین

  اینکردیبل هلث
یک میلیارد دلاری 

ظهوریکیونیکورن
درحوزهاستخدام

کادردرمانی

اینکردیبــل هلــث زمانــی کــه ســایر 
شرکت های ســلامت دیجیتال کمربند 
خــود را محکــم می کننــد و تحت فشــار 
کاهــش درآمــد و کنــدی ســرمایه گذاری 
خطرپذیــر هســتند، در حــال رشــد 
اســت. اینکردیبــل هلــث یــک پلتفــرم 
دیجیتــال اســتخدام پرســتار ســاخته 
کــه از الگوریتم هــای تطبیــق سفارشــی 
اختصاصی جهت مطابقت با بهترین 
پرســتاران و کادر درمــان کارجــو بــرای 
اســتخدام دائمــی در سیســتم های 
بهداشــتی و بیمارســتان ها اســتفاده 

می کند. 
رویکــرد فنــاوری و نوآورانــه اینکردیبــل 
هلــث، میانگیــن زمــان اســتخدام را از 
اســتاندارد صنعتــی ۸۲روزه بــه ۱۴ 
روز کاهــش می دهــد. ایمــان ابوزیــد، 
مدیرعامــل و یکــی از بنیان گــذاران 
»ایــن  می گویــد:  هلــث  اینکردیبــل 
اســتارتاپ، یــک بــازار حرفــه ای مبتنــی 
بــر فنــاوری بــرای مشــاغل مراقبت های 
بهداشــتی، درآمــد ســال ۲۰۲۱ خــود را 
پنج برابــر کــرده و نیــروی کار خــود را بــه 
۱۸۰ کارمنــد افزایــش داده اســت. 
اینکردیبل هلــث اکنون با بیــش از 6۰۰ 
بیمارستان همکاری می کند تا نیازهای 
کارکنان دائمــی آنها را بــرآورده کند و هر 
هفته بیــش از ۱۰ هــزار پرســتار بــه بازار 

اینکردیبل هلث می پیوندند.« 
این شــرکت که در ســال ۲۰۱۷ تأســیس 
شد، قبل از کرونا به سرعت در حال رشد 
بود، اما بحــران همه گیــری، تقاضا برای 
خدمات آن را تسریع کرد. ایالات متحده 
در مســیر کاهش یک میلیون پرستار تا 
پایان سال ۲۰۲۳ قرار دارد و به گفته این 
شــرکت، ۷۵ درصــد از فارغ التحصیلان 
دانشــجوی پرســتاری کمبــود نیــروی 
انسانی را دغدغه اصلی خود برای ورود 
به این رشته عنوان می کنند. اینکردیبل 
هلث بــرای گســترش خدمات خــود در 
ایالت هــای بیشــتر آمریــکا، ۸۰ میلیون 
دلار بودجه جدید به دست آورد. بودجه 
ســری B ارزش اینکردیبــل هلــث را بــه 
۱.6۵ میلیــارد دلار و آن را بــه وضعیــت 
»یونیکورن« رســاند. بر اســاس گزارش 
کرانچ بیــس، ایــن شــرکت تا به امــروز ۹۷ 
میلیون دلار سرمایه جذب کرده است. 

INTRODUCTIONمعرفی

در حالی که در بسیاری از 
مناطق جهان دارو کمیاب 

است، در برخی مناطق دورریز 
آن بسیار زیاد است

زنجیرهسلامتو
چالشهدررفت

دارو

هدررفــت دارو بــه معنــای اســتفاده نکردن از داروی 
تجویزشده، خرید و نگهداری نادرست، عدم مطابقت 

با نسخه پزشکی و مصرف غیرضروری داروهاست.
بــر اســاس گــزارش ســازمان بهداشــت جهانــی، تــا 
یک ســوم داروهایــی کــه در سراســر جهــان اســتفاده 
می شــوند، هدر مــی رود. با توجــه به جمعیــت جهان و 
نیاز بــه درمــان بیماری ها، این میــزان هدررفــت داروها 
می توانــد حجــم انبوهــی داشــته باشــد. هدررفــت 
داروهــا باعــث ضایع شــدن منابــع مالــی و زمانــی برای 
سیستم بهداشتی، افزایش هزینه های بهداشتی و بار 
زیست محیطی می شود. علاوه بر این، هدررفت داروها 
باعث ایجاد مشکلاتی برای بیماران می شود. مثلاً عدم 

مصرف داروی تجویزشده به درمان بیماری نمی انجامد 
و ممکن است به پیشرفت بیماری و افزایش هزینه های 

بهداشتی منجر شود. 
به طور کلــی، هدررفــت دارو به عنوان یــک چالش برای 
سیســتم بهداشــتی جهــان شــناخته شــده و نیــاز بــه 
برنامه ریزی هــای جــدی بــرای کاهــش آن احســاس 
می شود. در جهان، هدررفت داروی برآوردشده بین ۱۰ 

تا ۳۰ درصد است.
به عنــوان مثــال، در ایــالات متحــده، دورریــز داروهــا تا 
۳۰ درصد برآورد شــده اســت. در اروپا، ایــن رقم به طور 
متوسط ۱۴ درصد است. در ایران نیز، هدررفت داروها 
بیــن ۱۰ تــا ۳۰ درصد برآورد شــده اســت. بــرای کاهش 

I N T E R V I E W

   عکس:  پریا امیرحاجلو
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ایده پیله چطور شکل گرفت؟ اعضای تیم 
چه کسانی هستند؟ چه نیازی را شناسایی کردید که 

تصمیم گرفتید پیله را راه بیندازید؟
مأموریت پیله که بهبود تجربه دارویی بیمار است، در اولین 
روزهای حضورم در داروخانه ریشه دارد. یعنی ۱۵ سال پیش. 
بیماران زیادی را می دیدم که مضطرب هستند، کیسه های 
پــر از دارو، آنها را می ترســاند. هرچند در پاســخ توضیحات 
دارویی ما، سرشــان را به نشــانه تأیید تــکان می دهند، ولی 
مطمئن هستم که متوجه نمی شــدند و با دنیایی از نگرانی 
در نهایــت می رفتنــد و شــروع بــه مصــرف دارو می کردنــد؛ 
نتیجه اش می شود آمار سازمان جهانی بهداشت که بیش 
از ۵۰ درصد  بیماران، دچار انحراف از مصرف دارو می شوند. 
آنها خودســرانه مصرف دارو را قطع می کننــد و عملاً قاعده 
مصرف داروی درست، در زمان درست، به مقدار درست و از 
راه درست توسط بیمار محقق نمی شود.  من فکر می کنم این 
آمار برای کشور ما بیش از این باشد، چون این آمار مختص 
کشــورهایی اســت کــه پیامدهــای ســلامت را اندازه گیــری 
می کنند و طبیعتاً نظام سلامت بالغ تری دارند. بیمار شش 
ماه بعد از معاینه اول به پزشک مراجعه می کند و مثلاً فشار 
خونش پایین نیامده، پزشک دارو را عوض می کند؛ غافل از 

اینکه شیوه مصرف دارو درست نبوده؛ نه خود دارو.
محصول اول پیله، »پیله پک« نام دارد که عملاً الگوبرداری 
از یک استارتاپ آمریکایی به اســم »پیل پک« است که از 
سال ۲۰۱۸ به واسطه اینکه آمازون آن را خرید، معروف شد. 
این استارتاپ با دریافت نسخه بیمار، تهیه و تأمین داروها 
را بــر عهــده دارد و ســپس آنهــا را بر اســاس وعــده مصرف، 
به صورت بسته های کوچکی که به یکدیگر متصل شده اند، 
مرتب می کند و تحویل می دهد. ایده برایمان خیلی جذاب 
بود، یک شب در زمستان ۱۳۹۸ موضوع را با هم بنیان گذار 
دوم پیله )مسعود سعادتی راد( که در فضای داروخانه فعال 
بود، مطــرح کردم. فردای آن شــب  به من زنــگ زد که ما باید 
این کار را انجــام دهیم. دلیلش هــم اینکه، دســت بر قضا، 
همان روز یک نفر که در آمریکا زندگی می کرده، به داروخانه 
مراجعه کرده و گفته بود که »چــرا از اینها در ایــران نداریم! 
خیلی خوبه، از وقتی استفاده می کنم مشکلم برطرف شده 
و...«. دو تا بسته هم جدا کرده و یادگاری داده بود. ما از همان 
روز شروع به بررسی جدی کردیم. فرید صنیعی پور به عنوان 
بازوی فناوری به ما اضافه شد؛ هم در بعُد توسعه نرم افزاری 
و هم به عنوان رهبر فرایندهای ســاخت دســتگاه. یک تیم 
مهندس توانمند کمک کردند که نســخه اولیه دســتگاه را 
ســاختیم. خیلی زود اولین نمونه را برای بیمار واقعی آماده 
کردیــم. البته به معنــی واقعی کلمه حداقــل محصولی بود 
که جواب می داد. مریض بعد از دوره طولانی بســتری با ۱۴ 
داروی جدید مرخص شده بود. سه ماه داروهایش را در قالب 
»پیله پک« ارائه دادیم و اگر تا قبل از این صرفاً ذوق و هیجان 
پروژه را داشتیم، به واسطه بازخوردهای بیمار و مراقبانش، 
به طور جدی مشت مان را گره کردیم که هر کاری لازم است، 
انجام دهیــم که اگر شــده تنهــا به یــک بیمار بیشــتر، باید 

بتوانیم کمک کنیم.

این سرویس دارویی چگونه کار می کند؟
تصور کنید حاذق ترین پزشک جهان، دقیق ترین تشخیص 
را برای یک بیماری انجام دهد و باکیفیت ترین دارو در نهایت 
به بیمــار ارائه شــود. طبق آمار ســازمان جهانی بهداشــت، 
بیش از ۵۰ درصد احتمال دارد که بیمــار به هر دلیل از ریل 
مصــرف درســت دارو خارج شــود. شــش مــاه بعد مجــدداً 
به پزشــک مراجعه می کنــد، اثربخشــی رخ نداده و شــروع 
ماجراهــای پیچیده بعــدی. محصــول اصلی پیله یــا همان 
»پیله پک« به این صــورت کار می کند که ما ابتدا نســخه و 
داروهای بیمار را دریافت می کنیم تا بتوانیم از دستور پزشک 

مطلع شویم. طی فرایندی در اتاق تمیز با رعایت 
اصول اســتاندارد دارویی، داروها از بسته خارج 
می شوند و در مخزن های مربوط به دستگاه پیله 
قــرار می گیرنــد. از طرف دیگــر داروها، دســتور و 
وعده مصرف به صــورت ماتریــس، وارد نرم افزار 
می شــود و چاپ اختصاصی بســته ها بــرای هر 
وعده مصرف صــورت می گیــرد. در مرحله آخر 
داروهای هر وعده، مستقلاً در یک بسته کوچک 
قرار داده و در نهایت یک نوار بلند به هم پیوسته 
از پک هــای دارو آمــاده می شــود. بعــد از کنترل 

مجــدد، داروهــا در یــک جعبــه تحویــل بیمــار می شــود، تا 
داروهای هر وعده را به صورت آماده شده استفاده کند؛ بدون 

هیچ نگرانی از هر اشتباه احتمالی.

در مــورد مــدل درآمــدی پیلــه برایمــان 
بگویید؟ انــدازه بازاری کــه در آن فعالیــت می کنید، 

چقدر است؟
در سرویس اصلی، بیمار بســته به تعداد دارو، تعداد وعده 
مصــرف و ملاحظــات احتمالــی مربوط بــه نســخه، هزینه 
پرداخت می کند؛ عمومــاً برای دوره زمانــی چهار هفته یک 
بار. ســرویس های ارزش افــزوده نرم افزاری و اپلیکیشــن هم 
به صــورت فریمیوم درآمد کســب می کنند، در ســطح اولیه 
هزینه ای ندارند و بیمار برای دریافت خدمات ســطح بالاتر 
 B2B و B2C هزینه ماهیانه پرداخت می کند. در هر دو حالت
این سرویس امکان ارائه دارد. در مدل اول بیمار مستقیماً 
درخواســت ســرویس می کند و در مدل دوم بیمار از طریق 
داروخانه های طرف قرارداد یا بیمارستان ها و سایر مراکز ارائه 
خدمات مراقبت سلامت درخواست خدمت خواهد کرد.  با 
توجه به هرم جمعیت ایران و الگوی رو به پیرشدن جامعه، 
بیش از  ۲۵ میلیــون نفر در ایــران به طور بالقــوه به خدمات 

دارویی نیاز دارند.

در مورد جذب سرمایه برایمان بگویید. آیا 
تاکنون موفق به جذب سرمایه گذار شده اید؟

تأمیــن ســرمایه در پیلــه از ابتــدا از طریــق ســرمایه 
هم بنیان گــذاران رقــم خــورد. در مســیر توســعه پیله پک 

)ســاخت دســتگاه و تجهیز فضــای تمیــز( در مقطعی به 
تزریــق ســرمایه مجــدد نیــاز داشــتیم، یــک محصــول به 
اســم جعبه ابزار کاربردی برای داروســاز توســعه دادیم که 
عملاً یک کتابچه راهنمای کاربردی ویژه بود و بسیار مورد 
اســتقبال داروســازان قرار گرفــت و در فاز بعدی توســعه، 
کمک زیادی به ما کرد. فاز بعدی یک سرمایه گذار فرشته 
به پاس سرویسی که در دوره سخت بیماری از پیله گرفته 
بود، تزریق سرمایه کرد و توانستیم در نهایت MVP را آماده 
کنیم و محصول را به نقطه درآمدزایی برســانیم. در حال 
حاضر بــرای محصــول »پیله پــک« در حال مذاکــره با دو 
سرمایه گذار هستیم که هر دو به نحوی در زنجیره ارزش، 
ذی نفع کلیدی ما به حساب می آیند. برای پروژه نرم افزاری 
پیلــه امــا داســتان متفــاوت بــود. به دنبــال 
مطالعــات، بعــد از آماده کــردن پروتوتایــپ و 
یکسری آزمایش با همکاری یک شتاب دهنده 
خــارج از ایــران، در نهایــت محصــول را وارد 
کمــپ تابســتانی دیجی نکســت کردیــم و در 
شهریورماه موفق به جذب سرمایه اولیه از آن 

شدیم تا MVP را توسعه دهیم.

از مهم تریــن چالش هــای  یکــی 
کسب وکارهای سلامت بحث مجوزها و قوانین 
اســت. در مواجهــه بــا ایــن موضــوع آیا دچــار خلاء 

قانونی یا مقاومت از سمت رگولاتور بوده اید؟
دارو در ایران فقط به عنوان یک کالای ســلامت شناسایی و 
تعریف شــده اســت. به همین دلیل خدمات دارویی هنوز 
تعریف مشخصی ندارد. وقتی صحبت از خدمت سلامت 
می شود، باید استاندارد آن تبیین شود، تا بتواند بعد از تأیید 
وارد مسیر دریافت تعرفه شود. این مسیر سراسر پیچیدگی 
است، به خصوص در مقطع حاضر که رگولاتور به دلیل تعدد 
مشغله های ناشی از محدودیت منابع، موضوعات نوآورانه را 
به عنوان اولویت مورد توجه قرار نمی دهد. در نظام سلامت، 
ما هم در نهایت اگر نتوانیم جایی برای خدمات مان در بودجه 
باز کرده و پوشش بیمه دریافت کنیم، پرداخت آن از جیب 
بیمار خواهد بود و این مطلوب نیست. ما در این راه از چند 
مســیر مختلف پیش رفتیم و فعلاً یک موافقت اولیه برای 
ارائه خدمات به صورت مشــروط دریافــت کرده ایم و به طور 
موازی با چکمه آهنین کار را جلو می بریم و خوشحالیم که 

خط شکنی می کنیم. 

به عنــوان  پایان بنــدی اگــر نکتــه ای دارید 
بفرمایید.

بیمار پس از دریافت داروهایش به امان خدا رها می شــود، 
ما در پیله تلاش می کنیم از این نقطه تا ویزیت بعدی توسط 
پزشــک به عنوان یــک همــراه دغدغه هــا و نگرانی هــای او را 
کاهش دهیم. دارو در ایران در سطح یک محصول باقی مانده 
و در پیلــه تلاش می کنیم که تــا حد امکان جایــگاه خدمات 

مربوط به دارو را توسعه دهیم. 

NEWSخبر

رصد سوابق 
واکسیناسیون در پروژه ای 

بلاکچینی

غولهایفناوریبه
دنبالشفافیتدر
سلامتجهان

یکی از جدیدترین پروژه های بلاکچینی 
 Vaccine« حــوزه ســلامت، پــروژه
Credential Initiative« اســت کــه 
توســط شــرکت های معتبــری همچــون 
مایکروســافت، اوراکل و ای ای چارتــر 
پشــتیبانی می شــود. ایــن پــروژه قصــد 
دارد بــا اســتفاده از فنــاوری بلاکچیــن، 
بــرای  را  گواهینامه هــای واکســن ها 
مســافران، کارمنــدان و دیگرانــی کــه 
نیازمنــد ایــن گواهینامه هــا هســتند، 

ایجاد کند. 
ایــن پــروژه از یــک اســتاندارد منبع بــاز و 
قابل اســتفاده در سراســر جهان استفاده 
 SMART« می کند که به طور رســمی با نام
Health Cards« شــناخته می شــود. بــا 
استفاده از این استاندارد، گواهینامه های 
واکسن به طور امن و بدون نیاز به اطلاعات 
شخصی مسافران، قابل ارائه هستند. به 
این ترتیب، این پروژه به ابداع یک سیستم 
قابل اطمینان برای ایجــاد گواهینامه های 
واکســن کمک می کند که بهبود امنیت و 
راحتی برای مســافران، کارمندان و دیگران 

را به ارمغان  آورد. 
هنوز به طور مشــخص معلوم نیســت که 
ایــن پــروژه از کدام یــک از زیرســاخت های 
بلاکچینــی بهــره می بــرد، امــا بــا توجــه به 
نوع خدمت و نیازی که پاســخ می دهد، به 
احتمال زیاد مبتنــی بر قرارداد هوشــمند 
اســت. این پروژه یک پروژه مشترک است 
که توسط یک تیم متشکل از شرکت های 
مختلف و سازمان های دولتی و خصوصی 
رهبری می شود. معروف ترین این شرکت ها 
مایکروســافت و اوراکل هســتند کــه در 
همکاری با شرکت های دیگر حوزه فناوری 
یک کنسرسیوم چندجانبه شکل داده اند. 
همچنین، در این پروژه با شرکت های دیگری 
در حوزه هــای مختلــف همــکاری صــورت 
گرفته که در توسعه و استفاده از این فناوری 
برای ایجــاد گواهینامه های ســلامت قابل 
حمل، سرعت و دقت بیشتری در بررسی 
واکسیناســیون و دیگر اطلاعات ســلامت 
فراهــم می کننــد. نکتــه جالــب توجــه در 
همکاری نهادها و سازمان های دولتی مانند 
مرکــز کنتــرل و پیشــگیری از بیماری هــای 
آمریکا )CDC( و وزارت بهداشت و خدمات 
انســانی آمریــکا )HHS( اســت کــه در این 

پروژه حضور فعالی دارند.

هدررفــت دارو، افزایــش آگاهــی و آمــوزش پزشــکان و 
بیماران در خصــوص رعایت دســتورالعمل های بهینه 
مصرف دارو، توسعه سامانه های مدیریت دارو، اصلاح 
سیاســت های توزیــع دارو، بهینه ســازی روش هــای 
نگهــداری و حمل ونقــل دارو و ارتقای زیرســاخت های 
بهداشــتی و پزشــکی در برخی مناطق اقداماتی است 

که می توان برای رفع این چالش انجام داد.
 صرفه جویــی مالــی در ســال عــددی نزدیــک بــه ۳۰۰ 
میلیــارد دلار اســت. ایــن رقــم معادل بــا چندیــن برابر 
هزینه ســاخت و تجهیز یک بیمارســتان بزرگ است. 
به عنــوان مثــال، هزینــه ســاخت و تجهیز بیمارســتان 
شــهید بهشــتی در تهــران، حدود چهــار میلیــارد دلار 

بوده است. 
با توجــه بــه ایــن اطلاعــات، می تــوان نتیجــه گرفت که 
هدررفت دارو به طور قابل توجهی هزینه سنگینی برای 
سلامت جامعه و همچنین اقتصاد جهان دارد. برخی 
از راهکارهــای نوآورانه برای جلوگیــری از هدررفت دارو 
عبارت انــد از: اســتفاده از فناوری هــای پیشــرفته برای 
بهبود عمر داروها، اســتفاده از روش های دقیق تر برای 
مدیریت داروها از جمله اتوماســیون و کنترل کیفیت، 
اســتفاده از روش های بهینــه مصرف دارو، اســتفاده از 
سیســتم های پیشــرفته اطلاعاتــی و مدیریــت دارویی 
برای ردیابی دقیق تر و بهبود مدیریت موجودی داروها 

و ارتقای آموزش و آگاهی بیماران.  

عباس عین علی 

abbas.einali
@gmail.com
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گزارش ويژه
S P E C I A L
R E P O R T

نگاه ها به بازاری جوان در ایران

رمزارزها
پذیرفتهشدهاند؟

امــروز دیگــر کمتــر کســی اســت کــه نام 
بیت کویــن را نشــنیده باشــد. ســابقه 
بازارهــای مالــی ارز دیجیتــال نســبت به 
سایر بازارها، بسیار کم اســت و این بازار 
جوان هم در دنیا و هم ایــران، تازه دومین 
دهــه از عمر خــود را شــروع کرده اســت. 
پذیــرش؛ مســئله ای کــه بــرای رمزارزهــا، 
خصوصاً بیت کوین در آغاز راه چالشــی 
بود که با تکیه بر تأثیرات و امکانات خود 
توانســتند از آن عبــور کننــد و حــالا، هر 
روز تعداد بیشتری به ســمت این بازارها 
تمایل پیدا می کنند. هر فناوری و نوآوری، 
بــه ذات ســاختاری کهنــه را می شــکند و 
بدعت هــای جدیــد، بــه خاطــر ابهــام در 
چیســتی و چرایــی اش، دافعــه ای بــرای 
پذیرش آن به وجــود مــی آورد. حوزه های 
مالــی هــم بــه خاطــر ذات خــود، در برابر 
ایــن تغییرات مقاومت بیشــتری نشــان 
می دهند، اما نوآوری بــه هر حال راه خود 
را در پیش خواهد گرفت و چالش پذیرش 
کــه در ابتــدای راه هــر نــوآوری ای ســدی 
بزرگ به نظر می رســد، با بلوغ و رشــد آن 
به نقطه قوتی تبدیل خواهد شــد که هر 
محدودیت و چالشی را کنار خواهد زد و 
همــگان را به دنبال خود خواهد کشــاند. 
با نگاهی به آنچه طی این سال ها بر بازار 
رمزارزها در ایران گذشت، به وضوح شاهد 
پوســت اندازی و تغییــر رویکــرد، چــه در 
نــگاه حاکمیتــی و چــه از منظــر عمومی 
بوده ایم. تا آنجا که رمزارز از یک فعالیت 
زیرزمینی به اتاق جلسه مشترک دولت 
بــا فعــالان اقتصــاد دیجیتــال راه پیــدا 
می کند و با دستور رئیس جمهور کمیته 
ویــژه ای برای بررســی ســازوکارهای آن در 
نظر گرفتــه می شــود. روزگاری نه چندان 
دور بیت کوین هم ســنگ گلدکوئست و 
شرکت های هرمی انگاشته و فعالیت در 
آن تبهکارانــه و مجرمانه تلقی می شــد. 
 این تغییر رویکرد مدیون آگاهی بخشی، 
کار رســانه ای و فعالیت هــای صنفــی 
اســت و البتــه همان طــور که گفته شــد، 
پذیــرش و اقبــال عمومــی، مســئله بــه 
رسمیت شــناختن رمزارزهــا را بــه یــک 
خواســت جمعــی تبدیــل کــرده و بدنــه 
حاکمیت را به تکاپو واداشــته تا بیش از 
پیش این بخــش از اقتصاد دیجیتــال را 
جدی بگیــرد. در گفت وگو با فعــالان این 
حوزه نظر آنها را درباره تشکیل این کمیته، 
عوامل مؤثر بر تغییر رویکرد حاکمیت و 
آینده این بازار و اقدامات آتی برای حفظ 
و نگهداشــت دســتاوردهای به رسمیت 

شناخته شدن این فضا را پرسیدیم.

REVIEWبررسی

فعالان حوزه رمزارز درباره دستور رئیس جمهور برای تشکیل کمیته ویژه ارزهای دیجیتال 
چه نظری دارند؟

در این هفت سالی که من به طور حرفه ای در حوزه رمزارز فعال 
هستم، می توانم بگویم که برآیند کلی در این فضا مثبت است. 
قبلاً هــم عنوان کــرده ام که مــا از وضعیت انســداد کامــل عبور 
کرده ایم. حــوزه ماینینگ دیگر مثل گذشــته نیســت و امروز با 
تمام کم و کاســتی ها به رســمیت شــناخته شــده اســت. اما در 
حوزه تبــادل می توانم بگویــم از وضعیت انســداد و ممنوعیت 
کامل عبور کرده ایم. اما فرصت سوزی های زیادی طی چند سال 
گذشــته رخ داده اســت. اگر بخواهم بگویــم که آیا به تشــکیل 
چنین کمیته ای خوش بین هستم یا نه، حقیقتاً باید بگویم خیر 
خوش بین نیستم؛ چراکه هم در دولت قبل و هم در دولت فعلی 
کارگروه هــای تخصصــی زیادی شــکل گرفت که کارشناســان و 
نهادهای ذی صلاح زیادی در آن شرکت داشتند. کلی بحث های 
کارشناســانه شــکل گرفــت، امــا خروجی همــه آنهــا وضعیت 
فعلی اســت که می بینیــد. وضعیتــی همچنان خاکســتری که 
نه ممنوعیت اســت و نه مقبولیت صددرصدی و به رســمیت 

شناختن کامل این فضا.
بعــد از این همــه ســال بــه ایــن نتیجه می رســم کــه شــاید این 
وضعیت خاکســتری جدای از بوروکراســی های پیچیــده و کند 
حاکمیت، نوعی استراتژی باشد، یعنی وضعیت به همین گونه 
باقــی بماند نه ممنوعیــت و نه رســمیت کامل. برای خودشــان 
دلایلی دارند و من و همکارانم هم متوجه دلایل آنها شــده ایم. 
اما به هر حال نسبت به سال های گذشــته، اصطکاک کمتری 
وجود دارد و این تغییر رویکرد دلایل زیــادی دارد که یکی از آن 
دلایل نقش رســانه و فعالیت های صنفی اســت. رســانه ها در 

بزنگاه هایی که کســب وکارهای ما در معــرض خطر ممنوعیت 
و انســداد کامل بودند، توانســتند صــدای ما باشــند؛ از جمله 
کارنگ و نیز نشریه رمزارز که اولین نشریه چاپی این حوزه بود 
و مخاطبانش بیشــتر مدیران و تصمیم گیران بودند، توانست 
زوایــای پنهان و ترســناک این حــوزه از منظــر مدیــران دولتی را 
آشکار کند که در نهایت به تعامل منجر شد. حوزه رمزارز تافته 
جدابافتــه از دیگــر بخش هــای اقتصادی نیســت و متأســفانه 
خــلاء حضــور بخــش خصوصــی در اتــاق فکرهــا و فرایندهای 
تصمیم گیــری همچنــان احســاس می شــود. همــه مــا از ایــن 
موضوع ناراحتیــم و افســوس می خوریم. ما امیــدوار بودیم در 
سال های ۱۳۹۵ و ۱۳۹6 حوزه رمزارز مانند خودروسازی نشود و 

بتوانیم پا به پای ترند های جهانی جلو برویم و چهره های 
شناخته شــده این صنعت که سلامت کسب و کار 

و بــرادری آنهــا اثبــات شــده، در تمــام جلســات 
تصمیم سازی و اتاق فکر حضور داشته باشند. 
بدنه صنعت تبــادل رمزارز، طی این ســال ها 
تعامل زیــادی هم با حوزه هــای امنیتی و هم 
با رگولاتور داشته و به طور کامل دغدغه های 
آنهــا را می شناســد و جالب اینجاســت که 
راهــکار بومی شــده برایش دارد و به شــدت 
صلاحیت ایــن را دارد کــه در اتاق های فکر 
و کارگروه هــای تخصصــی حضــور داشــته 
باشد؛ البته حضور مؤثر و نه صرفاً حضور 

سمبلیک.

احسان قاضی زاده، مدیرعامل سابق صرافی اکسیر

وضعیت خاکستری؛ نه ممنوعیت، نه مقبولیت

رمزارز؛ از زیرزمین 
تا دستور ویژه رئیس جمهور

کارنگ و نیز نشریه رمزارز که اولین نشریه چاپی این حوزه بود 
و مخاطبانش بیشــتر مدیران و تصمیم گیران بودند، توانست 
زوایــای پنهان و ترســناک این حــوزه از منظــر مدیــران دولتی را 
آشکار کند که در نهایت به تعامل منجر شد. حوزه رمزارز تافته 
جدابافتــه از دیگــر بخش هــای اقتصادی نیســت و متأســفانه 
خــلاء حضــور بخــش خصوصــی در اتــاق فکرهــا و فرایندهای 
تصمیم گیــری همچنــان احســاس می شــود. همــه مــا از ایــن 
موضوع ناراحتیــم و افســوس می خوریم. ما امیــدوار بودیم در 
 حوزه رمزارز مانند خودروسازی نشود و 

بتوانیم پا به پای ترند های جهانی جلو برویم و چهره های 
شناخته شــده این صنعت که سلامت کسب و کار 

و بــرادری آنهــا اثبــات شــده، در تمــام جلســات 
تصمیم سازی و اتاق فکر حضور داشته باشند. 
بدنه صنعت تبــادل رمزارز، طی این ســال ها 
تعامل زیــادی هم با حوزه هــای امنیتی و هم 
با رگولاتور داشته و به طور کامل دغدغه های 
آنهــا را می شناســد و جالب اینجاســت که 
راهــکار بومی شــده برایش دارد و به شــدت 
صلاحیت ایــن را دارد کــه در اتاق های فکر 
و کارگروه هــای تخصصــی حضــور داشــته 
باشد؛ البته حضور مؤثر و نه صرفاً حضور 
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تأثیری که تشکیل این کمیته داشت به نظرم در حل چالش اینماد خودش را نشان داد. خبری که در مورد این مشکل 
صرافی ها منتشر شد، به نظرم ارتباط مستقیمی با این نشست و کمیته تشکیل شده دارد. اینها اتفاق مثبتی است که 
نشان می دهد این حوزه برای تصمیم گیران مهم شده است. رگولاتوری و قانون گذاری این بخش از اقتصاد دیجیتال هم 
باعث می شود مردم اعتماد بیشتری نسبت به آن داشته باشند و هم اینکه کسب وکارهای قدرتمندتری شکل می گیرد 
که در نهایت باعث رشد و شکوفایی این صنعت در کشور خواهد شد. وجود قانون در هر بخشی از کسب وکار چنین 
خاصیتی دارد و صرفاً مختص بازار رمزارزها نیست. بانک ها و نهادهای مالی نمی توانند به این حضور وارد شوند، اما 
با تخصیص اینماد و به رسمیت شــناختن نســبی کســب وکارهای رمزارز، این بخش از اقتصاد دیجیتال از محدوده 
پرریسک خارج می شود که در نهایت به نفع اقتصاد دیجیتال ایران تمام خواهد شد. این مسیر، مسیر بسیار سختی 

این حوزه روزهای تلخ زیادی را به خود دیده اند. اما امروز شاهد تغییر رویکرد هستیم و سهم بوده و فعالان 
آموزش و رسانه در تغییر دیدگاه به این حوزه بسیار حائز اهمیت است. رسانه هایی 
مانند رمزارز و کارنگ نقش پررنگی در این تغییر رویکرد داشتند. برگزاری رویدادها، 
پنل ها و گفت وگوهای تخصصی و بازتاب آنها از طریق رسانه نیز به این فضا کمک 
کرد. انجمن فین تک و فعالان این حوزه زحمات بسیار زیادی کشیده اند و البته ترند 
جهانی بازار رمزارز هم بهبود یافته و این حوزه بیــش از پیش در جهان مورد توجه 
قرار گرفته و به تبــع آن ایران هم از این ترند عقب نمانده اســت. ما در بحث دارایی 
دیجیتال بیش از ۱۳۰ جلســه بــا نهادهای مالی و ســازمان بورس داشــتیم و به آنها 
نشان دادیم که این صنعت آن طور که آنها فکر می کنند، نه تنها موجب خروج 
ارز نمی شود، بلکه می تواند بیش از هر صنعت دیگری ارزآوری داشته باشد 
و در بحث سرمایه گذاری خارجی هم اثربخشی مطلوبی به همراه داشته 
باشد و بتواند مباحث مرتبط با تأمین مالی را تسریع کند. مهم است 
که چهارچوب های مشخصی تبیین شود تا با تغییر افراد حاکمیت 
این دســتاوردها لطمه نبیند. اگر ایــن اتفاق بیفتد، می شــود به 
سرمایه گذاری بلندمدت فکر کرد. موضوع دیگری که باید به 
آن اشاره کنم، این است که در شرایط فعلی کشور به جای 
دغدغه های امنیتی باید بیشتر به دغدغه های اقتصادی 
بپردازیــم؛ چراکــه ناامنــی اقتصــادی، بــه دیگــر مســائل 

امنیتی دامن می زند.

قبــلاً هــم کارگروه هــا و کمیته هــای ویــژه بــرای رســیدگی به 
حــوزه رمزارزها در اجــزای مختلف حاکمیتی، چــه در نهاد 
ریاســت جمهوری، چــه در مجلــس و چــه در قــوه قضائیه 
شکل گرفته بود، اما تابه امروز هیچ نتیجه مطلوبی به دست 
نیامده که بشود با اطمینان به این دست اقدامات دلخوش 
بود. به طوری که کســانی کــه در این حوزه کســب و کاری راه 
انداخته انــد و سرمایه شــان را آورده اند و مردم عــادی که از 
خدمات و محصولات این حوزه اســتفاده می کنند، خیال 
راحتــی داشــته باشــند. متأســفانه بایــد بگویــم تــا زمانــی 
کــه مــا اقدامــات عملــی در جهــت به رســمیت شــناختن 
این کســب وکارها و این حــوزه نبینیــم، نمی توانیــم به این 
جلســات و کمیته هــا امیــدوار باشــیم. چگونــه اســت کــه 
اداره مالیــات و دارایــی بــرای اخــذ مالیــات از ایــن حــوزه آن 
را به رســمیت می شناســد، ولــی در دیگــر حوزه هــا آن را به 
رســمیت نمی شناســند. نمونه اش پلیــس فتــا در الزامات 
ابلاغی بــه صرافی ها اعلام کــرده کــه ابلاغیه بــه معنای به 
رســمیت شــناختن کســب وکار شــما نیســت و الزاماتــی 
اســت که باید از ســمت ما رعایت شــود. ما منتظر نتیجه 
نامه هایی که بین دســتگاه های مختلف برای به رســمیت 
شــناختن صنعت ماینینگ ردوبدل می شــود، هســتیم. 
در صورتی که این صنعت به رسمیت شناخته شود، فضا 
برای کسب و کارهای حوزه رمزارزها بازتر خواهد شد. شاید 
مســئولان به این نتیجه رســیده باشــند که برای گشایش 
در حوزه اقتصادی و خصوصاً اقتصــاد دیجیتال، رمزارزها 
جزئی جدایی ناپذیر از آینده ما هستند. رسانه و آگاه سازی 
مردم در شناخت مسائل نوظهور از اهمیت بسیار زیادی 
برخوردار هســتند و ما امروز اکوسیســتم این حــوزه را با 
اجزای مختلفی می شناسیم که رسانه نیز یکی از اجزای 

مهم آن اســت. هیــچ کســب وکاری بدون آگاهی بخشــی و 
استفاده از ظرفیت های رســانه ای موفق نخواهد شد. برای 
اینکه بتوان از موازی کاری جلوگیری کرد، باید تمام کارگروه ها 
و کمیته ها یک جا متمرکز شوند و فکر می کنم دولت توانایی 
این کار را داشته باشــد و اگر کمیته ای به این منظور شکل 
گرفته، تمام تمرکز روی این کمیته باشد و کارگروه های دیگر 
از این به بعد فاقد اعتبار باشــند. یکی از مشکلات ما طی 

این سال ها تعدد همین کارگروه ها بوده است؛ 
بدین نحو که جلسات بسیار 

زیــادی برگــزار شــده و 
نهایتاً نامه ای در یک 
دبیرخانــه بایگانــی 
عمــلاً  و  می شــد 
همه چیز مسکوت 

باقی می ماند.

محمد قاسمی، مدیرعامل صرافی مزدکس

با ساختار درست از دستاوردها محافظت کنیم

وحید والی، مدیرعامل هلدینگ نیک اندیش

تمرکز نیاز است، باید اقدام عملی ببینیم

 محمد حکیمی، مدیرعامل رمزینکس

رگولاتورنبایددربرابرفعالانوکاربرانحوزه
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REPORTگزارش

  موضــوع قانون گــذاری و رگولاتــوری در 
حوزه رمزارزها عمر کوتاهی در دنیا دارد 
و بحــث رمز ارزهــا در کشــور مــا نیز یــک پدیده 
نوظهور است و عمر فعالیت سامان دهی شده در 
این حوزه به حدود شــش ســال می رسد؛ شش 
سالی که با فراز و نشیب های فراوانی همراه بوده 
اســت. از اقبــال عمومی بــرای معاملــه گرفته تا 
سوءاســتفاده های رخ داده که البتــه در بازارهای 

مالی اجتناب ناپذیر است.

  در این سال ها از تلاش برای استخراج و 
ایجاد ارزش افزوده با ماینینگ تا ایجاد 
امکانــات  و  رمــزارز  تبــادل  صرافی هــای 
ســرمایه گذاری توســط فعالان این حــوزه انجام 
شــده اســت. در ایــن میــان احتمــالاً حاکمیــت 
دغدغه های خود را دارد، اما در تمام این سال ها 
شاهد بوده ایم که خلاء قانونی در این حوزه تنها 
مسئله آنها نیست و فعالان و چهره های علمی 
نیز بــه دنبــال فعالیــت قانونمند در ایــن عرصه 
هســتند. تاکنــون تلاش هــای بســیاری شــده و 
جلسات متعددی در این خصوص برگزار شده 
تا برای فعالان این حوزه قوانین مدون تهیه شود.

  امــا خــلاء قانونــی در ایــن حــوزه چنان 
چشم گیر اســت که بعضاً برخوردهای 
قهری، ســلیقه ای و حتی عدم تســلط بر دانش 
بلاکچین و عدم شناخت کافی نسبت به روش 
معاملات و فعالیت پلتفرم ها از سوی نهادهای 
تصمیم گیر فعالیت را برای فعال دشوار می کند. 
بــا توجــه بــه اینکــه فنــاوری بســیار ســریع تر از 
قانون گــذاران در هــر جامعــه ای رشــد می کنــد، 
تاکنون اقدام اساسی در خصوص قانون گذاری 
انجام نشــده و هرچه در انجام رگولاتوری تأخیر 
ایجاد شو د، احتمالاً انجام آن سخت تر خواهد 
شد. کارشناســان جهانی نیز معتقدند قوانین 
بازار ارزهای دیجیتال را نمی توان بدون توجه به 

تأثیرات جهانی آن تدوین کرد.

  از گذشته همواره چنین گفته شده که 
همیشه سارقان از تاریکی شب استفاه 
می کنند تا به اهداف شوم خود برسند. در فضای 
بازار رمز ارزها هم همین طور است؛ فعالان واقعی 
بــه دنبــال روشــنگری هســتند. اگــر سیســتم 
قانون گذاری در کشور به ســامان دهی این حوزه 
تمایل دارد و در جلسه رسمی با حضور شخص 
اول قوه مجریــه در این مورد صحبت می شــود، 
وظیفه فعالان اکوسیســتم رمزارز این است که 
مســیر را با ابزار دانش و آگاهی روشن کنند و 
مانع اظهارنظرهای خلاف واقع در خصوص 
این فناوری شــوند. همچنیــن در خصوص 
فرصت های بهره برداری از این حوزه جهت 

اســتفاده از دانــش نخبــگان ایرانــی، تبــادلات 
بین المللی و جلوگیری از خروج نخبگان از کشور 

صحبت و فعالیت کنند.

  بنابرایــن پیشــنهاد می شــود عــلاوه بر 
تدوین قوانین و ضوابط، چشم انداز این 
حوزه نیز در نظر گرفته شود و البته از تمام ظرفیت 
مجموعه های فعال و باسابقه اســتفاده شود تا 
ریســک های احتمالی را برای کاربران به حداقل 
رســاند و با آموزش اصول صحیح کاربری مسیر 

امنی فراهم شود.

  تیــم رمزینکــس اخیــراً پویشــی تحت 
عنــوان کاربــری کم ریســک بــرای تمــام 
فعالان این بازار به اجرا درآورده تا سهم خود را در 
افزایش آگاهی ایفا کند و ریسک سرمایه گذاری 
و احتمالاً سوءاســتفاده را کاهش دهد. در واقع 
این پویــش در راســتای حفــظ دارایی کاربــران با 

افزایش آگاهی نسبت به مخاطرات است.

می شــود  تــلاش  مســیر  ایــن    در 
ریسک های موجود برای کاربران ایرانی 
شــفاف شــود و در نتیجــه بــا کاهــش ریســک 
سرمایه گذاری لازم را انجام دهند. رگولاتوری در 
کنــار ساده ســازی قوانیــن باید بــه دنبــال ایجاد 
راهنمــای ضــروری باشــد و زمینــه همکاری ها را 
فراهم ســازد تا اینکه رویکردی مقابله ای داشته 
باشــد. در نهایــت نه تنها در ایــن حــوزه بلکه در 
تمامی حوزه ها باید فاصله رگولاتور با جریان های 

موجود فناورانه را کاهش داد.

آموزش و رسانه در تغییر دیدگاه به این حوزه بسیار حائز اهمیت است. رسانه هایی 
مانند رمزارز و کارنگ نقش پررنگی در این تغییر رویکرد داشتند. برگزاری رویدادها، 
پنل ها و گفت وگوهای تخصصی و بازتاب آنها از طریق رسانه نیز به این فضا کمک 
کرد. انجمن فین تک و فعالان این حوزه زحمات بسیار زیادی کشیده اند و البته ترند 
جهانی بازار رمزارز هم بهبود یافته و این حوزه بیــش از پیش در جهان مورد توجه 
قرار گرفته و به تبــع آن ایران هم از این ترند عقب نمانده اســت. ما در بحث دارایی 
۱۳۰دیجیتال بیش از ۱۳۰دیجیتال بیش از ۱۳۰ جلســه بــا نهادهای مالی و ســازمان بورس داشــتیم و به آنها 
نشان دادیم که این صنعت آن طور که آنها فکر می کنند، نه تنها موجب خروج 
ارز نمی شود، بلکه می تواند بیش از هر صنعت دیگری ارزآوری داشته باشد 
و در بحث سرمایه گذاری خارجی هم اثربخشی مطلوبی به همراه داشته 
باشد و بتواند مباحث مرتبط با تأمین مالی را تسریع کند. مهم است 
که چهارچوب های مشخصی تبیین شود تا با تغییر افراد حاکمیت 
این دســتاوردها لطمه نبیند. اگر ایــن اتفاق بیفتد، می شــود به 
سرمایه گذاری بلندمدت فکر کرد. موضوع دیگری که باید به 

راحتــی داشــته باشــند. متأســفانه بایــد بگویــم تــا زمانــی 
کــه مــا اقدامــات عملــی در جهــت به رســمیت شــناختن 
این کســب وکارها و این حــوزه نبینیــم، نمی توانیــم به این 
جلســات و کمیته هــا امیــدوار باشــیم. چگونــه اســت کــه 
اداره مالیــات و دارایــی بــرای اخــذ مالیــات از ایــن حــوزه آن 
را به رســمیت می شناســد، ولــی در دیگــر حوزه هــا آن را به 
رســمیت نمی شناســند. نمونه اش پلیــس فتــا در الزامات 
ابلاغی بــه صرافی ها اعلام کــرده کــه ابلاغیه بــه معنای به 
رســمیت شــناختن کســب وکار شــما نیســت و الزاماتــی 
اســت که باید از ســمت ما رعایت شــود. ما منتظر نتیجه 
نامه هایی که بین دســتگاه های مختلف برای به رســمیت 
شــناختن صنعت ماینینگ ردوبدل می شــود، هســتیم. 
در صورتی که این صنعت به رسمیت شناخته شود، فضا 
برای کسب و کارهای حوزه رمزارزها بازتر خواهد شد. شاید 
مســئولان به این نتیجه رســیده باشــند که برای گشایش 
در حوزه اقتصادی و خصوصاً اقتصــاد دیجیتال، رمزارزها 
جزئی جدایی ناپذیر از آینده ما هستند. رسانه و آگاه سازی 
مردم در شناخت مسائل نوظهور از اهمیت بسیار زیادی 
برخوردار هســتند و ما امروز اکوسیســتم این حــوزه را با 
اجزای مختلفی می شناسیم که رسانه نیز یکی از اجزای 

بدین نحو که جلسات بسیار 
زیــادی برگــزار شــده و 

نهایتاً نامه ای در یک 
دبیرخانــه بایگانــی 
عمــلاً  و  می شــد 
همه چیز مسکوت 

باقی می ماند.
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مهم آن اســت. هیــچ کســب وکاری بدون آگاهی بخشــی و 
استفاده از ظرفیت های رســانه ای موفق نخواهد شد. برای 
اینکه بتوان از موازی کاری جلوگیری کرد، باید تمام کارگروه ها 
و کمیته ها یک جا متمرکز شوند و فکر می کنم دولت توانایی 
این کار را داشته باشــد و اگر کمیته ای به این منظور شکل 
گرفته، تمام تمرکز روی این کمیته باشد و کارگروه های دیگر 
از این به بعد فاقد اعتبار باشــند. یکی از مشکلات ما طی 

این سال ها تعدد همین کارگروه ها بوده است؛ 

امــا خــلاء قانونــی در ایــن حــوزه چنان 
چشم گیر اســت که بعضاً برخوردهای 
قهری، ســلیقه ای و حتی عدم تســلط بر دانش 
بلاکچین و عدم شناخت کافی نسبت به روش 
معاملات و فعالیت پلتفرم ها از سوی نهادهای 
تصمیم گیر فعالیت را برای فعال دشوار می کند. 
بــا توجــه بــه اینکــه فنــاوری بســیار ســریع تر از 
قانون گــذاران در هــر جامعــه ای رشــد می کنــد، 
تاکنون اقدام اساسی در خصوص قانون گذاری 
انجام نشــده و هرچه در انجام رگولاتوری تأخیر 
ایجاد شو د، احتمالاً انجام آن سخت تر خواهد 
شد. کارشناســان جهانی نیز معتقدند قوانین 
بازار ارزهای دیجیتال را نمی توان بدون توجه به 

تأثیرات جهانی آن تدوین کرد.

از گذشته همواره چنین گفته شده که 
همیشه سارقان از تاریکی شب استفاه 
می کنند تا به اهداف شوم خود برسند. در فضای 
بازار رمز ارزها هم همین طور است؛ فعالان واقعی 
بــه دنبــال روشــنگری هســتند. اگــر سیســتم 
قانون گذاری در کشور به ســامان دهی این حوزه 
تمایل دارد و در جلسه رسمی با حضور شخص 
اول قوه مجریــه در این مورد صحبت می شــود، 
وظیفه فعالان اکوسیســتم رمزارز این است که 
مســیر را با ابزار دانش و آگاهی روشن کنند و 
مانع اظهارنظرهای خلاف واقع در خصوص 
این فناوری شــوند. همچنیــن در خصوص 
فرصت های بهره برداری از این حوزه جهت 

شــفاف شــود و در نتیجــه بــا کاهــش ریســک 
سرمایه گذاری لازم را انجام دهند. رگولاتوری در 
کنــار ساده ســازی قوانیــن باید بــه دنبــال ایجاد 
راهنمــای ضــروری باشــد و زمینــه همکاری ها را 
فراهم ســازد تا اینکه رویکردی مقابله ای داشته 
باشــد. در نهایــت نه تنها در ایــن حــوزه بلکه در 
تمامی حوزه ها باید فاصله رگولاتور با جریان های 

موجود فناورانه را کاهش داد.
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گفت و گوی رضا جمیلی با رضا زرنوخی، مدیرعامل صندوق مالی توسعه 
 تکنولوژی درباره اینکه چه چیزی در اکوسیستم نوآوری کشور تغییر کرده

و چطور باید از سردرگمی فعلی عبور کرد...
رضا زرنوخی را هفت سالی است که می شناسم. از آدم های مؤثر و بدون هیاهوی فضای سرمایه گذاری خطرپذیر کشور است و زمانی وارد این بخش از صنعت مالی شده 

که هنوز مفاهیم و اصطلاحاتش به شکل امروزی متداول نبوده است. در همه این هفت سالی که در برهه ها و موقعیت های مختلف با او حرف زده ام، یکی از تأکیدهای 
اصلی اش روی ایده حفظ و تقویت منابع انسانی بوده است. اینکه تا زمانی که یک جریان متناوب و باکیفیت از افرادی که رؤیای کسب وکاری دارند، نداشته باشیم همیشه 
خطر کوچک شدن و ضعیف شدن اقتصاد نوآوری وجود خواهد داشت. ایده این گفت وگو را چند ماه پیش و در میانه اعتراضات سراسری کشور با او در میان گذاشتم. از او 

خواستم بنشینیم و درباره تغییراتی که در فضای کسب وکار و اقتصاد نوآوری کشور در حال رخ دادن است، حرف بزنیم. آن موقع پاسخش این بود که من هم مانند بسیاری 
در یک ابهام و بلاتکلیفی به سر می برم. پاسخش این بود که بهتر نیست هر دو بیشتر فکر و مطالعه کنیم و ببینیم این تغییر چیست و بعد درباره اش حرف بزنیم؟!  چند 
ماه بعد از آن روزها در اولین روزهای اردیبهشت سالی که هنوز ابهام ها و بلاتکلیفی ها سایه سنگینی بر آن انداخته، نشستیم و درباره راهی که او آمده و البته اکوسیستم 

استارتاپی و نوآوری کشور و از همه مهم تر تأثیر تغییرات جامعه بر این فضا صحبت کردیم. یک گفت وگوی طولانی که نسخه کاملش را باید در سایت کارنگ بخوانید. 
اعتقاد دارم مدیرعامل صندوق مالی توسعه تکنولوژی، یکی از درست ترین تحلیل های کسب وکاری را درباره موضوعی دارد که این روزها بسیاری تلاش دارند در فضاهایی 

خارج از حوزه اقتصاد برای آن راه کار پیدا کنند. از این روست که خواندن پاسخ های زرنوخی را برای بسیاری از مدیران و سرمایه گذاران کسب وکارهای ایرانی ضروری می دانم. 
تحلیلی که می تواند درک درست تری از آینده به آنها بدهد و در روزهای یأس و سردرگمی فعلی، امکان های جدیدی برای تأمل و تصمیم سازی پیش پای آنها بگذارد.

هم اکوسیستم احیا 
می شود؛ هم ایران

داستانورود
زرنوخیبه

اکوسیستمنوآوری
اززبانخودش

داســتان ورود من به اکوسیستم این گونه 
است که قبل از ورود به صندوق، در حوزه 
پروژه های توسعه تکنولوژی کار می کردم و 
به طور عمده درگیر پروژه هایی بودیم که طی 
آنها بــرای انتقال فنــاوری به داخل کشــور 
ظرفیت ســازی می شــود. برای مثــال چند 
سالی درگیر پروژه های تجهیزات نیروگاهی 
مانند قطعات توربین و راه اندازی نیروگاه ها 
بــودم و بســیار علاقــه داشــتم بیشــتر از 
ظرفیت هــای بخش خصوصی اســتفاده 
شود. این موضوع همیشه ذهن مرا درگیر 
می کرد. اعداد سرمایه گذاری در آن پروژه ها 
نیز بســیار بزرگ بود که بعدتــر کوچک تر 
شــد. من زمانی تصمیم گرفتم به ســمت 
تأمیــن مالــی پروژه هــای کوچک تــری کــه 
مبتنی بر فناوری هستند )SME(، حرکت 
کنم که یک تجربه مشترک کاری با سازمان 
برنامــه و بودجــه و شــبکه بانکی داشــتم. 
آن زمان پیــش از آنکه نهادســازی صورت 
بگیرد، تسهیلات تکلیفی می گرفتیم. در 
واقع این کار را از ســال های ۷۹ - ۸۰ شروع 
کرده بودیم و یک دبیرخانه بود برای اجرای 
طرح های متخصصان و فارغ التحصیلان 
دانشــگاهی تا این افراد بتوانند کار کنند. 
من آنجا حدود ســه، چهار ســال فعالیت 
کردم و طی این مدت شــاید به بیش از ۸۰ 
پروژه کمــک کــردم و تأمین مالی شــان را از 
نظام بانکــی انجــام دادم. آن زمــان فضای 
ســرمایه گذاری خصوصی چنــدان وجود 
نداشــت. این تغییر از بخش تأمین مالی 
دولتی به بخش خصوصی همراه با چالش 
بود. ما می دیدیم نظام بانکی بسیار غالب 
اســت ولی با وام نمی توان برای بسیاری از 
پروژه هــای بلندمدت تــر و پرخطرتر جذب 
منابع کرد. در نتیجه به این فکر افتادیم که 
خودمان در حوزه سرمایه گذاری نهادسازی 
کنیم؛ این زمینه ای شد برای ایجاد نهاد که 
نتیجه آن همین صندوق توسعه تکنولوژی 
بود. ورود من به صندوق توسعه تکنولوژی 
به این شــکل اتفاق افتــاد که ســهام داران 
پیشین از این کار خسته شده بودند، پس 
با یک ترکیب سهام داری جدید صحبت 
کردیم و آنها این صندوق را گرفتند. در ادامه 
در مأموریت این صندوق بازنگری کردیم، 
با ایــن رویکرد کــه در حوزه ســرمایه گذاری 
خطرپذیــر فعــال شــود و دوره اول هــم در 
زنجیره تأمین تجهیزات الکترونیکی چند 

پروژه را به انجام رساندیم.
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طبق گفته های شــما، در ابتــدا روی بحث 
منابع بانکی تمرکز داشتید و بعد به جایی رسیدید 
که چرا سراغ منابع بخش خصوصی و تأمین مالی از 
ایــن طریــق نرویــد و در ایــن مرحلــه صندوق شــکل 
گرفــت. پیــش از تشــکیل صنــدوق مالــی توســعه 
تکنولــوژی بــا برنــد یــا صنــدوق دیگــری فعالیــت 

می کردید؟

نه همین صندوق بود، اما از آن تنها پوسته اش باقی مانده بود 
که ما این پوسته را برداشتیم و اصلاح ساختار انجام دادیم. در 
واقع قبلاً یک صندوق بود به عنوان نماینده نهادهای بانکی که 

به پروژه های مختلف معرفی می شد. 

 شروع این فعالیت ها چه سالی بود؟
فعالیت من از سال ۷۹ تا ۸6 به صورت تأمین مالی از طریق نظام 
بانکی برای پروژه ها بود که در این دوره ۸۰ پروژه انجام شد که به 

مدل آنها اشاره کردم. 

 آیا همزمان سرمایه گذاری روی کسب وکارها 
و پروژه های صنعت را نیز ادامه دادید؟

از جایــی بــا توجــه بــه تمرکــز کاری ای کــه داشــتیم، بــه ایــن 
جمع بنــدی رســیدیم کــه ظرفیــت کاری، منابــع صنــدوق، 
تیم و تخصــص ما اجــازه نمی دهد همه بخش ها را پوشــش 
دهیــم. کاری که به صــورت موازی انجــام دادیم، ایــن بود که 
نهادســازی مالــی را هــم در کنار فعالیــت خود شــروع کنیم؛ 
یعنــی صنــدوق توســعه تکنولــوژی غیــر از ســرمایه گذاری 
روی پروژه ها، شــرکت های ســرمایه گذاری دیگــری راه اندازی 
کــرد. یکــی از صندوق هــا در حــوزه نانوفنــاوری فعــال بود که 
پروژه های حوزه نانو به خصوص بخش دارو را شامل می شد. 
در این صندوق ابتدا مؤســس بودیم و بعد ســهام دار شدیم 
و ســهام داران دیگــر را اضافــه کردیــم. بــا ایــن کار بــه نحــوی 
بازوهای تخصصی خود را در این راستا که یک حوزه خاص را 

پوشش دهیم، به مجموعه افزودیم. سال های بعد صندوق 
حــوزه بیوتکنولــوژی را )کــه در حــال حاضــر نامــش صندوق 
ســرمایه گذاری زیســت فناوری اســت( بــا همــکاری ســتاد 
زیســت فناوری معاونــت علمی و شــرکت شناســا متعلق به 
بانک پاسارگاد تأسیس کردیم. سپس یک صندوق با بانک 
توســعه صــادرات بــرای پروژه هایی کــه فرصــت صادراتی در 
حوزه آی تی و غیره دارند، راه اندازی کردیم. این صندوق بعداً 
به صندوق پژوهش و فناوری توسعه صادرات شریف تبدیل 
شــد که همان در حال حاضر به وی سی شــریف مبدل شده 
و در دو بخــش فعال اســت. در ادامه صندوقی نیــز در حوزه 
خدمات بین المللی و توسعه کسب و کارها در خارج از کشور 
راه انداختیم که هدفش به طور عمده کمک به صادرات بود. 
همچنین سرمایه گذار »اسمارت آپ ونچرز«، مجموعه ای که 
در مرحله اولیه تأمین مالی می کند، شدیم و به صورت موازی 
در برخی پروژه ها هم ســرمایه گذاری کردیم تا بازویی داشته 
باشیم که در حوزه هایی که دیگر ما نمی توانیم به آنها توجه 
کنیم، فعالیت کنند. در واقع تقریباً ســه، چهار حوزه اصلی 
را که به نوعی بخشــی از زنجیــره ارزش قبلی مــا بودند مانند 
الکترونیک، تجهیزات پزشکی و... حفظ کردیم. برای مثال 
ما در حوزه ســرمایه گذاری زیســت فناوری کمــاکان فعالیت 
داریــم؛ به ایــن صــورت که ســهام دار یــک صندوق شــدیم و 
برایش شــریک پیــدا کردیم. حداقــل در این هفت، هشــت 
ســالی که این صندوق ها ایجاد شــده اند، هر کدام بــه اندازه 
صندوق خود ما سرمایه گذاری کرده اند. آنها مدل هایشان را 
نیز ترکیبی کرده اند. صندوق توســعه تکنولوژی یک شرکت 
ســرمایه گذاری در قالب ســهامی خاص اســت و ما صندوق 
پژوهش نیســتیم که صندوق نوآوری به ما پول بدهد، اما به 
این صندوق ها منابع تعلق می گیرد. بنابراین آنها یک منابع 
اهرمی هم دارند که دست ما را در انجام کارها باز می گذارد. 
ما یکی از مشــکلات پــروژه گرفتن در فضــای B2B را نیز حل 
کرده ایــم. به عنوان مثال وقتی شــرکتی می خواهد پروژه یک 
سازمان یا وزارت خانه را انجام دهد می خواهند، معمولاً برای 
تأمیــن ضمانت نامــه به مشــکل برمی خــورد. شــبکه ما این 
ضمانت نامه را نیز ارائه می دهد. بــه طور کلی می توان گفت 
طی این سال ها تنوع کاری  خود را حفظ کرده ایم و به بازوهای 

سازمانی مان نیز افزوده ایم.

 در بازه سال های 8۶ تا ۹0 که در واقع دوره 
گرفــت،  شــکل  صنــدوق  ســرمایه گذاری  دوم 
ســرمایه گذاران بخــش خصوصــی کــه بــاور کردنــد 
فضای مستعدی وجود دارد، چه کسانی بودند؟ چه 
برندهایــی در کنــار شــما ســرمایه گذاشــتند؟ 
خروجی هــا از چــه جنســی بــود؟ بــه عبــارت دیگر، 
پیــش از آنکه وارد حــوزه دیجیتال شــوید، روی چه 

شرکت هایی بیشتر سرمایه گذاری کردید؟
ببینیــد مــا در زنجیــره صنعــت 
الکترونیــک حداقــل ســه، چهار 
شــرکت را فعــال کردیــم. یکــی از 
نیــرو«  آنهــا شــرکت »پالــس 
بــود و دیگــری شــرکت »کیــان 
ترانسفو« که پست های کامپکت 
می ساخت و تقریباً می توان گفت 
در ایــن زمینــه اولین شــرکت بود 
و اکنون هم جزو دو، ســه شــرکت 
فعــال کشــور در حــوزه تجهیزات 
الکترونیکــی اســت. در حــوزه 
تجهیزات مخابراتــی و تجهیزات 
انتقــال دیتــا در زنجیــره صنعت 

نفت هم با شرکت »پارس ســامان« کار کردیم که مربوط به 
بخش مخابراتی و رصد خطوط انتقال نفت و گاز می شــد. 
از حوزه پتروشیمی شرکت »رازین پلیمر«، »راه ابریشم« و 
»پارسا پلیمر شریف« را می توانم نام ببرم. اولین پروژه آی تی 
ما اما یک پــروژه B2B بود؛ اگر خاطرتان باشــد، ویروســی به 
نام »استاکس نت« آمد و همه سیستم ها را خواباند؛ یکی 

از شــرکت های حوزه آی تی یــک محصول نرم افــزاری را ارائه 
داد که کار مشترک تیم های داخلی و خارجی بود. بعداً این 
 B2B شــرکت به مپنا واگذار شــد و در بررســی زنجیره ارزش
آی تی، ما بــا این مجموعــه همکاری کردیــم. آن زمــان هنوز 
فین تک مطرح نبود، اما شاید بتوانیم بگوییم اولین تجربه 
جدی ما همین وصل شــدن به گروه »فارســی وب شریف« 
بود که یک شــرکت مادر بود و در ادامــه از دل آن کافه بازار و 
همراه هوشــمند بیرون آمد. آنجا آقای پورنادر و دوستانش 
کــه کدنویس هایــی حرفــه ای و از بچه هــای بــرق و کامپیوتــر 
شریف بودند، حضور داشتند که بعد به یاهو و شرکت های 
دیگر رفتند. پس از رفتن آنها، دکتر یحیی تابش که در حال 
حاضر در دانشگاه استنفورد است، با ما همکاری داشت و 
در همین راستا حسام آرمندهی را معرفی کرد. حسام بعد 
از آمدنش فضــای B2C را خیلــی پررنگ کــرد و این موضوع 
مطرح شــد که دیگر فروختن یک نرم افزار به یک فروشنده 
موبایل کفایت نمی کند. این گفت و گوها مربوط به سال ۹۰ 
اســت. پروژه کافه بازار برای ما نقطه عطفی در ورود به حوزه 

اقتصاد دیجیتال بود. 

 در کافه بازار چند درصد سهام داشتید؟
ســهام ما در ابتدا ۵۳ درصد بــود، اما بعــد در دعوای میان 
ســهام داران، ســهم مــا ۷۳ درصــد شــد کــه در نهایــت در 
مرحلــه ای کــه کافــه بــازار رانــد اول رشــدش را داشــت، بــه 
دوستان واگذار کردیم. شاید این اشتباه هم از خود ما بود، 
چون با ســرعت رشــد و بزرگ شدن آشــنا نبودیم. پیش از 
این ما با زمان بندی و چهارچوب مشخص پروژه ها را پیش 
می بردیــم و هیچ وقــت در تجربه هــای قبلی، در بــازه زمانی 
کوتاه مدت، شــاخص های کلیدی عملکــرد )KPI( مثبت و 
منفی رخ نمی داد، اما در این پروژه ناگهان این اتفاق افتاد. 
از سویی یک مقدار بی اعتمادی که در فاصله رشد بین ما 
و تیم شکل گرفت، باعث شد راغب شویم بخشی از سهام 
را بفروشــیم که بعداً رهنمــا و همچنین ســرآوا آمدند و آن 
بلوک در یــک یا دو مرحلــه واگذار شــد و ما خــروج کردیم. 
پس از خــروج ما ایــن جهــش در رشــد به صــورت ناگهانی 
اتفــاق افتــاد و آمــار نصــب روی ۵۰۰ هــزار و یــک میلیــون 
رفــت و خلــق ارزشــی کــه بایــد، اتفــاق افتــاد. اگر بپرســید 
سرمایه گذاری خطرپذیر را از کجا یاد گرفتم، جواب خواهم 
داد از قرارداد کافه بــازار. ما ناموفق بودیــم، چون هیچ وقت 
داشــتن حداکثر ســهام بــرای مــا مزیــت نبــود و تبدیل به 
چالش می شــد. با وجــود آنکه با ســود خوبی ســهم مان را 
فروختیــم و خیلــی هم زود خــروج کردیــم، اما تــازه متوجه 
شدیم که این چرخه سرمایه گذاری خطرپذیر چقدر جذاب 
است و چقدر می توانیم گزینه های متنوعی را در قراردادها 
بگذاریم که این چالش هیچ وقت یک طرفه نشود، به طوری 
که کارآفرین یا بنیان گذار بگوید »من کار می کنم و ســود را 
ســرمایه گذار می بــرد«. آن زمان 
هنوز کســی نمی دانســت ارزش 
سایتی مثل دیوار بابت چیست!  
یکــی از تجربه های جالــب دیوار 
این بــود که بــا حســام آرمندهی 
یکــی، دو بــار بــا نیازمندی هــای 
همشهری مذاکره کردیم و شرح 
دادیــم اتفاقاتی در دنیــا در حال 
وقوع است و شما هم بیایید روی 
دیوار سرمایه گذاری کنید. به طور 
کلــی گفت و گوهای مشــترکی که 
بــرای کافه بازار بــا بازیگران بزرگ 
آی تــی کشــور داشــتیم، جــزو 
تجربه هــای خــوب آن دوره بودنــد. مثــلاً بــا یکــی، دو تــا از 
آی تی های بانکی کشور صحبت کردیم و گفتیم این قضیه 
را جدی بگیرید و اپلیکیشــن بانکــی راه بیندازید یا در این 
حوزه سرمایه گذاری کنید. همه می گفتند که این موضوع 
به ما مربوط نیست و خودمان یک اپلیکیشن داریم که آن 
را توســعه می دهیم و... هیچ کس باورش نمی شــد که یک 

کســب وکار اینترنتی می تواند بزرگ شــود و در آینده چند 
هزار نفر توسعه دهنده در آن مشــغول باشند. در ماجرای 
دیوار یادم هســت در گفت و گو بــا ســازمان نیازمندی های 
همشهری، حســام که آدم باهوش و خلاقی بود، می گفت 
کسب و کار آگهی در حال عوض شــدن است و شما بیایید 
دیوار را بخرید. اگر می گفتیم ســه، چهار سال آینده شما 
از بیــن خواهیــد رفــت، باورشــان نمی شــد و اصلاً جلســه 
نمی گذاشتند. اما جدا از این مسائل، داخل پروژه چالش 
تعامل با بنیان گذاران و اینکه تحول درحال وقوع چیست 
گریبان خود ما سرمایه گذارها را هم گرفت. بعد از گذشت 
۱۲ ســال از آن اتفاق، هنوز هم به سرمایه گذاران خطرپذیر 
می گویم اشتباهات آن زمان ما را تکرار نکنند؛ اشتباهاتی 
چون درخواست حداکثر سهام، میدان ندادن به کار آفرین، 
فشــار حقوقــی و داشــتن نــگاه ســلب حاکمیت شــرکتی، 
فرصت ها را از دست شان در می آورد. کافه بازار یک فرصت 

بود که آن را به همین دلایل از دست دادیم. 

 به طــور شــخصی چــه زمانی بــه ایــن باور 
رســیدید کــه در فضــای دیجیتــال می توانــد یــک 

اکوسیستم کسب و کار بزرگ شکل بگیرد؟
در ســال های ۹۱ و ۹۲ بود که مــا هم روی این حــوزه متمرکز 
شدیم و پورتفوی خود را در حوزه های دیگر سبک کردیم یا 
به شــبکه خود بردیم. در این زمینه چند کار انجام دادیم؛ 
یکی اینکه به ســراغ پروژه های تاحــدودی بالغ تر رفتیم که 
آن زمان تعدادشان کم بود. همچنین با چند شتاب دهنده 
از جملــه بــا ســتاک، شــتاب دهنده شــریف شــروع بــه 
همــکاری کردیــم تــا هــر پــروژه ای کــه MVP خوبــی دارد، 
روی آن ســرمایه گذاری کنیــم.  در ایــن دوره  شــتاب دهنده 
ســتاک تیم هــا را غربــال و معرفــی می کــرد. چهار پــروژه از 
آنجا انتخــاب کردیم کــه متأســفانه موفق نشــدند. نقدی 
که من به پروســه شــتاب دهی در ایران دارم، این اســت که 
ما تجربه موفق یا پروژه ای که در شتاب دهنده شروع کرده 
باشــد و بزرگ  شــده را نداریــم؛ منظــورم پروژه ای اســت که 
وارد بازار شــده و کســب و کارش بالغ اســت. حتــی در دنیا 
هم کمتــر دیده ام کــه انتخاب پــروژه از شــتاب دهنده مدل 
موفقی باشــد. بعدهــا بچه هایی کــه خارج از کشــور بودند 
هــم همیــن را مطــرح کردنــد. در دنیا هــم اینکه شــما روی 
مراحل اولیه کســب و کاری ســرمایه گذاری کنید و به شــما 
خروجی بدهــد، به عنوان یک فرایند اثبات شــده که غالب 
باشــد، وجود نــدارد. در ایــران هم تقریبــاً می توانــم بگویم 
به دلیــل ورود نامناســبی کــه در دوره دوم معاونــت علمی 
شــاهدش بودیــم، بــرای شــتاب دهنده ها همیشــه فضای 
تظاهر و خودنمایی وجود داشته است. پروژه سازی بسیار 
 MVP کار سختی است؛ یعنی تیم ساختن و اینکه آن تیم
بســازد و ... . شــتاب دهنده در واقــع یکســری زیرســاخت 
اولیــه در اختیــار تیم هــا قــرار می دهد. شــاید الان شــرایط 
شــتاب دهنده راه انداختــن در کشــور بهتر باشــد، چون با 
شــکل گیری اکوسیســتم، هم تیمی شــدن بنیان گــذاران و 
هم بنیان گــذاران و جــدا شــدن آنهــا، جامعــه ای از افــراد و 
تجربیات ایجاد شده که آنها می توانند بگویند چطور یک 
تیم باید ساخته شــود. آن زمان اتفاقی که رخ داد، این بود 
که همزمان با رشد اکوسیستم، شتاب دهنده ها هم شروع 
به کار کردند. در واقع شتاب دهنده ها زود وارد اکوسیستم 
شــدند و نتوانســتند آن طور که بایــد اثرگذار باشــند. چند 
موردی هم که موفق بوده اند، به قابلیت آن تیم برمی گردد 
که تجربه راه اندازی یک کســب و کار موفق را داشته است. 
در مراحــل اول ســرمایه گذار خطرپذیــر و شــتاب دهنده 
باید استراتژی شــان این باشــد که هــر موقــع فهمیدند کار 
مشکل دارد، پروژه را متوقف کنند. از آنجا که ما این تجربه 
را نداریــم، پیــش می آید کــه تیم هــای ناموفق را ســال ها با 
خود نگــه می داریــم و با ایــن کار هــم منابع شــتاب دهنده 
و ســرمایه گذار و هــم امیــد و انرژی تیــم کارآفریــن را از بین 

می بریم.
ادامه در صفحه 18

حسام بعد از آمدنش 
فضای B2C را خیلی 
پررنگ کرد. پروژه 
کافه بازار برای ما 

نقطه عطفی در ورود به 
حوزه اقتصاد دیجیتال 

بود 

   عکس:  نسیم اعتمادی
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ادامه از صفحه ۱6

داستانورودزرنوخی
بهاکوسیستمنوآوری

اززبانخودش
ما معمــولاً کارآفرینانی را کــه در این زمینه 
رزومه کاری داشــتند، پیــدا می کردیم؛ این 
افراد معمــولاً تجربه ایجاد یــک MVP )که 
آن زمان به آن پایلوت می گفتیم( را داشتند 
و ما کمک می کردیم که ایــن نمونه اولیه به 
یک واحد تولیدی و صنعتی تبدیل شود و 
زیرساخت و سوله داشته باشد. در یکی دو 
مورد از پروژه ها هم کمی روندمان متفاوت تر 
بود؛ برای مثال در ســال ۸۳ با دفتر صنایع 
پایین دســت پتروشــیمی نوعــی همــکاری 
انجام دادیم، به این صورت که آنها یک کار 
مطالعاتی انجام دادند و ما یک گروه مطالعه 
کسب و کاری گذاشتیم که این دو یکدیگر را 
کامل کنند.  چیزی شبیه به مدل استارتاپ 
استودیو. اما کار صنعتی بود. مثلاً در زنجیره 
پایین دست پتروشیمی چند محصول بود 
که در کشــور واردات ســنگین و بازار خوبی 
داشت، اما هیچ کس وارد زنجیره تولید آن 
نشــده بود. این ماجرا مربوط به ســال های 
۸۳-۸۴ اســت. آنجا این تجربه را داشتیم 
که ۱۲ پروژه را از بین ۲۰۰ پروژه انتخاب و روی 
آنها سرمایه گذاری انجام دادیم. این اتفاق، 
این تجربــه را برای مــا رقم زد کــه می توانیم 
پروژه های صنعتی را هم به صورت استودیو 
ســفارش دهیــم و فقــط ســراغ کســانی که 
متقاضی پول هستند، نرویم. این کار را در 
حوزه های نانوفناوری، دارو و زیست فناوری 
به صورت چنــد پروژه انجــام دادیم تا اینکه 
به ســال های ۸۸-۸۹ رســیدیم که موضوع 
زیرساخت »آی تی« کشور جدی تر مطرح 
شد؛ اولین نسل گوشی های هوشمند هم 
تقریباً همان زمان وارد بازار شدند و صحبت 
درباره اپلیکیشن ها باب شد. این موضوع 
برایــم تازگــی داشــت. یکــی از تجربه هــای 
خاصی که در آن زمان داشتیم، وصل شدن 
به گروه کسب و کارهای شریف بود که بعداً 
تغییر ماهیــت داد و از دلش کافه بــازار و... 
بیرون آمدند. در این گروه تیمی که بعدها از 
ایران مهاجرت کرد، روی فارسی سازی کدها 
برای مجموعه ای از شرکت های پیمانکاری، 
به صورت B2B کار می کرد. بعد از آنکه این 
پروژه ها تمام شد، تیم تصمیم گرفت کدهای 
فارسی و تقویم و... را به فروشندگان گوشی 
موبایل بفروشــد. اولین مذاکرات آن تیم با 
شرکت های سامســونگ و هواوی بود؛ قرار 
بود روی هر گوشی که می آید، یک سی دی 
نرم افزاری با همان قیمت حداقلی یک بار 
فروخته و این کار به یک مدل کسب و کاری 
تبدیل شود. این از اولین تجربه های من در 

حوزه آی تی بود.

ادامه از صفحه HISTORY۱7تاریخچه

هم اکوسیستم احیا می شود؛ هم ایران
ما تا سال های ۹۵-۹۴ و پیش تر از این تب شتاب دهنده ها، 
صندوق، هم ســرمایه گذار و یک زنجیره خــوب از پروژه ها 
داشتیم، اما وقتی برای مثال به معاونت علمی می رفتیم، 
بــه مــا می گفتنــد چــرا شــتاب دهنده نداریــد؟ البته یک 
تجربه ناموفق شــتاب دهنده با ۱۸ پروژه شکســت خورده 
نیز در آن ســال ها داشــتیم. برای آنکه راضی شــان کنیم، 
شــتاب دهنده بردیا را راه اندازی کردیم کــه تیمش بعداً از 
ایران مهاجــرت کرد. ولــی ۱۸ پروژه در آن شکســت خورد 
که این تجربــه هم برای مــا آموزنده بود. مــا هیچ وقت این 
ویژگی بی رحمی را که هنگام شکســت خوردن یک پروژه 
لازم است، از دست ندادیم. هیچ وقت متعهد نبودیم که 
صبر کنیم مثلاً آن ۱۰۰ میلیون تومــان برگردد. به محض 
اینکه می فهمیدیم پروژه در مرحله شکست است و تیم 
در حال فروپاشی است و طرح کسب وکار ما با آن رویکرد 
اولیه که آن را تحلیل و انتخاب کردیم اشتباه است، پروژه 
را متوقــف می کردیــم. ایــن بخش همیشــه بــرای من تلخ 
بوده اســت. اما چون کسی از جلســات شکست و گریه، 
شــبیه به جلســات کیک خــوردن و عقــد قــرارداد عکس 
نمی گیرد زیاد خبر بیرون نمی آید! الان اگر از من بپرسند 
سرمایه گذار خطرپذیر باید چه ویژگی هایی داشته باشد، 
من می گویم باید صبور و بی رحم باشد. اگر این دو ویژگی 
را داشته باشــد، شانســش بالا می رود. این بی رحمی که 
می گویم قانون طبیعت اســت و باعث می شود قوی ترها 
بتوانند در میدان بمانند. نژادهای برتر حیوانات این گونه 

شکل گرفته اند.

 می توانیــد از هر کــدام از پروژه های ســه 
و  موفــق  نمونه هــای  صنــدوق،  کاری  دوره  

شکست خورده بگویید؟
در دور اول پروژه تولید ژلاتین شــکل گرفــت، اما در ادامه 
شکســت خورد. محصــول ایــن پــروژه تولید ژلاتیــن بود 
که مصرف پزشــکی، دارویــی و غذایی داشــت. یک پروژه 
دیگر در زمینه زیست فناوری کشــاورزی داشتیم که روی 
بذر یکســری از محصولات کشــاورزی کار می کرد و دلیل 
شکســتش هم این بود کــه افراد خیلــی به موضــوع نگاه 
علمی داشتند. از پروژه های موفق دوره اول هم پیش از این 
درباره سیناژن صحبت کردم و می توانم از »آریوژن« هم 

که در زمینه سلامت فعال است، یاد کنم. 
در مرحله دوم پروژه هایی مانند رازین پلیمر، راه ابریشــم 
و پارســا پلیمر شــریف از جمله کارهایی بودنــد که خیلی 
موفق شــدند. امــا در همیــن دوران باز هــم ما چنــد پروژه 
داشــتیم، مانند الیاف شیشــه که ســازمان گسترش هم 
در آن مشارکت داشت و شکست خورد. در ابتدای دوره 
سوم کار صندوق پروژه کافه بازار را داشتیم که داستانش 
را گفتم. در همین دوره، در حوزه تجارت الکترونیک وارد 
پروژه »اورادو« شدیم که به موازات رشد دیجی کالا و بامیلو 
فعالیتش را در حوزه خرده فروشی شروع کرد. بعد دیدیم 
در فضــای تجــارت الکترونیک خیلــی تجربــه نداریم؛ به 
همین دلیل از گروه گلرنگ کمک گرفتیم. اول یک دسته 
کالا مانند یخچال و فریزر انتخاب کردیم و در این سایت 
لوازم خانگــی به فروش می رســید؛ این پــروژه مقداری هم 
رشــد کرد، اما بلافاصلــه جنــگ رقابتی بین دیجــی کالا و 
بامیلو و... شروع شــد که به خاطر آن، پروژه ما له شد و از 
میدان بیرون افتاد. ســرمایه گذاری در علی بابا و همکاری 
با مجید حسین نژاد و تیمش هم نقطه عطفی برای ادامه 

سرمایه گذاری در خدمات آنلاین شد.
در پروژه هــای شــتاب دهی کــه بــا بردیــا کار کردیــم، یــک 

ویژگی وجود داشت که ما تصمیم گرفتیم روی حوزه های 
خیلی فنی کار نکنیم و تمرکزمان را روی حوزه کسب و کار 
بگذاریم. بخش عمده ای از پروژه ها هم پروژه های فناوری 
بازاریابی )Martech( و کمک به توســعه آن بــود. یا مثلاً 
یک پــروژه در حوزه گردشــگری ســلامت بود که بــه اربیل 
عراق رفت و شکست خورد. از ستاک چهار، پنج پروژه هم 

داشتیم که در همان مرحله MVP تیم شان فرو پاشید. 

 در حــال حاضــر پــول واقعــی در بخش 
خصوصی وجود دارد؟

بله. بخش خصوصی در جاهایی کــه ارزش افزوده خوب 
شــکل می گیرد، بازیگر است. چرا ساخت و ســاز در ایران 
فعــال اســت؟ بــرای اینکــه هر کســی می تواند ملکــش را 
بفروشــد و تعارضی هم نــدارد. پول خصوصــی چرا آنجا 
می رود؟ چون بازدهی ها مشخص است. در اکوسیستم 
هم به نظــرم در بخش هــای ســلامت و B2C این شــرایط 
وجــود دارد. اکوسیســتم الان دو وجه دارد؛ یــک وجه آن 
بسیار ویترین دار و شفاف است که برای مثال بازیگرانش 
بــا رســانه ها مصاحبــه می کننــد و دیــده می شــوند. امــا 
بسیاری از بازیگران اکوسیستم ترجیح می دهند در رسانه 
نباشند. یکسری پروژه های بی سروصدا در حوزه پرداخت 
و رمزارز و... وجود دارند که کار قانونی هم انجام می دهند 
و با یک سرمایه گذار خوب هم همراه هستند، اما ترجیح 
می دهند تــوی چشــم نباشــند. الان پروژه هــای رمــزارز را 
ببینید، شروعش هیچ وقت با ســرمایه گذاران خطرپذیر 
شناخته شــده نبوده و آدم های ناشــناس ســرمایه گذاری 
کرده اند. بخش خصوصی فعال است، اما جایی می رود 
که مزاحم کمتری داشته باشد. ایرانی ها در این ۴۰ ساله 
یاد گرفته اند هوشــمند باشــند و حواس شــان هست که 
هرجا ســر و کله مزاحم پیدا شــد، یواشــکی کنار بکشند. 
بخش خصوصی هســت و فضا را رصــد می کند تا ببیند 
کجــا بــرای کار کــردن فضــای بازتــری دارد. مثــلا در زمینه 
گردشگری هر چند سال اتفاقی افتاده و مثلا یک مجتمع 
گردشگری یا اقامتی و... ساخته شده که بخشی از پول آن 
از سوی بخش خصوصی تأمین شده است. درست است 
که بخش خصوصی هم کارش را بلد اســت و می تواند از 
منابع بانکی و... اســتفاده کند، اما به هر حال این بخش 
خصوصی است که باید ریسک را بپذیرد. البته نباید این 
مسئله را نادیده بگیریم که لایه های مختلف اقتصاد ما برُ 
خورده اند. من در ایران نمی توانم چیزی به عنوان اقتصاد 
محــض دولتی یــا بخش صددرصــد خصوصی صــرف را 
تصور کنم. وقتــی دولت رگولاتور بانک اســت و من هم از 
بانک وام می گیرم، یعنی دولت می تواند به من بگوید که 
مثلاً در پروژه کشاورزی وارد شوم و در پروژه سلامت نروم. 
این حد از دخالت دولت وجود داشته و دارد و کسب و کار 
درنهایت تحت تاثیر حضور قدرتمند دولت است. البته 
بخشی از راهبرد کســب و کاری این است که این عوامل و 
محیط را ببیند و خودش را به روز کند و با شــریط منطبق 

سازد.

 در چنــد مــاه گذشــته اتفاقــات بســیار 
دگرگون سازی در جامعه رخ داد و برخلاف همیشه 
که کســب و کارها معمولاً در حاشــیه امنی به ســر 
می بردند، این بار درگیر ماجرا شدند و این اتفاق با 
نوعی بهــت و ســرگردانی همراه بود. اکوسیســتم 
دیجیتــال بســیار پررنــگ درگیــر شــد و حتــی 
اکوسیســتم آفلاین، یعنی برندهــای بزرگی که در 

فضای خیلی سنتی مانند خرده فروشی فعالیت 
می کردنــد هــم بــا ایــن مســئله دســت و پنجه نرم 
کردنــد. تحلیــل شــما از تغییــرات ایــن چنــد مــاه 
چیســت و فکــر می کنیــد مســیر درســت بــرای 
کسب و کارها کدام است؟ دلایل ترکش هایی که به 
سوی کســب وکارهایی مانند اســنپ و دیجی کالا 
آمــد، چــه بــود؟ در کجــا خــود کســب و کارها و 
اکوسیستم اشتباه داشتند و چه چیزهایی ناگزیر 

بود و قرار بود اتفاق بیفتد؟
من درگیرکسب و کارهای مختلفی هستم که داخل شان 
ســرمایه گذاری کــردم، در هیئت مدیره شــان هســتم یا با 
برخی ارتباطات نزدیک دارم؛ الان همه آنها به شــکلی با 
این مســائل جامعه درگیر هستند. از ســویی جدا از این 
محیــط کســب و کاری، به عنوان یک شــهروند ۵۲ ســاله، 
حدود ۲۷ ســال اســت که در حال کار کردن در این کشور 
هســتم. اتفاق عجیبی در کشــور ما افتاده اســت. بعد از 
انقــلاب ســال ۵۷، مشــارکت مــردم در تصمیم گیری ها و 
اعتماد بین حاکمیت و ملت زیاد بود. به مرور و به ویژه بعد 
از جنگ این موضوع کم و کمتر شــد. اما مــردم می دانند 
اگــر ارزش افــزوده ای ایجاد کنند، برای خودشــان اســت؛ 
کشور ایران برای ایرانی است. این فرصت های محدود با 
تغییرات دولت و تنگ نظــری و دخالت و عواملی که همه 
دســت به دســت هم می دهند، از دســت مــی رود. وقتی 
اقتصاد ضعیف شود، دولت کم حوصله می شود و عوامل 
مختلــف روی تصمیم هــای آن تاثیــر می گذارنــد. ناگهان 
در ســال ۱۴۰۱ ما یک نقطه عطف و یک تحول اجتماعی 
داشتیم. مردم به دلایل مختلفی و با اعتراض اعلام کردند 
ما آن مدلی را که شما می خواهید، دیگر نمی خواهیم؛ این 
را با صدای بلندتری گفتند و ایــن صدا البته جاهایی هم 
شنیده شد. اثر این تحولات در کسب و کارها به این شکل 
بود که نیروی کار کلیدی شــرکت به کارفرماهــا و مالکان و 
مدیران شــرکت ها گفتند شــما چرا داریــد کار می کنید و 
برند می سازید برای ایرانی که مدل آن را گروه های خاصی 
طراحی کرده اند نه همه ایرانی ها؟ اولین بار بود که در این 
تحولات اجتماعــی می دیدم که این ایــران یک چیز دیگر 
اســت و در یک دوره چهار ماهه این اتفــاق افتاد که همه 
مانده بودند که آیا من ایرانی ام یا این فقط یک نام است؟ 
انگار من یک آدم غیر ایرانی ام ولی موقعیتم اینجاســت. 
این سردرگمی باعث شــد بگویند هر کس که در حال کار 
اســت، پول می ســازد، برند و هویتی ایجــاد می کند، برای 
این اســت که یک عده خــاص بهره بــرداری کننــد. به هر 
حــال ما هــر کاری کنیــم حاکمیت هــم از آن بهره بــرداری 
می کند و فرقی ندارد این حاکمیت چه کسی باشد. این در 
واقع یک تحول اجتماعی بود که اثرش را بر کسب و کارها 
گذاشــت. اولین اثرش ایجاد حس منفی و ناامید شــدن 
بود که در نیروهای مستعد بیشــتر اتفاق افتاد. فردی که 
ناامید شــده می گوید من دیگر می خواهم بــه خودم فکر 
کنــم، می خواهم گلیــم خــودم را از آب بکشــم، مهاجرت 
کنم تا دغدغه ذهنی ام حل شود. هر کسی که کارآفرینی 
کرده، حتی آن که ناموفق بوده، به نظرم مســئولیتی فراتر 
از خودش را برداشته اســت. به هر حال زندگی هر فردی 
تا حــدی از جایی تأمین می شــود. امــا اینکه شــما با ۲۰۰ 
نفر، ۵۰۰ نفر، ۱۰۰۰ نفر هر روز سر و کله بزنید و این افراد را 
مدیریت کنید، کار سختی است. اصلا مزیت و جذابیت 
کارآفرینی به این است که حوصله سر و کله زدن با این همه 
آدم را داشــته باشــید و از اینکــه تعــداد افراد بیشــتری از 
ثروتی کــه خلــق می کنیــد اســتفاده کننــد، لــذت ببرید. 



کارآفرینانی که زیاد پول درمی آورنــد، اما تعداد ذی نفعان و 
نیروی انسانی شــان خیلی کم اســت، از جایی به بعد دچار 
پوچی می شوند و خلاقیت شان قفل می شــود. برخی افراد 
کلیدی و کلاً نیروی کار اکوسیســتم، در این دوره پر از اتفاق، 
کارفرماهای خود را همدســت و شــبیه دولت فرض کردند و 

گفتند که شما دارید برای آن ها ارزش می سازید. 
ایــن یــک نــگاه سیاســی نیســت، بلکــه نگاهــی اجتماعــی 
اســت. این اتفاق در خانواده من هم افتــاده و بچه من دیگر 
نمی خواهد مــن مثل قبــل پدری باشــم که هرچــه می گویم 
او چشــم بگوید. کســب و کارها هم با چنین فضایی مواجه 
شدند. افراد می گفتند ما نمی خواهیم این گونه رفتار کنیم 
و شــرکت ها هــم درگیــر یکســری محدودیت های تجــاری و 
رگولاتوری بودند و می گفتند باید این کار را بکنیم و این یک 
چالش می شــد. این یک شــوک خیلــی بزرگ بود؛ بخشــی 
سردرگم شــدند و برایشان سؤال شــد که باید چه کار کنیم؟ 
آیا کســب و کار را حفظ کنیم؟ از شرکت های بزرگی که بیش 
از چند ۱۰۰ نفر نیرو داشــتند، می شــنیدیم که ما بین ادامه 

کسب و کار یا توقف آن یکی را باید انتخاب کنیم.  
به نظرم امروز بخشی از آن شوک بزرگ برطرف شده و آدم ها 
متوجه شدند قرار نیست با هم بجنگیم و قرار است ما هم 
اعتراض مان را داشــته باشــیم و هم کســب و کارمان را. فضا 
در حال رفتن در مسیری است که چهارچوب تعاملی رفتار 
حاکمیت با اکوسیســتم بایــد بازتعریف شــود. دربــاره این 
سؤال که »آینده قرار است چطور شود؟« باید رصد کنیم و 

شناخت داشته باشیم.
ما باید روی نســل جدیــد تأثیــر بگذاریم؛ این نســل افرادی 
جدید با سلیقه هایی نو هســتند و برای شــناخت آنها نیاز 
به یک دوره رصد و بازسازی شبکه است. ما نباید بنشینیم 
و صبر کنیم تا فــلان اتفاق بیفتد؛ چون ممکن اســت حتی 
همین ظرفیت های محدودی کــه داریم هم از دســت برود. 
پس باید فضا را بازتعریف کنیم و در این بازتعریف دست به 

شبکه سازی بزنیم. 
اگر مــن بخواهم اثرگذار باشــم، حداقــل باید افــراد جدید را 
بشناســم. قرار نیســت من به همه دســت دوســتی بدهم، 
ولی باید بدانم که به چه کســی می خواهم اعتراض کنم و با 
چه کسی قرار است حرفم را بزنم. دولت جدید اوضاعش از 
دولت های قبلی در تأمین منابع و ایجاد شــغل بدتر است، 
پس باز بــه اکوسیســتم نــوآوری نیــاز دارد تا کســب و کار راه 
بیندازد. پس باز فرصت هســت، ولی مسیر آن قدر که فکر 

می کنیم سهل نیست.  
در دولت قبل، اکوسیستم با وزیر ارتباطات که خوش فکر و 
علاقه مند بود و همین طور با معاون علمی که او هم علاقه به 
توسعه اکوسیستم داشت، ارتباط خوبی برقرار کرده بود. با 
رفتن این افراد انگار اکوسیســتم احســاس یتیمی می کند. 
ما نبایــد تک بعدی باشــیم. یادمــان باشــد وزارت خانه های 
مهمی که وقتی کسب و کاری بزرگ می شود می توانند آن را 
به تعطیلی بکشانند، اینها نیستند. وزارت صمت، اقتصاد، 
بانک مرکزی و سازمان برنامه و بودجه هستند که در چنین 
مقاطعی تأثیرگــذار خواهنــد بود. این ســازمان ها هســتند 
که قانون می نویســند و پس فردا می توانند یقه کســب و کار 
را بگیرنــد. اکوسیســتم در دوره قبــل فضــای شــفاف تری 
داشــت و لابی داخــل آن کمتر بــود. پیش بینــی می کنم در 
دوره جدید لابــی در ایــن فضا پررنگ تر شــود که ایــن اتفاق 
فضا را پیچیده تر خواهد کرد؛ اگر برای چنین فضایی آماده 
نباشیم، وارد یک بازی می شویم که لابی گرهای غیر واقعی، 
همان کاری که برای واگذاری جواز معدن در کشور می کنند، 
در فضــای اکوسیســتم هم خواهند کــرد. اکوسیســتم باید 
حواسش باشد اگر می خواهد یک بار دیگر همه اکوسیستم 
بزرگ شود و جایگاه خود در تولید ناخالص داخلی را حفظ 
کرده و افزایش دهد، باید این پختگی را داشــته باشد. خود 
اکوسیستم هم باید پوست اندازی کند و ما نباید فقط روی 
مدل های فنــی رشــد، کســب و کار و بازاریابــی و... کار کنیم. 
باید فکر کنیم که مسائل و دغدغه های رگولاتوری چیست 
و چطور می شــود در تعامل با حاکمیت آنها را حــل کرد. ما 

به مشــاورهای قوی حقوقی و رســانه ای نیــاز داریم تا کمک 
کنیــم ایــن تســهیل گری در مقــررات در مرحلــه انشــای آن 
اتفاق بیفتــد. ما این همه هزینه برای نمایشــگاه و اشــتغال 
و... می دهیــم، چرا برای ایــن کار هزینه نمی کنیــم؟ در حال 
حاضر نســل جدیدی آمده و دوســت دارد در قدرت بماند؛ 
هم ما به آنهــا نیاز داریــم و هم آنها بــه ما احتیــاج دارند. ما 
همچنین بایــد نقطه تعــادل را حفظ کرده و تــلاش کنیم در 
بده و بستان ها شرایط تحمیل شــده ای را نپذیریم. بالاخره 
ما در ایران هستیم و خریداران ما و نیروهای شرکت هایمان 
ایرانی انــد. پس مــن نمی توانــم با ذهنیتــی که شــبیه دوبی 
اســت، فکر کنم. کســی هــم از آنجــا بیایــد می گویــد اینجا 
چقدر پیچیده اســت. در صورتی که ما ایــن پیچیدگی ها را 
گذرانده ایــم. به نظــرم قــدرت و حاکمیت هم به این ســمت 
حرکــت می کنــد کــه فضــای عمومــی را سیاســت مدارانه تر 
پیش ببرد و توی چشم مردم انگشت نکند. در اکوسیستم 
ســرمایه گذاران، بنیان گذاران و کســانی که شاغل هستند، 
هیچ کــدام بــا سیاســت کاری نداشــتند و همه داشــتند کار 
خودشــان را می کردند. این حس باید ترمیم شود و برگردد. 
اکوسیستم در اختیار ماست و دوباره می تواند قد علم کند، 
ولی به دوره اعتمادســازی نیاز دارد و این دوره اعتمادسازی 
الزاماً با هوشــمندی و عقلانیت حاکمیت اتفــاق نمی افتد؛ 
بخشــی از آن به باز تعریــف خودمان برمی گــردد. باید کمی 
سیاست مدارانه تر رفتار کنیم و کسب و کارها را در سایه این 
سیاست مداری و تعامل از آسیب دور نگه داریم. نگرانی ها 
را نباید بــه افراد تیم  انتقــال داد. ما در ایــن دوره گذار ریزش 
خواهیم داشــت. یک عده خسته می شــوند و رها خواهند 

کرد. اما اکوسیستم زمین نخواهد خورد. 

 موضوع سیاســت گذاری هم مهم است. 
تیم دولت جدیــد نگاهی دارد کــه شــما در دوره اول 
ســرمایه گذاری تجربــه کرده ایــد و از آن گذشــته اید. 
دولــت مــدام پیغــام می دهــد کــه بایــد از دیجیتــال 
بگذریــم و به صنعــت توجــه کنیــم و تأمیــن مالی را 
بیشــتر ســوی بانک ها می برند. مدام هــم می گویند 
بانک ها قرار است فلان مقدار سرمایه گذاری کنند. 
اکنون در معاونت علمــی و  نهاد های سیاســت گذار 
ماننــد وزارت صمــت و اتحادیه هایــی کــه دنبالــش 
هستند شکل دهند، این نگاه تزریق می شود که در 
دوره ای پول ها به ســمت حــوزه دیجیتال رفتــه و این 
خیلــی هــم خــوب نیســت و الان بایــد در صنعــت 
اســتارتاپ داشــته باشــیم. این نگاه دســتوری و این 
رویکرد به نظر شما راه گشاست یا رها می شود و این 
افراد خواهند دانســت کــه کســب و کار راه خودش را 

می رود و سرمایه راه خودش را؟
این حرف آقایان که می گویند پول زیادی در اقتصاد دیجیتال 
رفته، اشتباه است. آن قدر که پول از سوی دولت در حوزه های 
اقتصــادی غیردیجیتال رفته، به ســوی اکوسیســتم نیامده 
است. اما چرا این را می گویند؟ چون آنجا دستاورد نداشته اند 
و اکوسیستم با پول کم دســتاورد داشــته و این خاری است 
در چشــم عده ای. من خیلی وقت ها به شــوخی می گویم در 
دورره رونق اکوسیستم با احتساب سرمایه گذاری خارجی، 
کل پولی که خرج شده اندازه یکی از بسیار پروژه فلان مال که 
حالا نمی خواهم نام ببرم، نیست. من با سایر بخش ها کاری 
ندارم، اما این مقایســه را می تــوان با بســیاری از بخش های 
دیگر اقتصادی و صنعتی مانند معدن هم انجام داد. اقتصاد 
دیجیتال برخلاف ســایر بخش ها که با پول زیاد دستاوردی 
نداشتند، توانســت با پول کم خودش را نشــان دهد. اگر ما 
بگوییم رویکرد حاکمیتی می خواهد از این اقتصاد غربی به 
یک اقتصاد شرقی مانند الگوی چین سوق پیدا کند هم باید 
گفت سهم اقتصاد دیجیتال چین در تولید ناخالص داخلی 
این کشور حداقل تا آخرین آماری که در خاطرم هست، ۳6، 
۳۷ درصد بوده اســت. در حالی که این آمار برای ما ۵ درصد 
بوده است. پس اقتصاد دیجیتال باید بزرگ شود و هیچ راهی 
هم نداریم. وقتی تعداد بازیگران اقتصاد دیجیتال را در دنیا 

نگاه می کنیم، می فهمیم چقدر جــای کار داریم. دولت این 
حرف را خواهد زد، اما پولی هم ندارد که بخواهد جای دیگری 
ببرد. اصلاً ما می خواهیم بگوییم مشکلی نیست که به این 
حوزه پول ندهید، اما مزاحم هم نشوید و نگویید تو بایست 
تا ما هــم برســیم. من فکــر می کنــم معاونــت علمی بــه این 
جمع بندی خواهد رسید که مسئله رشد اقتصاد اکوسیستم 
دیجیتال، پــول و منابع نبوده، بلکه مســئله همراهی با موج 
جهانی بوده و انباشــتی از افــراد بااســتعداد، دارای ایده و... 

باعث شده این فرصت ساخته شود. 
اکوسیســتم از ایــن پــس رویکــرد اجتماعــی هــم خواهــد 
گرفت؛ اگــر دولــت بخواهــد اقتصــاد دیجیتــال را محدود 
کنــد، بازیگران و شــهروندان پشــت اکوسیســتم خواهند 
ایســتاد و پول شــان را به ایــن بخش تزریــق خواهنــد کرد. 
بنابرایــن من نگــران اینکه دولــت نمی خواهد پولــی به این 
حوزه بدهد نیستم، چون تاکنون هم دولت نسبت به سایر 
حوزه ها پولی در این فضا نگذاشــته اســت. مــن آمار همه 
شــتاب دهنده ها را دارم. بالاخره در انجمن سرمایه گذاری 
خطرپذیر بــا صندوق ها درگیر هســتم و می دانم وضعیت 
شــبکه پول هــا به چــه صــورت اســت. کارهایــی شــده، اما 
این طور نیست که می گویند. برای مثال شما به یک شعبه 
بانــک در میــدان آرژانتیــن برویــد و ضمانت نامه هایــش 
را ببینیــد؛ تمــام ضمانت نامه هــای اکوسیســتم انــدازه 
ضمانت نامه هــای یــک شــعبه بانــک نخواهد بــود. اگر ما 
می خواهیــم بــا دنیــا هم تــراز شــویم، بایــد ســهم اقتصــاد 
دیجیتــال در تولیــد ناخالــص داخلی مــا بیشــتر از ۱۰، ۱۵ 
درصد شــود. اگر می خواهند در اکوسیستم برند جدیدی 
بســازند و بگوینــد کــه کار مــا بــوده و مــنِ نوعی را دوســت 
ندارند، پــس باید یکی مثل مــن را هم بســازند و من از این 
ناراحت نخواهم شــد؛ کســی بیاید و کار من را ادامه دهد، 
اما نه اینکه قبلی ها را نابود کند. این یک دوره اســت و من 
خوشــحال می شــوم بازیگر، بنیان گذار و ایده جدید بیاید 
و بــا او در همــه حوزه هــا کار کننــد. مــن بــا معاونــت علمی 
جدید خیلی آشنا نبودم، اما در چند جلسه ای که داشتم 
برخلاف آن بحث های رسانه ای که مطرح بود، به نظرم تیم 
جدید به اکوسیســتم وزن خواهد داد. اما اینکه یک عده 
فکر می کننــد اگر پــول را به اســنپ و دیجــی کالا و علی بابا 
نمی دادند، آنها می توانســتند برای مثال واکســن کرونا را 
بســازند، این طــور نیســت؛ آنهــا بیشــتر از آن پولــی که به 
اکوسیســتم آمد، در کرونا هدر داده اند و هیچ واکســنی با 
پول دولت تولید نشــده اســت. من کلمه »هیــچ« را به کار 
می برم، چــون عضــو هیئت مدیره صندوق ســرمایه گذاری 
زیســت فناوری هستم و ســرمایه بذری شــش مورد از این 
واکســن های کشــور را داده ایم. در نهایت هم واکســن را با 
همــان برنــد وارد کردیم. همــان مدیرانــی کــه در دولت هم 
هســتند، بیاینــد و کارخانه واکسن ســازی را دوباره نشــان 
دهند؛ اغلب پروژه ها تعطیل شده اســت. دولت تلاشش 
را خواهد کرد و در آن حوزه ها پولش را هدر خواهد داد، اما 
دســتاوردی نخواهد داشــت و دولــت رویکــردش را عوض 
خواهد کرد. در این میان شانس هایی وجود دارد؛ من درباره 
اینکــه فیلترینــگ چگونه برطــرف خواهد شــد، می گویم 

از لحــاظ سیاســی اینهــا همیشــه می خواهنــد فیلتــر 
کنند، ولــی وقتــی تراکنش های بانکــی پایین می آید 

و درآمد همراه اول و ایرانســل کاهــش می یابد در 
حالی که خودشــان ســهام دار این مجموعه ها 

هســتند، بایــد مســئله درآمدی شــان را حل 
کنند. مشکل کسب و کار اپراتورهای همراه 
مــا کاهــش درآمــد اســت و بایــد بیایند به 

ســمت دیتــا و دیتــا را هــم اکوسیســتم 
ایجــاد می کنــد، در نتیجــه بــه 

درآمد ما نیاز دارند. امیدوارم 
ایــن چالــش و مزاحمــت 
و ایــن دوره گــذار، همــه 
لایه هــا را نســوزاند، چون 
اکوسیستم و به طور کلی 

ایــران احیــا خواهند شــد. اگر نگاهــی بــه تاریــخ بیندازید 
می بینید مــا دوره های بدتــر از این را داشــتیم که همه چیز 
را لــه کرده انــد، امــا ایــران دوبــاره خــود را احیا کرده اســت. 
اکوسیستم برای ایران است و من اکوسیستم را چیزی جدا 
از فرهنگ، اجتماع، اقتصاد، سیاســت و دیــن مردم ایران 
نمی دانم. من می بینم حتی بچه هایی که کســب و کارهای 
مذهبــی دارنــد، بــا وجــود توصیه هایی که شــده دوبــاره به 
اینستاگرام برگشته اند و می گویند با VPN و فیلترینگ هم 

باز کسب و کارمان اینجا رونق بیشتری دارد. 
علاقه منــدم نکتــه ای را هــم در پایــان بگویــم؛ اکوسیســتم 
خیلی خوب رشــد کرده، اما چالشــی که ما در حوزه تأمین 
منابــع داریــم ایــن اســت کــه هنوز خــروج خــوب یــا ارزش 
افــزوده ای که بــرای ســرمایه گذار داخلــی و خارجی جذاب 
باشد، نداشته ایم. بخشی از بازار سرمایه و سرمایه گذارها 
به رشــد اســتارتاپ کاری ندارنــد، بلکه بــه خروج پــول منِ 
نوعی نــگاه می کنند. اثر این اتفاق از لحاظ تزریق ســرمایه 
می توانــد انــدازه همــه منابــع دوره قبل باشــد. مــن درباره 
آینده خوش بین  هستم، چون اعتقادی به فروپاشی ایران 
ندارم. رصد تحولات سیاســی دو ماه اخیر نشــان می دهد 
که فضای مبتنی بر عقلانیت در حال شــکل گیری اســت. 
تشــخیص هویت، جلوگیری از پول شــویی و هر چیزی که 
می خواهد بــه اقتصاد کمک کنــد، به نوآوری نیــاز دارد که 
کار این نسل جوان است و کارمندان دولت نمی توانند این 
کارها را انجــام دهند. حالا می خواهند اســمش را بگذارند 
»اقتصاد دیجیتال سخت افزاری«، برای من مهم نیست. 
مهم این اســت کــه ایــن امیــد در این نســل باشــد. نیروی 
انســانی باید بتواند کار کند و حق انتخاب داشــته باشــد. 
این دوره هضم می شود و بخشی از نیروهایی که به خارج از 
کشور رفته اند هم دوباره به فضای کاری اقتصاد دیجیتال 
کمک خواهند کرد. فرصت های اشباع نشده در حوزه های 
مختلف اقتصاد ایران که کاری در آنها انجام نشده، آن قدر 
زیاد اســت که هیچ راهی به جز نوآوری نداریم. استفاده از 

این فرصت ها به نفع ایران است. 

ســرمایه گذاری تجربــه کرده ایــد و از آن گذشــته اید. 
دولــت مــدام پیغــام می دهــد کــه بایــد از دیجیتــال 
بگذریــم و به صنعــت توجــه کنیــم و تأمیــن مالی را 
بیشــتر ســوی بانک ها می برند. مدام هــم می گویند 
بانک ها قرار است فلان مقدار سرمایه گذاری کنند. 
اکنون در معاونت علمــی و  نهاد های سیاســت گذار 
ماننــد وزارت صمــت و اتحادیه هایــی کــه دنبالــش 
هستند شکل دهند، این نگاه تزریق می شود که در 
دوره ای پول ها به ســمت حــوزه دیجیتال رفتــه و این 
خیلــی هــم خــوب نیســت و الان بایــد در صنعــت 
اســتارتاپ داشــته باشــیم. این نگاه دســتوری و این 
رویکرد به نظر شما راه گشاست یا رها می شود و این 
افراد خواهند دانســت کــه کســب و کار راه خودش را 

این حرف آقایان که می گویند پول زیادی در اقتصاد دیجیتال 
رفته، اشتباه است. آن قدر که پول از سوی دولت در حوزه های 
اقتصــادی غیردیجیتال رفته، به ســوی اکوسیســتم نیامده 
است. اما چرا این را می گویند؟ چون آنجا دستاورد نداشته اند 
و اکوسیستم با پول کم دســتاورد داشــته و این خاری است 
در چشــم عده ای. من خیلی وقت ها به شــوخی می گویم در 
دورره رونق اکوسیستم با احتساب سرمایه گذاری خارجی، 
کل پولی که خرج شده اندازه یکی از بسیار پروژه فلان مال که 
حالا نمی خواهم نام ببرم، نیست. من با سایر بخش ها کاری 
ندارم، اما این مقایســه را می تــوان با بســیاری از بخش های 
دیگر اقتصادی و صنعتی مانند معدن هم انجام داد. اقتصاد 
دیجیتال برخلاف ســایر بخش ها که با پول زیاد دستاوردی 
نداشتند، توانســت با پول کم خودش را نشــان دهد. اگر ما 
بگوییم رویکرد حاکمیتی می خواهد از این اقتصاد غربی به 
یک اقتصاد شرقی مانند الگوی چین سوق پیدا کند هم باید 
گفت سهم اقتصاد دیجیتال چین در تولید ناخالص داخلی 
۳6این کشور حداقل تا آخرین آماری که در خاطرم هست، ۳6این کشور حداقل تا آخرین آماری که در خاطرم هست، ۳6، 
۵ درصد بوده اســت. در حالی که این آمار برای ما ۵ درصد بوده اســت. در حالی که این آمار برای ما ۵ درصد 
بوده است. پس اقتصاد دیجیتال باید بزرگ شود و هیچ راهی 
هم نداریم. وقتی تعداد بازیگران اقتصاد دیجیتال را در دنیا 

خوشــحال می شــوم بازیگر، بنیان گذار و ایده جدید بیاید 
و بــا او در همــه حوزه هــا کار کننــد. مــن بــا معاونــت علمی 
جدید خیلی آشنا نبودم، اما در چند جلسه ای که داشتم 
برخلاف آن بحث های رسانه ای که مطرح بود، به نظرم تیم 
اینکه یک عده جدید به اکوسیســتم وزن خواهد داد. اما اینکه یک عده جدید به اکوسیســتم وزن خواهد داد. اما اینکه یک عده 
فکر می کننــد اگر پــول را به اســنپ و دیجــی کالا و علی بابا 
نمی دادند، آنها می توانســتند برای مثال واکســن کرونا را 
بســازند، این طــور نیســت؛ آنهــا بیشــتر از آن پولــی که به 
اکوسیســتم آمد، در کرونا هدر داده اند و هیچ واکســنی با 
پول دولت تولید نشــده اســت. من کلمه »هیــچ« را به کار 
می برم، چــون عضــو هیئت مدیره صندوق ســرمایه گذاری 
زیســت فناوری هستم و ســرمایه بذری شــش مورد از این 
واکســن های کشــور را داده ایم. در نهایت هم واکســن را با 
همــان مدیرانــی کــه در دولت هم همــان برنــد وارد کردیم. همــان مدیرانــی کــه در دولت هم همــان برنــد وارد کردیم. همــان مدیرانــی کــه در دولت هم 
هســتند، بیاینــد و کارخانه واکسن ســازی را دوباره نشــان 
دهند؛ اغلب پروژه ها تعطیل شده اســت. دولت تلاشش 
را خواهد کرد و در آن حوزه ها پولش را هدر خواهد داد، اما 
دســتاوردی نخواهد داشــت و دولــت رویکــردش را عوض 
خواهد کرد. در این میان شانس هایی وجود دارد؛ من درباره 
اینکــه فیلترینــگ چگونه برطــرف خواهد شــد، می گویم 

از لحــاظ سیاســی اینهــا همیشــه می خواهنــد فیلتــر 
کنند، ولــی وقتــی تراکنش های بانکــی پایین می آید 

و درآمد همراه اول و ایرانســل کاهــش می یابد در 
حالی که خودشــان ســهام دار این مجموعه ها 

هســتند، بایــد مســئله درآمدی شــان را حل 
کنند. مشکل کسب و کار اپراتورهای همراه 
مــا کاهــش درآمــد اســت و بایــد بیایند به 

ســمت دیتــا و دیتــا را هــم اکوسیســتم 
ایجــاد می کنــد، در نتیجــه بــه 

امیدوارم درآمد ما نیاز دارند. امیدوارم درآمد ما نیاز دارند. امیدوارم 
ایــن چالــش و مزاحمــت 
و ایــن دوره گــذار، همــه 
لایه هــا را نســوزاند، چون 
اکوسیستم و به طور کلی 

مختلف اقتصاد ایران که کاری در آنها انجام نشده، آن قدر 
زیاد اســت که هیچ راهی به جز نوآوری نداریم. استفاده از 

این فرصت ها به نفع ایران است. 
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شــاید تــا همیــن چنــد وقــت پیــش 
شناخته شــده ترین روش بــرای کســب عایــدی از 
رمزارزها فــروش آنها در زمــان نوســانات و افزایش 
قیمت بود. اما استیکینگ روشی را عرضه کرده که 
بتــوان بــدون فــروش رمزارزهــا، درآمــد منفعلانــه 
داشت. به بیان ساده استیکینگ فرایندی است که 
کاربــران از نوســانات و افزایــش ارزش رمــزارزی کــه 
نگهداری کرده اند، پاداش دریافت می کنند. شما 
به عنوان مدیر محصول استیکینگ و از نگاه فنی و 
تخصصی ایــن فراینــد را چگونه شــرح می دهید؟ 

نقش استیکینگ در مکانیزم PoS چیست؟
همان طور که گفتید یکی از مهم ترین پیش نیازها برای ورود 
بــه بحــث اســتیکینگ شناســایی مکانیزم های اجمــاع در 
 Proof رمزارزهاست. شناخته ترین مکانیزم اجماع رمزارزها
of Work یا اثبات کار اســت. مکانیزم PoW بــرای ارزهایی 
است که اســتخراج آنها نیازمند مصرف انرژی و تجهیزات 
پیشــرفته اســت. بــرای اینکــه محدودیت هــا و مشــکلات 
مکانیزم اثبات کار از بین رود، مکانیــزم Proof of Stake به 
وجود آمد. در این مکانیزم هر کسی می تواند دارایی هایش را 
در شبکه درگیر کند و کسی که دارایی بیشتری را درگیر کرده، 
شــانس بیشــتری برای تأیید یک تراکنش خواهد داشــت. 
این شــخص که در ادبیات شــبکه های PoS به آن ولیدیتور 

یا اعتبار ســنج گفته می شــود، به ازای زحمتــی که متحمل 
می شود، پاداشی از شبکه دریافت می کند که سهم اوست. 
استیکینگ فرایندی است که از طریق آن اشخاص می توانند 
بــا دارایی انــدک و بدون درگیر شــدن مســتقیم در عملیات 
شــبکه، دارایی هــای خــود را بــه ولیدیتورهــای قابــل اعتماد 
بدهند. با این کار شانس ولیدیتورها برای تأیید تراکنش در 
شبکه بیشتر می شود و در نتیجه احتمال دریافت پاداش نیز 
افزایش می یابد. در این صورت ولیدیتورها بخشی از پاداش 
خود را به آن اشخاص می دهند. فرایند استیکینگ در وهله 
اول باعث می شود افراد فقط منتظر افزایش قیمت و ارزش 
دارایی هایی کــه در کیف پول خــود نگه می دارند نباشــند و 
تنها با نگهداری دارایی ها در هر زمان کسب عایدی داشته 

باشند. 
در وهله دوم فرد علاوه بر نگه داشتن دارایی و کسب عایدی، 
به شبکه نیز کمک می کند. یعنی عملاً وارد چرخه بلاکچین 
و یکی از عناصر تأثیرگذار آن می شود و کمک می کند امنیت 
شــبکه بالا رود و تراکنش ها در شــبکه دقیق تر و درســت تر 
انجــام شــوند. همچنیــن افــراد وارد فراینــدی می شــوند که 
نسبت به سایر فعالیت های مالی ریســک پایین تری دارد. 
شــاید مهم ترین پارامتــری که در اســتیکینگ وجــود دارد، 
بحث مشــارکت در فرایند شــبکه و عدم وجود نهاد واسط 

است.

من با این مسئله که استیکینگ را مانند سپرده گذاری بانکی 
ببینیم، موافق نیســتم. وقتی دارایی تان را در بانک ســپرده 
می کنید، اتفاقاتی که برای آن می افتد از دسترس شما خارج 
است. اما در استیکینگ می توانید اتفاقاتی را که با دارایی تان 
می افتد، دنبال کنید. شما دقیقاً می دانید که دارایی تان در 
یک شبکه مشخص بلاکچینی برای ایفای نقش به عنوان 
یکی از اجزای شبکه است. حتی پاداش آن از پیش تعیین 
نشــده و پــاداش از محل شــبکه به دســت می آید و بــر پایه 
مشــارکت اســت. فرد هم در بالارفتن و هــم در پایین آمدن 

درصد پاداش شبکه سهیم است.

در مورد نحوه محاســبه پاداش بیشــتر 
توضیح دهید. کدام رمزارزها قابلیت استیک شدن 
دارنــد؟ کــدام ارزهــا در نوبیتکــس قابــل اســتیک 

هستند؟
هر شــبکه ای درصد مشــخصی را برای پاداش معرفی کرده 
و درصدها می توانند هر روز تغییر کنند. اکثر شبکه ها یک 
برنامه بلندمدت برای تکمیل ساختار شبکه دارند و بر مبنای 
آن برنامه، درصد پاداش استیکینگ را هم معرفی کرده اند؛ 
یعنی بر مبنای تورم شــبکه یا میــزان ارزهایی که اســتخراج 
خواهند شد، درصد پاداش را مشخص می کنند. اما به بیان 
ساده تر هر شبکه ای درصد پاداشی را مشخص می کند که 
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رمزارز
CRYPTOCURRENCY

واکنشقالیبافبه
مصوبهدولترئیسی

هیئت تطبیق مصوبات دولت با قوانین که زیرمجموعه 
مجلــس شــورای اســلامی اســت، آیین نامه اســتخراج 
رمزدارایی هــا را مغایــر بــا قانــون دانســته و اعــلام کرده 
اســت که صدور مجوز اســتخراج تماماً بر عهده بانک 

مرکزی است.
طــی آیین نامــه  ابلاغ شــده در خصــوص اســتخراج 

رمزدارایی هــا در آبــان ۱۴۰۱، صــدور مجــوز اســتخراج 
رمزارز به وزارت صنعت، معدن و تجارت یا سازمان های 
مناطق آزادی تجاری - صنعتــی در هماهنگی با وزارت 

نیرو واگذار شده است.
حال محمدباقر قالیباف، رئیس مجلس شورای اسلامی 
طی نامه ای بــه رئیس جمهور، ایراد به ایــن آیین نامه را 

NEWSخبر

اینماد اختصاصی صرافی ها
محمدمهــدی فاطمیــان، رئیس 
هیئت مدیــره انجمــن فین تــک از صــدور 
نوعی اینماد اختصاصی برای صرافی های 

ارز دیجیتال خبر داد.

قوانین آسان آلمانی ها
هــدف »قانــون اقتصــاد آینــده« 
آلمان دیجیتالی کردن بازارهای سرمایه از 
طریق انتشار اوراق بهادار الکترونیکی روی 
شــبکه بلاکچین و بهبود قابلیــت انتقال 
مالکیت دارایی های رمزنگاری شده است.

مارکت پلیس
ان اف تی عکاسی

کانن قصد دارد یک مارکت پلیس ان اف تی 
اختصاصــی بــر شــبکه اتریــوم بــه نــام 
Cadabra را راه اندازی کند که به توکن های 

مبتنی بر عکاسی اختصاص دارد.

یک میلیارد دلار طلای 
توکنایز شده

گزارشــی  در   )BAC ( آمریــکا  بانــک 
تحقیقاتــی اعــلام کــرد ارزش بــازار طلای 
توکنایز شــده در مــاه مــارس بــا افزایــش 
سرعت توکنیزاســیون دارایی های واقعی 

از یک میلیارد دلار گذشت.

کمک به شبکه و 
افزایش دارایی

گفت و گو با علی خویی، مدیر محصول 
استیکینگ نوبیتکس  درباره مزایا و 

معایب این سرویس و ویژگی های آن
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تلاش در دنیا بر این است که از روش هایی گوناگون به کسب درآمد از رمزارزها 
پرداخته شود و عایدی صاحبان رمزارزها محدود به زمان خرید و فروش نباشد. 

نوبیتکس نیز به عنوان یکی از صرافی هایی که به گفته خود سعی داشته امکانات 
روز دنیا را در اختیار کاربرانش قرار دهد، در این مسیر تلاش می کند. استیکینگ 
یکی از روش هایی است که کاربران می توانند بدون فروش رمزارزهای خود، درآمد 

کسب کنند. گفت و گوی پیش رو با علی خویی، مدیر محصول استیکینگ 
نوبیتکس درباره این روش، مزایا و معایب آن و محصولی است که نوبیتکس ارائه 

داده است. 

   عکس:  پریا امیرحاجلو



شــــــــــــــمــــــــــــاره ۹۳
۱۰ اردیبهشت ۱۴۰۲
ســــــــــــــــــــــــــــــال سوم

KARANG

21

رمزارز
CRYPTOCURRENCY

چین در برابر فعالیت های رمزارزی رویکردی دوگانه دارد 

سرکوبدرچین؛توسعهدرهنگکنگ

REPORTگزارش

 بانک هــای وابســته بــه دولت چیــن در 
هنگ کنگ قصد دارند شرکت های فعال 
در حوزه رمــزارز را پذیــرش  کنند. ایــن بانک ها در 
حــال افتتاح حســاب  برای شــرکت های رمــزارزی 
تحت نظارت هستند تا از این شرکت ها به عنوان 
لایــه پرداختــی بــرای ســایر پلتفرم های رمــزارزی 
اســتفاده کننــد. تلاش هنــگ کنگ بــرای تبدیل 
شــدن بــه قطــب صنعــت رمــزارز نه تنهــا بــرای 
شــرکت های ایــن حــوزه، بلکــه بــرای بســیاری از 
بانک های وابسته به دولت چین فرصتی ارزشمند 
به شمار می رود. علی رغم وجود یک بانک عمومی 
در حــوزه فعالیت هــای رمــزارزی در کشــور چین، 
بانک های وابسته به این کشور به دنبال همکاری 
با شــرکت های حــوزه رمــزارزی تحــت نظــارت در 

ناحیه خودمختار هنگ کنگ هستند.

 بر اســاس گزارشــی که در وال اســتریت 
ژورنال منتشــر شــده، نمایندگــی بانک 
دولتی کامیونیکیشن )متعلق به دولت چین( در 
هنگ کنــگ در حــال مذاکــره بــا تعــدادی از 
شــرکت های رمــزارزی جهــت افتتــاح حســاب و 

تعریف همکاری های مشترک است.

 علاوه بر بانــک دولتی کامیونیکیشــن، 
بانک ZA نیز در نظــر دارد به عنوان یک 
بانک تسویه حساب)Settlement Bank( برای 
شرکت های حوزه رمزارزی عمل کرده و سپرده های 
رمزی را در صرافی هــای مجاز به دلار هنگ کنگ، 
یوان چین و دلار آمریکا برداشــت کــرده و فرایند 
سپرده گذاری و برداشت ارزهای فیات را تسهیل 
کنــد. بانــک  ZA بزرگ تریــن بانــک مجــازی 
هنگ کنگ اســت که توســط یــک شــرکت بیمه 
 )ZhongAn Online P&C Insurance( چینــی

کنترل می شود.

 در ابتــدای ســال میــلادی جــاری، پل 
چان، وزیر مالی هنگ کنگ اعلام کرد 
این شــهر در تلاش اســت تــا در ســال ۲۰۲۳ با 
شرکت های رمزارزی بیشتری همکاری کند. به 
دنبال این رویکرد مترقــی در دولت، نزدیک به 
۸۰ شــرکت فعال در صنعت رمــزارزی اقدام به 
راه انــدازی یــا توســعه کسب وکارشــان در 
هنگ کنــگ کردنــد. تــلاش هنگ کنــگ بــرای 
تبدیــل شــدن بــه قطــب صنعــت رمــزارز، 
شرکت ها و سرمایه های چینی درخور توجهی 

را به سمت این ناحیه هدایت کرده است.

 طبق گــزارش کویــن تلگــراف، عــلاوه بر 
راه اندازی شرکت های رمزارزی و افتتاح 
حســاب های بانکــی بــرای شــرکت های تحــت 
نظــارت در حــوزه کریپتــو، شــرکت مدیریــت 
سرمایه گذاری  CPICاقدام به ایجاد دو صندوق 
ارز دیجیتال با تمرکز بر سرمایه گذاران سازمانی 
کــرده اســت. شــرکت مدیریــت ســرمایه گذاری 
CPIC تحــت حمایــت دولــت چیــن فعالیــت 
می کند و دومین شرکت بزرگ بیمه در سرزمین 

اصلی چین است.

 علاقه فزاینده چین به ارزهای دیجیتال 
از طریــق هنگ کنــگ بســیاری را در 
اکوسیســتم رمــزارزی متعجب کــرده، زیــرا این 
علیــه  را  متعــددی  ســرکوب های  کشــور 
فعالیت های مرتبط با رمزارز در سرزمین اصلی 
چین انجام داده اســت؛ از جمله آن می توان به 
محکومیت ســرمایه گذاران رمزارزی بــه زندان، 
ممنوعیت پرداخت با تتر، مسدود کردن ۱۳۰۰۰ 
صفحــه مجــازی و حــذف ۵۱۰۰۰ پســت و ۱۰۵ 
وب ســایت مرتبط با حــوزه رمزارز در یک ســال 

گذشته اشاره کرد.

این درصد پاداش بر مبنای ساختار شبکه، به صورت روزانه 
تغییر می کند. ممکن است یک شبکه برای بازه مشخصی 
درصد پاداش خود را تغییر ندهــد اما به صورت پیش فرض 
باید هــر روز درصد پاداش تعیین شــود. ایــن درصد ممکن 
است از روز قبل بیشتر یا کمتر باشــد و تمام این مسئله بر 
پایه عملیاتی است که در شبکه اتفاق می افتد. این درصد 
با عنوان APR معرفی می شــود که درصد پاداشی است که 
یک دارایی استیک شده بعد از یک سال دریافت می کند. 
هر چقــدر بــازه اســتیک شــدن دارایی کمتــر باشــد، میزان 
پاداش هم کمتر می شــود. برای مثــال اگر APR یــک دارایی 
۱۰ درصد باشــد و آن دارایی یک ماه استیک شود، پاداشی 
که به دســت می آید، یــک دوازدهــم میزان پاداش ســالیانه 
است. در نوبیتکس هم بر اساس درصدهای پاداش روزانه 
شبکه، درصد پاداش تعیین و در انتهای بازه های طرح های 

اســتیکینگ، به صورت خــودکار به کیــف پول 
کاربران واریز می شود. 

 PoS تمــام رمزارزهایــی کــه از مکانیــزم اجمــاع
استفاده می کنند قابلیت استیک شدن دارند. 
در حال حاضر ۹ ارز در نوبیتکس قابل استیک 
هستند که عبارت اند از سولانا، بایننس کوین، 
اتم، ترون، آوالانچ، فانتــوم، کاردانو و پولکادات. 
البته در آینده بسته به نیاز کاربران تعداد ارزها 

بیشتر خواهند شد. 

در مورد مزایای استیکینگ 
صحبت کردید. ریسک های این فرایند چیست؟ 
محصول استیکینگ نوبیتکس به طور خاص چه 
مزیت هایی دارد؟ آیا برای کاهش ریسک اقداماتی 

در نظر گرفته اید؟
اســتیکینگ دو ریســک مهــم دارد. یکی از این ریســک ها 
کاهش ارزش دارایی اســت. وقتــی دارایی خــود را در فرایند 
اســتیکینگ قرار می دهید، دارایی شــما نزد یــک ولیدیتور 
قفل می شود. هر شــبکه ای یک بازه آزادســازی دارد، یعنی 
بین زمان درخواست برای برداشــت دارایی تا اجازه و امکان 
برداشــت، فاصلــه ای وجــود دارد. هــر شــبکه ای ســاختار 
مشــخص خود را دارد. اگر در این بازه ارزش دارایی شــما که 
نزد شبکه استیک شده کاهش یابد، شما امکان برداشت 
نخواهید داشت. به عنوان مثال کاربری با مشاهده ریزشی 
شدن قیمت یک رمزارز تصمیم می گیرد آن را بفروشد، اما 
وقتی آن دارایی را استیک کرده باشد، تا زمان اجازه برداشت، 
حق فروش آن را ندارد و ممکن است تا آن زمان قیمت دارایی 

کاهش بیشتری پیدا کند. 
ریسک دیگر، اسلش )Slash( شدن است. به ولیدیتورهایی 
که در شبکه فعالیت می کنند، به ازای دارایی که وارد شبکه 
کرده اند، تراکنشی داده می شود که باید آن را تأیید کنند. اگر 
ولیدیتور در شبکه اخلال ایجاد کند و یک تراکنش اشتباه 
را تأییــد کنــد، شــبکه تمــام دارایــی آن ولیدیتــور را به عنوان 
جریمــه برمــی دارد. عــلاوه بر ایــن، اگــر مدت زمــان فعالیت 
ولیدیتور کم باشد و تمام تراکنش هایی را که به او داده شده، 
تأیید نکرده باشد، باز هم از او جریمه ای کسر می شود. این 
جریمه بخشــی از دارایی و کمتر از جریمه مورد اول اســت. 
لذا دارایی افــرادی کــه در فرایند اســتیکینگ در اختیار این 
ولیدیتورهــا قــرار گرفته اســت هم در این شــرایط مشــمول 
جریمه خواهد شــد.  روش مدیریت ریسک اسلش شدن 

این است که ولیدیتورها به طور کامل و دقیق بررسی و سپس 
انتخاب شوند. افزون بر این باید یک پایش بی وقفه و روزانه 
و حتی میان روز برای تمام ولیدیتورها وجود داشته باشد که 
اگر ولیدیتور مشکلی داشــته باشــد، تعویض یا دارایی از او 
گرفته شــود. ریســک اول یعنی کاهــش ارزش دارایی طبعاً 
وجود دارد و نوبیتکس هم خیلی نمی توانــد اقدامی در این 
مورد داشــته باشــد، اما مدعی هســتیم کــه ریســک دوم را 
به مقدار بســیار زیادی کاهــش خواهیــم داد و می خواهیم 
کاربران استیکینگ نوبیتکس، نگران اسلش شدن نباشند. 
ما ادعــا نمی کنیم کــه درصــد وقوع ایــن ریســک را به صفر 
می رسانیم، اما با توجه به ساختار نظارتی که روی ولیدیتورها 
داریــم، احتمــال اســلش شــدن را بــه حداقــل می رســانیم. 
محصول استیکینگ نوبیتکس سه مزیت دارد. هر کدام از 
شبکه هایی که قابل استیک شدن هستند، ساختار و روش 
مخصوص به خود را دارنــد. این موضوع باعث 
ایجاد ســردرگمی کاربــران می شــود. نوبیتکس 
ســاختار اســتیکینگ تمام شــبکه ها را در یک 
قالب بسیار ساده، قابل فهم و در دسترس برای 
کاربران قرار داده است. اما در عین ساده سازی، 
تمام قوانین و مقررات شبکه ها در این ساختار 
دیده می شــوند.  مزیت دوم پایــش و نظارت بر 
عملکرد ولیدیتورهاســت. ســومین مزیت هم 
سادگی واریز پاداش کاربران است. در بسیاری 
از مــوارد خــود کاربر بایــد درخواســت دهد، فی 
پرداخت کند و پاداش را از شــبکه بگیرد. اما ما 
در نوبیتکس این کار را به صورت اتوماتیک انجام می دهیم. 
یعنــی در انتهــای هــر دوره اســتیکینگ، پــاداش به صورت 

خودکار به کیف پول نوبیتکسی کاربر واریز می شود.

پلتفرم هــای خارجــی مدت هاســت این 
محصول را ارائه می دهند، اما کاربــران ایرانی برای 
استفاده از آن مشــکلاتی دارند. از طرفی احتمال 
مســدود شــدن دارایی وجــود دارد و از طــرف دیگر 
همان طور که شــما هــم اشــاره کردید ســاختارها و 
مقررات متفاوت شبکه های مختلف ممکن است 
کاربر را با پیچیدگی ها و دشواری هایی مواجه کند. 
به جز این مســائل، چه شد که نوبیتکس تصمیم 
گرفت محصول استیکینگ را برای کاربران ایرانی 

راه اندازی کند؟
در پاســخ به این ســؤال باید دو بحــث را مطرح کــرد؛ یکی از 
طرف کاربر و دیگری از طرف نوبیتکس. با توجه  به نگرشی که 
کاربران ایرانی به اکوسیستم رمزارزی دارند، بسیاری از آنها 
برای کسب عایدی وارد این فضا شدند. در واقع بسیاری از 
کاربران از نگهــداری رمزارزها به عنــوان جایگزین روش های 
ســرمایه گذاری مرســوم و قدیمی تــر اســتفاده می کننــد. 
نوبیتکس قصد داشت به کاربرانی که به آن اعتماد کرده اند، 
این امکان را بدهد که از دارایی هایشان کسب عایدی کنند 
و صرفــاً نگهدارنده رمــزارز نباشــند و بتواننــد از مزایایی که 
شبکه های مختلف ارائه می دهند، استفاده کنند. از طرف 
دیگر، نوبیتکس از روز اول تلاش می کرد خود را به عنوان یک 
پلتفرم در مقیاس بین المللی نشــان دهد و کانالی باشد که 
رشد و توسعه های ساختارهای رمزارزی و بلاکچینی دنیا را 
به ایران وارد می کند. همچنین کمک کند که ما هم پابه پای 

دنیا در صنعت رمزارز پیش رویم. 

راضیه مینایی  

Raziyeh.minaei995
@gmail.com

عنــوان کــرده و تأکید داشــته اســت کــه بانــک مرکزی، 
متولی صدور مجوز استخراج رمزارز است.

قالیباف در ایــن نامه به ابراهیم رئیســی مطرح کرده با 
وجود اینکه در رأی مقدماتی هیئــت تطبیق، مغایرت 
قانونــی اعطــای ایــن صــدور مجــوز بــه وزارت صنعت، 
معــدن و تجــارت به دولــت اعلام شــده بود، امــا دولت 

بخش مربوط به این اختیار را اصلاح نکرده است.
رئیس مجلس شورای اسلامی در این نامه ضمن اعلام 
نظر قطعی در خصوص اصلاح این مصوبه گفته است: 
»بدیهی است پس از انقضای یک هفته مهلت مقرر 
در قانــون آن بخش از مصوبه که مورد ایــراد قرار گرفته 

است ملغی الاثر خواهد بود.«
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اينفوگرافيک
I N F O G R A P H I C

درباره تصمیم
به موقع اردوغان

نوآوریدر
سیاستگذاری
صنعتبهچه
معناست؟

چند سال پیش شنیدم که یکی از کارهایی 
کــه اردوغــان در صنعــت خودروســازی 
ترکیــه انجــام داده، ایــن بــوده کــه همــه 
کارخانه هــای تولید ماشــین این کشــور را 
تعطیل و با قراردادهایی که با شرکت هایی 
چون فولکس واگن و رنو و... بســته، صرفاً 
از ظرفیت هــای خطــوط تولیــد آنهــا بــرای 
مونتاژ محصــولات ایــن برندها اســتفاده 
کــرده اســت. ایــده اردوغان هــم ایــن بوده 
که در صنعت هایــی چون خودروســازی و 
هواپیماسازی که برندها و نام های قدیمی 
و شناخته شــده بــا فنــاوری و تبلیغــات و 
سرمایه گذاری زیاد حضور دارند، دست وپا 
زدن بــرای تولیــد حتی بــرای رفــع نیازهای 
داخلــی کشــور یــک اســتراتژی اشــتباه 
اســت، امــا همزمــان بــه دســتور اردوغــان 
سرمایه گذاری زیادی روی تولید یک نمونه 
ماشین برقی در ترکیه از همان دو دهه پیش 
آغاز شــده که آن طور که خبرها می گویند، 
این روزها نتایــج خوبی داده اســت. اواخر 
سال گذشــته میلادی بود که با رونمایی از 
 TOGG ماشین الکتریکی برند T10X مدل
اردوغــان یــک گام بــه رؤیای تبدیل شــدن 
به یکــی از قطب هــای تولید ماشــین های 
برقی )و البته باتری این خودروها( نزدیک 
شده است. در پیچ های مهم تغییر صنایع 
بزرگ، اتخــاذ تصمیم هایی از این دســت 
است که می تواند کشــورهایی را که زمانی 
از یک صنعت جــا مانده بودنــد، به صف 
بازیگران آن صنعت برگرداند. تصمیم هایی 
که به جای پافشــاری بر تولیداتی که هیچ 
شانسی برای رقابت با نمونه های خارجی 
یا جلب رضایت حداقلی مصرف کنندگان 
داخلی ندارند، روی آینده ای سرمایه گذاری 
می کنند کــه شــرایط آن بــا کمــی اغماض 

می تواند برای همه یکسان باشد.

NEWSخبر

سازمان بین المللی انرژی در گزارشی با عنوان »چشم انداز ۲0۲3 اتومبیل های برقی« تصویر روشن تری از یک بازار نوظهور که تاریخ یک 
صنعت را تغییر خواهد داد منتشر کرده است. در اینفوگرافیک زیر نگاهی کرده ایم به مهم ترین آمارهای فعلی بازار خودروهای برقی در دنیا 

که نشان می دهد چطور بازیگران قدیمی و جدید می خواهند از یک تغییر بزرگ در صنعت خودروسازی سهم بیشتری داشته باشند.

آمارهایی از 
یک آینده نزدیک

500
مدل

شمار مدل های الکتریک� موجود
در سال ۲۰۲۲ به ۵۰۰ رسید.

مهم ترین بازارهای فروش خودروهای برق�

چین

%40
اروپا

%15
آمریکا

%20
داخلی ندارند، روی آینده ای سرمایه گذاری 
می کنند کــه شــرایط آن بــا کمــی اغماض 

می تواند برای همه یکسان باشد.



مهم ترین تولیدکنندگان خودروهای برق� در دنیا

 سهم خودروهای برق� از کل بازار خودرو

2030

%35

2021

%9

2020

%4

2023

%18
۱۴ میلیون

 خودروی برقی

2022
%14

۱۰ میلیون
 خودروی برقی
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هنــد و بریتانیــا در ۱۹ آوریــل ۲۰۲۳ دومیــن نشســت 
»گفت و گــو در مــورد بازارهای مالی هنــد و بریتانیــا« را در 
لندن برگزار کردند. اولین گفت و گوی رسمی این دو کشور 
در مورد بازارهای مالی در ســال ۲۰۱۷ انجام شد که در آن 
زمان هند و بریتانیــا از نیاز به همــکاری در زمینه فین تک 
و داده اســتقبال کردنــد. در واقــع نشســت »گفت وگو در 
مورد بازارهــای مالی هنــد و بریتانیا« برای بحــث در مورد 
دیدگاه هــای مشــترک و همکاری هــای بالقــوه در زمینــه 
مقررات مالــی برگــزار شــده اســت. نمایندگانــی از وزارت 
دارایی هند، وزارت خزانــه داری بریتانیا، نهادهای نظارتی 
مســتقل، بانک مرکزی هند، هیئت بــورس و اوراق بهادار 
هنــد، مرجــع مرکــز خدمــات مالــی بین المللــی، ســازمان 
تنظیم مقررات و توسعه بیمه هند، بانک انگلستان و اداره 

رفتار مالی در این نشست حضور داشتند.
در این نشست در مورد تنظیم گری پرداخت های فرامرزی 
و به روزرســانی  مقررات بیمه نیــز گفت وگو شــد. افزون بر 
ایــن، دو کشــور در مــورد مقــررات صنــدوق بازنشســتگی 
)PF(، فرصت های ســرمایه گذاری توســطPF ها و توســعه 
راه حل های مبتنی بر فناوری برای بورس اجتماعی تبادل 
دانش کردند. همچنین پیشــنهادهایی در مورد همکاری 

در زمینه تأمیــن مالی پایدار بین بانک هــای مرکزی هند و 
بریتانیا مطرح شد. 

کریس نین، مدیرعامل شرکت نرم افزاری پرونیر در بریتانیا 
و ایرلنــد معتقد اســت همــکاری بریتانیا و هنــد در زمینه 
فین تک، برای آینده این صنعت بسیار نویدبخش است. 
او خاطرنشــان می کنــد: »بریتانیــا روابــط طولانی مــدت و 
مستحکمی با هند دارد و این اتفاق نشان می دهد چگونه 
دو کشــور می تواننــد میــراث خــود را در حوزه هــای مــدرن 

وارد کنند.«

 ظهور هند در چشم انداز تجارت جهانی
آینده بــازار فین تــک هنــد بســیار روشــن و امیدوارکننده 
اســت. کســب وکارهای فین تکی هندی آماده انــد تا ورای 
مرزهای این کشور بروند و در جوامع دیگر عرضه شوند. به 
همین دلیل است که هند مکملی برای بریتانیا و فرصتی 
بــرای ســرمایه گذاران آن محســوب می شــود. در چشــم 
سرمایه گذاران بریتانیایی، بازارهای فین تکی در حال رشد 

هند فرصت بزرگی هستند که باید از آنها بهره مند شد.
البته از دید وســیع تر، همکاری بین هند و بریتانیا به یک 
روند بزرگ تــر اشــاره می کنــد؛ هند پــس از اینکــه چین را 

پشت سر گذاشت و اولین کشور پر جمعیت جهان شد، 
می خواهد بخش فنــاوری خود را بیش از پیش گســترش 
دهد و روی زیرساخت های این بخش سرمایه گذاری کند. 
اینوویشــن پــارک، ارائه دهنــده پلتفــرم برای اســتارتاپ ها 
اخیراً بیانیه ای درباره نفوذ جهانی روبه رشــد هند منتشر 
کرده است. در این بیانیه قید شده رشد اقتصادی سریع 
هنــد عمدتــاً بــه بخــش فنــاوری پررونــق، اســتارتاپ های 
نوآورانــه و ســرمایه گذاری در زیرســاخت های آن نســبت 
داده می شود. عوامل کلیدی که باعث رشد هند می شود 
عبارت اند از: نیروی کار گســترده، جــوان و ماهر، افزایش 
شهرنشــینی و طبقه متوســط روبه رشــد و افزایش قدرت 

خرید این طبقه.
جولیــا ورونتوســووا، رئیــس اینوویشــن پــارک دربــاره 
فرصت های مشارکتی که هند به اتحادیه اروپا ارائه داده، 
می گوید: »رشــد خارق العــاده و خیره کننــده هند فرصت 
فوق العاده ای بــرای اتحادیه اروپــا فراهم می کنــد تا با یک 
بازار به ســرعت در حال رشــد تعامــل کند. این مشــارکت 
فقط در مــورد اعداد نیســت، بلکــه ایجاد یــک هم افزایی 
است که آینده ای روشــن را برای تجارت و ســرمایه گذاری 

هر دو منطقه مشخص رقم خواهد زد.« 

در مورد همکاری هند و بریتانیا در زمینه فین تک

هند؛ قطب نوظهور و در 
حال رشد فناوری مالی

استارتاپ آلمانی 
ایستگاه های تعویض 

باتری 

سوویبیدومیلیون
یورودیگرجذبکرد

ســوویبی، ارائه دهنده باتری های اجاره ای 
و ایســتگاه های تعویــض باتــری بــرای 
جابه جایی شهری، موفق شده دو میلیون 
یوروی دیگــر در دور اول تأمیــن مالی خود 
جــذب کنــد. ایــن اســتارتاپ فناورانــه در 
برلین مســتقر و در ســال ۲۰۱۷ تأســیس 
شده اســت. ســوویبی در ابتدا گرین پک 
نام داشــت، امــا در ســال ۲۰۲۰ تغییر نام 
داد.  ایســتگاه های تعویــض باتــری ای 
که ایــن پلتفــرم ارائــه می دهــد، رویکردی 
چندوجهــی دارنــد. ایــن ایســتگاه ها در 
شــهرهایی در سراســر جهــان مســتقر 
هســتند و امکان تعویض و شــارژ ســریع 
باتری ها را برای طیف گسترده ای از وسایل 
نقلیه میکروموبیلیتی فراهم می کنند. هر 
یک از این ایســتگاه ها به ۸ تا ۳۰ اســلات 
باتری مجهز شــده اند.  »توماس دوشا«، 
مدیرعامل و یکی از بنیان گذاران سوویبی 
می گوید: »ما در حال حاضر زیرســاخت 
شــارژ را بــرای هشــت نــوع باتــری ارائــه 
می دهیــم، اما قصــد داریــم بــه زودی این 
زیرساخت برای ۱۰ نوع باتری فراهم کنیم. 
این مســئله ما را قادر می ســازد تا بتوانیم 
با ۷۰ درصد خودروهای سبک الکتریکی 
)LEV( در اروپا ســازگاری داشته باشیم.« 
از خودروهــای ســبک الکتریکــی بــرای 
خدمات لســت مایل دلیوری )ارسال کالا 
از نزدیک ترین مرکز به مقصد( اســتفاده 
می شود.  دوشا ادامه می دهد: »زمانی که 
روند میکروموبیلتی شــروع شــد، فناوری 
مورد نیاز برای استفاده از باتری های قابل 
 تعویض در خودروهای ســبک الکتریکی 
به وجــود نیامــده بــود. فنــاوری کــه وجود 
داشــت کافی نبــود و نمی توانســت زمان 
ازکارافتادن خــودرو را به حداقل برســاند. 
اما ســوویبی توانســت پیشــرفت فناوری 
را رقــم بزنــد. ســوویبی پتانســیل زیــادی 
دارد و مــا پیش بینــی می کنیــم بــه زودی 
وســایل نقلیه میکروموبیلیتی ۱۵ درصد 
سفرهای کوتاه برد )تا هشــت کیلومتر( را 

قبضه کند.«

GREEN INNOVATIONنوآوری سبز

آفاق
H O R I Z O N S
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آفاق
H O R I Z O N S

ناظر ضد انحصار بریتانیا روز چهارشنبه ۲6 آوریل اعلام 
کرد به دلیل نگرانی در مورد عواقب قرارداد مایکروسافت 
و اکتیویژن بلیزارد، مانع از انجام آن خواهد شد. بر اساس 
اظهارات ایــن ناظر، تصاحــب بازی های اکتیویــژن بلیزارد 
توســط مایکروســافت باعث از بین رفتن رقابــت در حوزه 
بازی هــای ابــری خواهــد شــد. شکســت ایــن معاملــه 6۹ 
میلیــاردی ضربــه بزرگی بــه مایکروســافت، غــول فناوری 
خواهد زد، زیرا مدت هاست در حال تلاش برای به دست 
آوردن حمایت و متقاعد کردن دیگران برای جوش خوردن 
این معامله اســت. ســازمان رقابت و بــازار بریتانیا در این 
رابطه اعلام کرده که مایکروســافت نتوانست نگرانی های 
مرتبط با انحصاری شــدن بازار بازی های ابــری را رفع کند 
و ادغام اکتیویژن بلیزارد با مایکروســافت، رشــد این بازار 

را متوقف می کند. 
لازم به ذکر اســت بازی های ابری گیمرها را قادر می ســازد 
تا از راه دور و بدون نیاز به خرید کنسول های گران قیمت، 
به محتــوا دسترســی داشــته باشــند. در واقع بــازی ابری 
روشی برای انجام بازی های ویدئویی است که با استفاده 
از سخت افزار از راه دور انجام می شود که نقش سرورهایی 

را بازی می کنند که متعلق به یک شرکت هستند.
این سازمان بیان می کند: »مایکروسافت یک بازیگر قوی 
در بازار بازی های ابری است و تصاحب بازی های اکتیویژن 
بلیــزارد از لحاظ تجاری به ســود این شــرکت خواهد بود و 
می تواند از ایــن طریق موقعیت خــود را در بــازار تقویت و 

تثبیت کند.«
ســازمان رقابــت و بــازار بریتانیــا می افزایــد: »انجــام ایــن 
معامله و اجازه دادن به مایکروسافت برای داشتن چنین 
جایگاهی، به تضعیف نوآوری منجر می شــود. این اقدام 
آینده بازار بازی های ابری را نیز تغییر می دهد و از رشد آن 

جلوگیری می کند.«
مایکروسافت مدت هاست تلاش می کند این 
نگرانی ها را رفــع کند و حتی پیشــنهادهایی 
را هــم در ایــن راســتا ارائــه داده بــود. اکنــون 
مایکروســافت تصمیــم ایــن نهــاد رگولاتــور 
را به شــدت مــور انتقــاد قــرار داده و معــاون و 
رئیس این شــرکت، برد اســمیت در این باره 
اظهار می دارد: »این تصمیم، مسیر درستی 
بــرای رســیدگی بــه نگرانی هایــی کــه در مورد 
بازار رقابتی وجود دارد، نیست. این تصمیم 
نشان دهنده درکی ناقص از این بازار است.«

اســمیت می گویــد هنــوز بــه ایــن معاملــه پایبند اســت و 
می خواهــد بــه تصمیــم ســازمان رقابــت و بــازار بریتانیــا 

اعتراض کند.
بابی کوتیــک، مدیرعامل اکتیویژن بلیــزارد نیز در ایمیلی 
به کارکنان خود گفته اســت که حکمی که ســازمان بازار و 
رقابت صادر کــرده، فاصله زیــادی از تصمیــم نهایی آنها 
در مــورد ایــن معاملــه دارد و اکتیــوژن بلیــزارد می تواند با 
این تصمیــم مخالفت کند و البته ایــن کار را خواهد کرد و 

اقدامات لازم در دســت اجراســت. کوتیک می گوید: »ما 
از درســتی کار خــود مطمئنیم، زیــرا واقعیت ها و شــواهد 
همین را نشــان می دهند. اتفاقــاً این معامله بــرای رقابت 
در بــازار خــوب اســت. و بــا ایــن تصمیم ســازمان، ســطح 
سرمایه گذاری، رقابت و اشــتغال در سراسر صنعت بازی 

بریتانیا فروکش خواهد کرد.«
کوتیــک می افزایــد: »ایــن ادغــام یــک فراینــد 
پیچیده اســت و من تنها فردی نیســتم که زیر 
فشار سخت هایی این مسیر قرار گرفته است. 
ما عادت کرده ایم کارهای را خیلی سریع انجام 
دهیم و با سرعت به سمت اهداف خود حرکت 
کنیم. به همیــن دلیل، مشــکلات و تأخیرهای 
مســیر ایــن معامله بــرای ما دشــوار اســت، اما 
ما همچنــان روی انجــام این معامله پافشــاری 
خواهیم کرد، چون می دانیــم این ادغام به نفع 
کارمندان هــر دو شــرکت، نیــروی کار بریتانیا و 

گیمرهای سراسر جهان است.«
مایکروســافت در اوایل ســال ۲۰۲۲ اعلام کــرد قصد دارد 
اکتیویژن را بــه قیمــت حــدود 6۹ میلیــارد دلار خریداری 
کند، اما این معامله در حال حاضر شکست خورده و هم 
سازمان های رگولاتوری و هم شرکت های بزرگ بازی سازی 
با آن مخالف هستند. حتی اگر مایکروسافت به تصمیم 
سازمان بازار و رقابت بریتانیا اعتراض کند، موانع دیگری 

بر سر راهش وجود دارد.

قانون گذاران بریتانیا مانع قرارداد مایکروسافت و اکتیویژن بلیزارد شدند
 زیرا نگران انحصاری شدن حوزه بازی های ابری هستند

NEWSخبرضربه کاری به مایکروسافت

کلاب هاوس نیمی از 
نیروهای خود را تعدیل 

می کند

آغازدورهتغییر
در آغــاز همه گیــری کرونــا، اپلیکیشــنی 
وجود نداشت که بازارش در جهان، داغ تر 
از کلاب هاوس )Clubhouse( باشــد. اما 
روزهایی که مردم تلاش داشتند تا هرچه 
سریع تر دعوت نامه این شبکه اجتماعی 
مبتنی بر صدا را به دست آورند و آدم های 
مشــهور از آن بــرای مطــرح کــردن انــواع 
بحث هــای عمومــی اســتفاده می کردند، 
گذشــت. در حــال حاضــر کلاب هــاوس 
شــرایط خوبــی نــدارد و مدت هاســت 
دچار فرســودگی شــده، بــه نحوی کــه روز 
پنجشنبه این شــرکت اعلام کرد نیمی از 
کارگران خود را تعدیل می کند تا بتواند به 

حیات خود ادامه دهد.
بنیان گذاران این مجموعه، پل دیویسون 
و روهــان ســت دربــاره تعدیــل نیــرو در 
ایمیلی به کارمندان نوشته اند: »ما عمیقاً 
متأســفیم که این کار را انجــام می دهیم و 
اگر احساس نمی کردیم که کاملاً ضروری 

است، این تغییر را انجام نمی دادیم.«
ایــن ماجــرا در حالــی اتفــاق می افتــد کــه 
کاربران کلاب هاوس کــه زمانــی در انزوای 
کرونا به دام آن افتــاده بودند، اکنون دارای 
طیف گسترده تری از گزینه های سرگرمی 
و آموزشــی، همــراه بــا توانایــی ملاقــات با 

دوستان خود هستند.
دیویســون و ســت اعلام کردند کــه منابع 
مالی شــرکت دلیل ایــن کاهش هــا نبوده 
است )۹ ماه پس از راه اندازی کلاب هاوس، 
ارزش آن به یک میلیارد دلار رسید(، بلکه 
آنها احســاس می کننــد این اپلیکیشــن 
بایــد به ســرعت توســعه یابــد و بــا تعداد 
کارکنان فعلــی، آنها امکان انجــام این کار 

را نداشتند. 
همچنیــن اعــلام شــده اســت کــه حقوق 
کارمنــدان آســیب دیده تا ۳۱ آگوســت، با 
تســریع در اعطــای تســهیلات، حمایت 
شغلی، مهاجرت و مراقبت های بهداشتی 

پرداخت خواهد شد.
بنیان گذاران کلاب هاوس در این یادداشت 
نوشــته اند: »بــرای یافتــن نقش خــود در 
جهان، محصــول باید توســعه یابــد. این 

مستلزم یک دوره تغییر است.«

راضیه مینایی  

Raziyeh.minaei995
@gmail.com
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معاون منابع انسانی سابق مایکروسافت می گوید بسیاری 
از اخراج هایی که در شرکت های بزرگ شاهدش هستیم، از 

پیش برنامه ریزی شده بودند و شرکت ها تنها به دنبال یک 
زمان مناسب می گشتند

فرصت استثنایی 

اخــراج تارگت به مزایای فراوان برای کارمندان پاره وقت خود افتخار 
می کند، اما واقعیت چیست؟

هیچچیزآنطورنیستکهبهنظرمیرسد

REVIEWبررسی

تارگت در ســال های اخیر در بالا بردن اســتاندارد 
مشاغل ســاعتی در صنعت پیشــرو بوده است. 
ســال گذشــته این شــرکت اعــلام کــرد دســتمزد 
اولیــه با توجــه بــه موقعیت شــغلی بیــن ۱۵ تا ۲۴ 
دلار در ســاعت متغیر است و ســاعات مورد نیاز 
برای جایگاه شغلی تمام وقت از ۳۰ ساعت به ۲۵ 
ساعت کاهش می یابد. همچنین مزایایی را برای 
کارگران ساعتی ارائه می دهد که به گفته شرکت از 
سلامت روانی، جسمی و مالی کارکنان و همچنین 
مراقبت از خانواده و حتی حیوانــات خانگی آنها 
حمایت می کند. این برند در فهرست ۱۰۰ شرکت 
برتر مجله فورچون برای کار در سال ۲۰۲۳ در رتبه 
۲6 قرار دارد و تنها خرده فروشی بزرگی است که در 
این فهرست قرار گرفته است. اما برخی از کارگران 
تارگت می گویند واقعیت های روزمره کار برای این 
شرکت می تواند باعث شود آن امتیازات جذابیت 
خود را از دســت بدهند. اینســایدر با بیــش از ۱۲ 
کارمند فعلی و ســابق تارگت در هشــت ایالت در 
سراسر ایالات متحده صحبت کرد که موضوعات 
مشابهی را در مورد مزایا و معایب کار برای شرکت 
بیان کردند. کیلا کاســتاندا، ســخنگوی تارگت از 
پاســخ دادن به ســؤالات خاص خودداری کرد، اما 
لینک وب ســایت های شــرکت و بیانیه زیر را ارائه 
داد. در این بیانیه آمده است: »عملکرد و سابقه 
ما در ارائــه مزایای پیشــرو در بــازار و فراهــم کردن 
تجربه کاری برای همه اعضای تیم بر فرصت های 
عادلانــه بــرای ایجــاد مشــاغل معنــادار و تجربــه 
موفقیت در همه سطوح متمرکز است. ما بارها و 
بارها به عنوان یکی از بهترین مکان ها برای کار در 
کشور رتبه بندی شده ایم و مفتخریم که به دلیل 
دســتمزد اولیــه رقابتــی، مزایــای قابل دسترســی 
مراقبت هــای بهداشــتی و فرصت هــای رشــد در 

سطح ملی شناخته شده ایم.«

 دستمزد بالاســت، اما تقاضاها 
بیشتر است

تارگت سال ها در اجرای دســتمزد اولیه ۱۵ دلاری 
بــرای کارکنانــش از همتایــان خــود جلوتــر بــود و 

میانگین دستمزد ساعتی شرکت امروز حدود ۱۷ 
دلار در ساعت است. در حالی که این مبلغ بیشتر 
از پرداختی بسیاری از مشاغل ساعتی در اغلب 
بازارهاست، برخی کارگران می گویند مسئولیت ها 
و انتظــارات آنهــا فراتــر از یــک شــغل معمولی در 
صنعت خرده فروشــی اســت. اکثر کارمنــدان، از 
جمله کارگران اتاق پشــتی و مدیــران بخش، باید 
در برقــراری تراکنش هــای صندوق هــای نقــدی 
مهارت کافی داشــته باشند و طبق شــرح وظایف 
و گفت و گو با کارگران، بتوانند کالاهایی را تا سقف 
۴۰ پوند حمل کنند. علاوه بر این تمام کارگرانی که 
اینسایدر با آنها صحبت کرد، متفق القول بودند 
که علاقه شــرکت به ردیابی معیارهــای مربوط به 
فعالیت هــا از ذخیره ســازی مجــدد موجودی ها و 
قیمت گذاری تا تکمیل سفارش می تواند فشار را 

بر کارگران افزایش دهد. 

 مزایــای خــوب، امــا دسترســی 
چالش برانگیز

این شــرکت مزایای آموزشــی قابل توجهی را ارائه 
می دهــد کــه کارولین هــوگان، سرپرســت تیــم در 
میشــیگان می گوید که از آن بــرای ادامه تحصیل 
در رشته MBA استفاده می کند. هوگان می گوید: 
»ایــن کلاس هــا آنلایــن هســتند که بــرای افــرادی 
مثــل مــن مفیــد اســت.« تارگــت می گویــد بیش 
از ۷۵ هــزار کارمنــد برای اســتفاده از ایــن خدمات 
ثبت نام کرده اند. اما دو کارمند مقطع کارشناسی 
در مینه ســوتا گفتنــد کــه ۲۵۰ برنامه دانشــگاهی 
»همسو با کسب وکار« محدود به نظر می رسند و 
با اهداف آموزشی آنها همسو نیستند. وب سایت 
شرکت می گوید واجد شرایط بودن کارگران ساعتی 
برای دریافت مزایا سالانه بررسی می شود و به طور 
میانگین طــی ۱۲ مــاه قبل محاســبه می شــود. در 
نتیجه کارگرانی که از ساعات پاره وقت به ساعات 
کاری تمام وقت تغییر رویه می دهند، ممکن است 
تا زمانی که ساعت های تمام وقت کافی برای جبران 
برنامه قبلی خود را پر نکرده باشــند، واجد شرایط 

دریافت مزایای خاصی نباشند.

کارمند سلزفورس در مرخصی 
زایمان خبر اخراج خود را شنید 

سختاستاما
غیرقانونینیست!

مک کنزی گرگوری در مرخصی زایمان بود که متوجه شد از 
سلزفورس اخراج شده است. گرگوری که به عنوان متخصص 
ارتباطات داخلی در سلزفورس کار می کرد، روز چهارشنبه در 
لینکدین در مورد تعجبش از اخراج خــود در دوره مرخصی 
زایمان و چهار ماه پیش از تولد پسرش، پستی منتشر کرد. 
او گفت که فکر می کرد مرخصی زایمان به این معنی است 

که از او در برابر از دست دادن شغلش محافظت می شود.
یک منبع آشــنا با ســلزفورس بــه اینســایدر گفت کــه برای 
کارمنــدان اخراج شــده در مرخصــی، زمــان مرخصــی آنهــا 
رعایت خواهد شــد و شــرایط اخطــار و انفصال بعــد از دوره 
مرخصی اعمال خواهد شد که شــامل شش ماه مرخصی 

والدین است.

کریــس ویلیامز، معــاون منابــع انســانی مایکروســافت در 
اوج حبــاب دات کام به عنــوان کســی که در فروپاشــی ســال 
۲۰۰۸ زندگی کرده، معتقد اســت اخراج هایی که در صنایع 
فناور در حال وقوع است، نشانه ای از نابودی این شرکت ها 
و افول شــان نیســت. او در مطلــب پیــش رو بــه دلایــل ایــن 

استدلال خود اشاره می کند. 

 شور و نشاط کووید
برخی از صنایــع مانند صنعت ســفر و ســرگرمی زمانی که 
به دلیــل همه گیــری، همه در خانــه گیر کــرده بودنــد، ویران 
شــدند. فنــاوری دقیقــاً برعکــس بــود. چســبیدن افــراد به 
کامپیوترهایشان در خانه مثل یک معدن طلا بود. شرکت ها 
تقاضا و فرصت بی سابقه ای را مشاهده کردند. برخی آن را 

یک تغییر اساسی می دانستند. 
بزرگ ترین آنهــا آمــازون بود کــه تغییــر بزرگــی را در تجارت 
الکترونیک نه تنها به عنوان یک اتفاق، بلکه به عنوان تغییری 
در عادات خرید دید. آنها بدون وقفه نیرو استخدام کردند 
و تعدادشــان از ۸۰۰ هــزار کارمند در ســال ۲۰۱۹ بــه بیش از 
۱/6 میلیون کاربر در ســال ۲۰۲۱ رســیدند، یعنی نیروی کار 
دو برابر شد. افســوس که وقتی همه چیز دوباره برپا شد، ما 

نیز به فروشگاه های فیزیکی بازگشتیم. آمازون بیش از حد 
استخدام کرده بود و باید عقب نشینی می کرد.  همین امر در 
مورد سایر شرکت های فناوری نیز صادق بود. مایکروسافت، 
گــوگل، متا، حتــی پلوتون همــه همه گیــری را به عنــوان یک 
تغییر اساسی می دیدند. کرونا اگرچه بســیاری از چیزها را 
تغییر داد، اما بازگشــت مجدد به نقطه اولیه نشان داد که 
تغییرات کمتر چشم گیر هستند. آنها نیز متوجه شدند که 
بیش از حد استخدام کرده اند. آلن گرینسپن، رئیس سابق 
فدرال رزرو، حباب اینترنت را شور و نشاط غیرمنطقی نامید. 

کووید نیز کمی شبیه آن بود. 

 حذف اضافات
زنگ بیداری که با بازگشــت به نقطه اولیه پس از کووید 
به وجود آمد، باعث شد بسیاری از شرکت های فناوری 
کسب وکار خود را از نظر مازاد )هر چیزی( بررسی کنند. 
فناوری به خاطر پنــاه دادن به افــراد و پروژه هایی فراتر از 

فایده آنها مشهور است.
به اعتبار آنها، بســیاری از این شــرکت ها به کســانی که 
به آنها در ایجاد برخی محصولات شــگفت انگیز کمک 
کرده اند، وفاداری نشان داده اند. آنها تصمیم گرفته اند 
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برند کارفرمايی
E M P L O Y E R

B R A N D

بســیار بیشــتر از زمانــی که شــرکت های ســنتی تر صبر 
می کردند، بــه پروژه هــای آزمایشــی پایبنــد بماننــد. اما 
هنگامی که بازگشــت از کووید اتفــاق افتاد، آنهــا از این 
فرصت اســتفاده کردند تا برخــی از این مــوارد را به طور 

انتقادی تر بررسی کنند.
برخی از اخراج هایی که دیده ایم، شــامل افرادی می شد 
کــه مدت زمانی طولانــی از مهم ترین مشارکت هایشــان 
گذشته بود و حتی پروژه هایی که سال ها از دوره اوج خود 

گذر کرده بودند. 

 اوضاع آن قدرها هم بد نیست
برخی از اخراج هایی کــه در فناوری دیده ایم، 
مــواردی هســتند کــه شــرکت ها احتمــالاً 
بــرای ســال ها آرزوی انجام آن  را داشــتند اما 
نمی خواستند توســط وال استریت به عنوان 
شــرکت هایی در معــرض خطر دیده شــوند. 
آنها نمی خواستند تنها کسی باشند که افراد 
را اخــراج می کنــد، در حالــی که شــرکت های 
دیگر هنوز درگیر استخدام هستند یا حداقل 
تعداد نیروی انسانی شــان ثابت می ماند. به 

همین دلیل هم بسیاری از شرکت هایی دست به اخراج 
زدنــد، در اعــداد و ارقام شــان نشــانه ای از ناامنــی مالــی 

دیده نمی شود.
البته برخی شــرکت ها هم رفتار متفاوتــی انجام دادند و 
از اخراج کارکنان در مقیاس گســترده خــودداری کردند 
و همــان عملکــرد مالــی را نیــز داشــته اند. اما حتــی اپل 
که بســیار محتاط و باثبات اســت، از این موقعیت برای 
تنظیم مجدد سازمان خرده فروشی خود و اخراج تعداد 

کمی از کارمندان استفاده کرده است. 

 آینده روشن است
ما در فصل اخراج هستیم و معلوم نیست آخرین یا بدترین 
چنیــن فصولــی را دیده ایم یــا خیــر. مــن انتظــار دارم که در 
تابستان و پاییز شاهد موارد بیشتری باشیم. با این اوصاف، 
هیچ دلیلی وجود ندارد که اخراج ها را به عنوان منادی عذاب 
و تاریکی بــرای دنیــای فنــاوری به حســاب بیاوریــم. تقریباً 
شعاع های امید بســیاری وجود دارد که نمی توان همه آنها 
را برشــمرد. انقلابــی وجــود دارد که هــوش مصنوعــی آن را 
بــه ارمغــان خواهــد آورد. مایکروســافت شــرط 
می بنــدد کــه تمــام جنبه هــای کار دانش محور 
تحت تأثیر قرار می گیرد و حتی ممکن است این 
پیش بینی هــم محافظه کارانه باشــد. یادگیری 
ماشــین و ابزارهایــی ماننــد چــت جی پی تــی 
تأثیــر عمیقــی در ســطح فنــاوری و فراتــر از آن 
خواهند داشــت.  دنیای مجازی نیــز تأثیرگذار 
است. شــاید متا بیش از حد تمرکز خود را روی 
متــاورس گذاشــته باشــد، امــا دلایل بســیاری 
برای خوش بین بــودن به واقعیت افــزوده وجود 
دارد. کارکردهایش در سناریوهای ترکیبی صنعتی و دنیای 
واقعی بی پایان هستند. حتی شایعه شده است که اپل در 
اینجا تلاش جدی انجام می دهد.  هیچ یک از اینها حتی به 
تغییرات چشم گیر پیش رو در رسانه های اجتماعی نیز اشاره 
نمی کند. درام و تغییرات اطراف تیک تاک، توییتر، فیس بوک 
و دیگر شبکه های اجتماعی فضای زیادی برای رشد فراهم 
خواهد کرد. حجم عظیمی از تحولات دیجیتالی وجود دارد 

که در انتظار ماست. 

گزارش ها می گوید کارگران آمازون دو برابر بیشتر از کارگران سایر 
انبارها آسیب می بینند

«تصویرنادرست»یابیمبالاتیآمازون؟

REPORTگزارش

 بر اساس گزارش اخیر مرکز سازماندهی 
اســتراتژیک ائتــلاف اتحادیــه ایــالات 
متحــده، میــزان جراحــات کارگــران در انبارهــای 
آمــازون در ســال ۲۰۲۲ در مقایســه با انبار ســایر 
شرکت ها ۷۰ درصد بیشتر بوده است. این گزارش 
همچنیــن نشــان داده که میــزان صدمــات جدی 
بیــش از دو برابــر میــزان آســیب جــدی در ســایر 

انبارهاست.

 مرکز سازماندهی استراتژیک می گوید: 
»این یافته ها نشان دهنده روند رو به رشد 
در تأسیســات آمــازون در مقایســه بــا ســایر 
انبارهاست؛ صدمات کارگران انبار آمازون در حال 
افزایش و شدیدتر شدن است و تأسیسات آمازون 

خطرناک تر می شوند.«

 این مطالعه یافته های خود را از داده های 
فدرال ارائه شــده توســط آمازون از ســال 
۲۰۱۷ تا ۲۰۲۲ به اداره ایمنی و بهداشــت شــغلی 
اســتخراج کــرده اســت. در ســال ۲۰۲۲، میــزان 
صدمات جدی در میان کارگران انبار آمازون، 6/6 
صدمات جــدی بــه ازای هــر ۱۰۰ کارگر بــود، یعنی 
بیــش از دو برابــر میــزان آســیب های جــدی در 
انبارهای دیگر که ۳/۲ آسیب جدی به ازای هر ۱۰۰ 

کارگر است.

اســتراتژیک،  ســازمان دهی  مرکــز   
آسیب های جدی را آسیب هایی تعریف 
می کند که باعث می شــود کارگران قــادر به انجام 
وظایف عادی شغلی خود نباشند یا مجبور شوند 

به طور کامل از کار دست کشند.

 بــر اســاس گــزارش مرکــز ســازمان دهی 
اســتراتژیک، بــا وجــود اســتخدام ۳6 
درصد از کارگــران انبارهای ایالات متحده توســط 
آمازون، این شرکت مسئول ۵۳ درصد از صدمات 
جدی در صنعت انبار در سال ۲۰۲۲ بوده است. بر 
اســاس گزارش این مرکــز، میزان صدمــات جدی 
کارگران آمازون در سال ۲۰۲۲ نسبت به سال ۲۰۲۱ 

که نرخ آسیب جدی 6/۹ به ازای هر ۱۰۰ کارگر بود، 
اندکــی کاهــش یافتــه، امــا آمــار هــر دو ســال 
نشان دهنده افزایش صدمات جدی در مقایسه با 
ســال ۲۰۲۰ اســت؛ زمانی که میزان آسیب جدی 

۵/۹ به ازای هر ۱۰۰ کارگر بود.

 کلی نانتل، سخنگوی آمازون در بیانیه ای 
ایمیلــی بــه اینســایدر گفــت: »ایمنی و 
سلامت کارکنان اولویت اصلی ماست و همیشه 
خواهد بود. هر ادعایی در غیر این صورت نادرست 
است. ما به پیشرفت تیم خود افتخار می کنیم و 
به ســختی با هم کار خواهیم کــرد تا هــر روز بهتر 
شــویم.« او گفــت یافته هــای مرکــز ســازمان دهی 
استراتژیک »تصویر نادرستی« را ترسیم می کند.

 نانتل گفت که گزارش ایمنی خود آمازون 
نشــان می دهــد از ســال ۲۰۱۹، میــزان 
آســیب قابل ثبت در سراســر آمازون بیش از ۲۳ 
درصد و میزان آســیب زمان از دست رفته بیش از 
۵۳ درصد کاهش یافته اســت. آمــازون گفته این 
شــرکت ترجیح می دهد ایــن دو معیــار را تجزیه و 
تحلیل کند، زیرا آنها آسیب هایی که شدیدترین 
هستند و در واقع به زمان دوری از کار نیاز دارند، در 

بر می گیرند.

 در چند سال اخیر، آمازون به دلیل میزان 
آسیب دیدگی کارکنان خود تحت نظارت 
فزاینده ای قرار گرفته اســت. تنها چند ماه قبل از 
این گــزارش، آمازون بــه دلیل شــرایط انبــار که به 
میزان بالای آسیب دیدگی کمر و مفاصل در میان 

کارگران منجر شده بود، 6۰۲6۹ دلار جریمه شد.

 کارگران آمازون در مواجهه با فشار مداوم 
برای دستیابی سریع به اهداف عملکرد، 
در معرض خطر بیشتری برای آسیب دیدگی قرار 
دارند. کاتریــن لانگ از اینســایدر گــزارش داد که 
برخــی کارگــران آمــازون که صدمــات محــل کار را 
متحمل شده اند، متوجه شده اند که این آسیب ها 
در زمان کار در شرایط سریع، ناتوان کننده هستند. در میان اخــراج کارکنان در شــرکت های دیگر، داســتان های 

شــخصی و ســوؤالاتی در مــورد اخــراج در دوران بــارداری یــا 
مرخصی پزشــکی یا والدین در میان کارمندان مطرح شــده 
اســت. اینســایدر قبــلاً گــزارش داده اگرچــه ممکــن اســت 
تعجب آور باشد، اما اخراج کارمندانی که در مرخصی یا باردار 

هستند، در ایالات متحده غیرقانونی نیست.
گری مارتوچیو، وکیل کار در گروه حقوقی اسپیلبرگر می گوید 
که بودن در مرخصی به هیچ کارمندی از اخراج شدن توسط 
کارفرمــا مصونیت نمی دهــد. مارتوچیو می گوید: »بیشــتر 
شرکت ها قبل از اطلاع دادن به شما اجازه می دهند مرخصی 
زایمان یا پزشکی را به پایان برسانید، اما با این فرض که آنها 
دلیل تجاری قانونی بــرای این کار دارند، هیــچ چیزی مانع از 

اخراج یک فرد در مرخصی نمی شود.«
بر اساس قانون مرخصی خانواده و پزشکی ایالات متحده، 
شرکت هایی که حداقل ۵۰ کارمند را استخدام می کنند باید 
حداقل ۱۲ هفته مرخصی والدین یا پزشکی بدون حقوق را 
به کارگران ارائه دهند. در حالی که قانــون مرخصی خانواده 
و پزشــکی از کارمندان در مرخصی در برابر اخراج از شرکت 
محافظت نمی کند، اما از اخراج کارکنان صرفاً به این دلیل که 

در مرخصی هستند، محافظت خواهد کرد.
مارتوچیو که دارای مجوز وکالت در تگزاس است، به اینسایدر 
می گوید: »اکثر قوانین ایالتی در سراسر کشور، حمایت ها را 
فراتر از آنچه در قانون مرخصی خانواده و پزشکی بیان شده، 

گسترش نمی دهند.« 

ترانه احمددوست

taraneh-ahmaddoust
@yahoo.com
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آمــازون امپراتوری تجــارت الکترونیک خــود را بــا دو ویژگی 
مقرون به صرفه و قابل اعتماد بودن گسترش داد. تابه ای را که 
از آمازون خریده اید، دوست نداشتید؟ نگران نباشید، شما 
مرجوعی رایگان دارید! با این حال، روزهای مرجوعی رایگان 
فرامرزی به پایان رسیده است؛ آمازون برای برخی مرجوعی ها 
یک دلار کارمــزد تعیین کرده کــه نشــان دهنده تغییر قابل 
توجهی نسبت به روزهای اولیه این شرکت است؛ زمانی که 

رشد اخلاق و فرهنگ مهم تر بود. 
یاهو فایننس با پنج کارشــناس خرده فروشــی در مــورد این 

تغییر اساســی صحبــت کــرده و همه آنهــا توافق داشــتند 
این تغییــرات از مدت هــا پیش در حــال شــکل گیری بوده و 

خرده فروشی در حال حرکت به این سمت است.
پروفســور مارک کوهــن، مدیــر مطالعــات خرده فروشــی در 
مدرسه بازرگانی کلمبیا به یاهو فایننس می گوید: »من فکر 
می کنم این صنعت باید به دلیل بازگشت حداقل ظاهری 
به سلامت اقتصادی قدردان آمازون باشد. هیچ چیز رایگانی 
در زندگی وجود ندارد، بنابراین مرجوعی رایگان بار سنگینی 
بر دوش خرده فروشــان می گذارد. این اتفاق اجتناب ناپذیر 

بود.«
جــان تالبــوت، مــدرس ارشــد دانشــکده بازرگانــی کلــی در 
دانشگاه ایندیانا خاطرنشــان می کند هزینه های مرجوعی 
که آمازون به تازگــی اضافه کرده، یک نوع مشــتری خاص را 
مخاطب قرار می دهد. تالبوت به یاهو فایننس می گوید: »من 
فکر می کنم این برنامه برای مصرف کنندگانی طراحی شده که 
سیستم را بازی می دهند. منظورم این است که آنها ثابت، 
آزمایش کننده و بازگشت دهنده هستند... با انجام این کار، 
آمازون اساساً بر رفتار بخش کوچکی از کل جمعیت مالیات 

آمازون گزینه مرجوع کردن رایگان را حذف کرده؛ کارشناسان می گویند 
سایر خرده فروشان هم کم کم با آمازون همراه خواهند شد

»رایگان« برای خرده فروشان 
»گران« تمام می شود

بد بث اند بیاند در 
شرایطی شکننده قرار دارد

ورشکستگی
خردهفروش
آمریکایی

شــرکت »بــد بــث انــد بیانــد« بــا اعــلام 
ورشکســتگی بخــش ۱۱ در نیوجرســی و 
برنامه ریزی بــرای تعطیلی، هزاران شــغل 
را در معرض خطر قــرار داده اســت. طبق 
بیانیــه ای، در حالی که خرده فــروش لوازم 
خانگی ایالات متحده از روند دادگاه برای 
شــروع انحلال ۳6۰ فروشــگاه بــد بث اند 
بیانــد و ۱۲۰ فروشــگاه بای بــای بیبی خود 
اســتفاده خواهد کرد، بــه دنبــال خریدار 
بــرای برخی یــا تمــام دارایی های خــود نیز 
خواهد بود. اگر فروش دارایی ها با موفقیت 
پیش رود، ممکن است شرکت از تعطیلی 
فروشــگاه ها منصــرف شــود. بــر اســاس 
اطلاعــات ارائه شــده بــه دادگاه در اواخــر 
نوامبر، بد بــث انــد بیاند تخمیــن زده که 
دارایی هایــش ۴/۴ میلیــارد دلار و کل 
بدهــی آن ۵/۲ میلیــارد دلار بوده اســت. 
تعداد طلبکاران بین ۲۵۰۰۱ تا ۵۰۰۰۰ نفر 
اســت کــه »بــی ان وای ملــون« بزرگ ترین 
ادعای بدون وثیقــه ۱/۱۸ میلیــارد دلاری 
را دارد. هالــی اتلیــن، مدیــر مالــی بــد بث 
انــد بیاند به عنــوان مدیر ارشــد بازســازی 
بــرای مدیریــت ورشکســتگی خدمــت 
خواهد کرد. بحران این شرکت مستقر در 
نیوجرسی در ســال جاری، یعنی از ژانویه 
شــروع شــد؛ زمانــی کــه شــرکت از تردید 
اساسی در مورد توانایی هایش برای ادامه 
فعالیــت صحبــت کــرد و گفــت در حــال 
بررسی گزینه ها برای سازمان دهی مجدد 
بدهی هایش اســت. در اواخــر همان ماه، 
پس از نقــض شــرایط وام اعتبــاری خود، 
یک اخطار پیش فــرض از کمپانی جی پی 
مورگان دریافت کرد. ایــن خرده فروش در 
آخرین لحظه  یــک راه نجــات از صندوق 
تأمیــن ســرمایه »هادســون بــی کپیتــال 
منیجمنت« دریافت کــرد؛ معامله ای که 
تحت شــرایط خاص بــه بد بث انــد بیاند 
بیش از یک میلیارد دلار اعتبار می داد. اما 
شرکت نتوانست حداقل قیمت سهام را 
برآورده کند و معامله فسخ شد. سپس بد 
بث اند بیاند اعلام کرد که در تلاش است 
تا برای جلوگیری از تشکیل پرونده، سهام 

بیشتری را به فروش برساند.
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خرده فروشی
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بارکدهای دوبعدی اطلاعات 
بیشتری از محصول ارائه می دهند

بهنفعخریدار
وفروشنده

بارکــد متواضــع و آشــنایی کــه تقریبــاً ۵۰ ســال اســت در 
بســته بندی مصرف کننــدگان بــه کار مــی رود، بــه زودی بــا 
یک جانشین قوی تر تعویض می شود که اطلاعات بسیار 
بیشــتری در مــورد محتویــات محصــول ارائــه می دهــد. 
بارکدهــای جدیــد دوبعــدی مدیریــت موجــودی بــرای 
خرده فروشــان را نیــز متحــول می کند. اســکن آنها ممکن 
اســت به ما بگوید آن محصــول در چه زمینی رشــد کرده، 
لباس در چه کارخانه ای دوخته شــده و روش های پایداری 

شــرکت ســازنده آن یــا دســتورالعمل های شست و شــو 
چیســت. ایــن فنــاوری نویــد بهبــود ایمنــی محصــول و 
شــفافیت بیشــتر در مورد منشــاء اقلام خریداری شــده را 
می دهد و با پیشنهادهای مفید در مورد نحوه استفاده یا 
آماده سازی خرید، زندگی ما را بهبود می بخشد. فروشگاه ها 
نیــز می توانند فــوراً بــه فراخوان های محصول، شناســایی 
اقلام معیوب و حذف آنها از قفســه ها پاســخ دهنــد. آنها 
می تواننــد غذاهایــی را کــه بــه تاریــخ فروش شــان نزدیــک 
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تغییرات گسترده در علی بابا برای بهبود رقابت پذیری

غولتجارتالکترونیکچیندیگربیرقیبنیست

REPORTگزارش

علی بابا سه واحد توســعه صنعت جدید را بر 
اســاس رونــد مصــرف و ســناریوهای تقاضــای 
کاربــر ایجاد کــرده اســت. »جــی دی دات کام« 
مســتقر در پکن در حال انجام دور جدیدی از 
بازسازی اســت و ســاختار مدیریت در تجارت 

خرده فروشی خود را مسطح می کند.
غول های تجارت الکترونیکی هلدینگ علی بابا 
و جــی دی دات کام پــس از اجــرای اقدامــات 
بازســازی عمده خود در مــاه گذشــته، در حال 
تعدیــل عملیــات خرده فروشــی خود بــا هدف 
افزایــش فــروش در بحبوحــه بهبــود ضعیــف 
اقتصادی چین هســتند. برخی از رســانه های 
محلی گزارش داده اند که علی بابا با ایجاد سه 
بخش توســعه صنعــت اصلی بر اســاس روند 
مصرف و سناریوهای تقاضای کاربران، مشاغل 
تائوبائــو و تیمــال خــود را ســازمان دهی مجدد 
کرده است. علی بابا مستقر در هانگژو در شرق 

استان ژجیانگ این تغییرات را تأیید کرد. 
جــی دی دات کام در حــال انجــام دور جدیــدی 
از بازســازی اســت. به گفته یک فــرد آگاه، این 
شرکت مستقر در پکن دیگر تیم های مختلفی 
بــرای فروشــگاه های خــود و فروشــگاه های 
شخص ثالث که توسط بازرگانان خارجی اداره 
می شــوند، نخواهــد داشــت. لــی چنگدونگ، 
بنیان گــذار دلفیــن )یــک شــرکت مشــاوره 
مســتقر در پکن( می گویــد: »من فکــر می کنم 
آنهــا تغییراتــی ایجــاد کرده انــد، زیــرا تجــارت 
علی بابــا و جــی دی دات کام در ســال گذشــته 
چندان تعریفی نداشت. اگرچه می توان به باد 
مخالف کلان به عنوان بخشــی از دلایل اشــاره 
کرد؛ امــا رقبای آنهــا مانند »پین دوئــو دوئو« و 
»دو دوئیــن« در همیــن مــدت عملکــرد خوبی 

داشته اند.« 
لی اضافــه کرد کــه ایــن تغییــرات عمدتــاً برای 
بهبــود انعطاف پذیــری کسب وکارشــان انجام 
می شود و به سازمان ها کمک می کند سریع تر 

پاسخگو باشند. 
آخریــن تعدیل ها بــه دنبــال تلاش هــای بزرگ 

بازســازی در اواخر ماه گذشــته صورت گرفت. 
علی بابــا گفــت کــه کســب و کار کلی خــود را در 
شش نهاد مستقل ســازمان دهی خواهد کرد. 
هر واحد تجاری باید به تنهایــی در بازار رقابت 
کند و در جســت و جوی راه های تأمیــن مالی از 
طریــق عرضه هــای عمومــی اولیــه آزاد خواهد 
بــود. جــی دی دات کام نیــز اعــلام کرده بــود که 
واحدهای دارایی و صنعتی خود را جدا کرده و 
آنها را در بورس اوراق بهادار هنگ کنگ عرضه 

می کند.
کســب وکار خرده فروشــی چیــن به تدریج پس 
از تأثیر پذیرفتن از کنترل های شدید مرتبط با 
کووید-۱۹ پکن در حال بهبود است. بر اساس 
داده های دولت چین، در دو ماه ژانویه و فوریه، 
کل خرده فروشی کالاهای مصرفی اجتماعی با 
۳/۵ درصد افزایش نســبت به ســال گذشته، 
بــه ۷/۷۱ تریلیــون یــوان )۱/۱۲ تریلیــون دلار( 

رسیده است.
یک تاجر کفش به نام ژو که در استان ژجیانگ 
زندگــی می کنــد و کالاهــای عمده فروشــی را به 
فروشــگاه های کفش عرضه می کنــد، می گوید 
که کســب وکار او در ســال جاری در مقایسه با 
مدت مشابه سال گذشــته به طور چشم گیری 
بهبود یافته است. هونگ کنگ، محقق واحد 
تحقیقاتــی وزارت بازرگانــی می گوید غول های 
تجــارت الکترونیــک اخیراً تغییــرات مدیریتی 
فشــرده ای را بــرای »بهبــود رقابت پذیــری و 

موقعیت بازار خود« انجام داده اند.
هونــگ می افزایــد: »ایــن حــرکات بــه گونــه ای 
طراحی شده اند که با نیازهای فعلی کسب وکار 
و اولویت هــای اســتراتژیک تطبیــق بیشــتری 
داشــته باشــند و مــوارد تکــراری و ضایعــات را 

کاهش دهند تا کارایی و نوآوری بهبود یابد.«
قیمــت ســهام علی بابــا در هفته ۲۷ مــارس ۱۸ 
درصــد افزایش یافــت، زیــرا ســرمایه گذاران از 
بازسازی داخلی آن استقبال کرده اند، در حالی 
که سهام جی دی دات کام در همان هفته ۸/۴ 

درصد افزایش یافت. 

اعمال می کند و بهتر می تواند به کسانی که یک محصول را 
به طور قانونی خریداری می کنند و کاملاً قصد استفاده از آن 

را دارند، خدمات دهد.«

 یک امر اجتناب ناپذیر
داده هــا در مــورد هزینه هــای مرجوعــی خرده فروشــان 
خیره کننــده اســت؛ بــر اســاس داده هــای اتحادیــه ملــی 
خرده فروشــی ایــالات متحــده در ســال ۲۰۲۲، مشــتریان 
حــدود ۱۷ درصــد از کالاهایــی را کــه خریــداری کرده انــد )به 
ارزش ۸۱6 میلیارد دلار( پس فرســتاده اند. کوهن می گوید: 
»این مرجوعی ها نه تنها به عنوان هزینه لجســتیکی، بلکه 
به عنوان مشکلی در زنجیره تأمین، بار سنگینی روی دوش 
خرده فروشــان می گذارد. کالا بــه همان انبــار باز نمی گردد و 
معمــولاً باید به عنــوان کالای آســیب دیده مجــدداً فروخته 

شود.«
جف سوارد، مدیرعامل »مرچ اندایزینگ متریکز« به یاهو 
فایننس می گوید: »سیاست های مرجوعی بدون هزینه برای 

تداوم یافتن ساخته نشده اند.«
او می افزایــد: »این امر کامــلاً اجتناب ناپذیر بــود. »رایگان« 
به گران ترین کلمه در خرده فروشی تبدیل شد. حمل و نقل 
رایگان و مرجوعی رایگان به عنوان ابزار جذب مشتری بسیار 
عالی بوده اند، اما اکنون باید به عنوان سرمایه گذاری در ایجاد 
پایگاه مشتری به آنها نگاه کرد. این سرمایه گذاری باید همراه 
با مقداری بازگشت ســرمایه باشــد. مرجوع کردن رایگان با 
هدف فراهم آوردن احســاس راحتــی و امنیت بــرای افراد به 
هنگام خرید آنلاین شکل گرفت و حالا آن مأموریت به انجام 
رســیده اســت. راحتی مرجوع کــردن رایگان خریدهــا، نرخ 
مرجوعی را از سقف مجاز بالاتر برده و این برای خرده فروشان 

غیرقابل تحمل است.«

 تغییر رفتار مصرف کننده
افزایش هزینه مرجوعی آمــازون احتمالاً رفتار 
مصرف کننده را از جهاتی تغییر می دهد. سؤال 
این است که به چه طریق و به چه میزان؟ در هر 
صورت تغییر نحــوه تعامل برخی مشــتریان با 
آمــازون، به ویــژه آنهایی که مســتعد آزمــودن و 
مرجوع کردن محصولات هستند، دقیقاً همان 
چیزی است که این شرکت به آن امیدوار است.
کارول اســپیکرمن، رئیــس خرده فروشــی 
اســپیکرمن بــه یاهــو فایننــس می گویــد: »کل 

ایده تغییر رفتار مصرف کننده اســت، حتی اگــر به صورتی 
نامحســوس باشــد. زمانی که مکان های جایگزین از جمله 
کوهلــز یــا هول فــودز نزدیک تر باشــند، ایــن کارمــزد اعمال 
می شود. با توجه به جزئیات خط مشی جدید، ممکن است 
آمازون تلاشــی بــرای جبــران هزینه های مرجوعی نداشــته 
باشــد و این احتمال خریدهای ناگهانی توسط خریداران را 
افزایش می دهد که به نفع آمازون و خرده فروشان شریک آن 
است. کارمزد صوری برای خشمگین کردن خریداران کافی 
نیست و حتی ممکن است رقبای آمازون آرزو کنند که این 

نرخ بیشتر باشد.«
برایان نومینویل، مدیر گــروه فیدبک با این ســخنان موافق 

اســت و بــه یاهــو فایننــس می گویــد احتمــالاً کارمزدهــای 
کمتر از دو دلار برای شــروع یک شــورش کافی نخواهد بود، 
به خصوص که ایــن هزینه ها فقــط در موقعیت های خاص 
اعمال می شود. با این حال آزردگی هایی وجود خواهد داشت 
و محصولاتی که مصرف کنندگان واقعاً خریداری می کنند 

نیز ممکن است در طول زمان تغییر کنند.
نومینویل می افزاید: »در حالی که ممکن است برای برخی 
خریــداران آزاردهنــده باشــد و بســیاری از آنهــا هزینه های 
اضافه شــده را دوست نداشــته باشند، بعید اســت کارمزد 
صــوری مرجوع کــردن کالا موجب ایجاد تغییــرات عظیمی 
در رفتــار مصرف کننــده شــود. یــک مســئله بزرگ تــر که به 
اعتقاد من می تواند تأثیر قابل توجهی داشته باشد، گزینه 
»بازگرداندن مکرر« در برخی از صفحات محصول است که 
می تواند خریداران را وادار کند از خرید یک کالا اجتناب کنند 
و متعجب شــوند که چرا آن کالا اغلب بازگردانده می شود. 
این امر می تواند رفتار مصرف کننده را در مواجهه با آن اقلام 
تغییر دهد و نتایج خرید متفاوتی را به همراه داشته باشد.«
برای کوهن، همه چیز به اجتناب ناپذیــری برمی گردد: »من 
فکر می کنم برخی مشــتریان کمی تعلل خواهند کــرد، اما 
همچنین فکر می کنم آنها منتظر این روز بوده اند... آمازون 
سال هاســت بی ســر و صدا مشــتریانی را که رفتار مجرمانه 
دارند یا شــرکت را بازی می دهنــد، از خدمات خــود محروم 
می کند. آمازون باید به سوددهی زیربنایی خود توجه کند و 

این گامی در مسیر درست برای آنهاست.«

 شنا در جهت مخالف جریان آب 
به احتمال زیاد خرده فروشان در سراسر جهان از این مسئله 
به عنوان فرصتی برای شروع اعمال هزینه مرجوعی استفاده 
خواهند کرد. کوهن می گوید: »مــن فکر می کنم صنعت با 
آمازون همگام خواهد شد. حرکت کند خواهد بود، اما سایر 
خرده فروشــان بــه ســمتی حرکــت می کنند که 
آمازون در حال حرکت است و از آمازون به عنوان 

سپر استفاده می کنند.«
افزایش هزینه های مرجوعی، تعاملی حساس 
و ظریف را بین شــرکت ها و مشــتریان آنها رقم 
خواهد زد. اسپیکرمن می گوید: »خرده فروشان 
بیشتری تلاش می کنند تا هزینه های مرجوعی 
را اعمــال کننــد امــا همــه می داننــد کــه بایــد 

به آهستگی قدم بردارند.«
احتمالاً فاز بعدی تجارت الکترونیک متفاوت 
به نظر می رسد، زیرا مدل کســب و کار در حال تغییر است. 
ســوارد می گویــد: »فقــدان ســودآوری در دنیــای تجــارت 
الکترونیک به خوبی مشــخص شــده اســت. مرجوع کردن 
تنها عامل عدم ســودآوری نیســت، اما بخش بزرگــی از آن 
اســت. مدل کســب و کار تجارت الکترونیــک در میانه یک 

فرایند تکاملی و به دنبال سودآوری پایدار است.«
اما یک چیز وجود دارد که می توانید از آن مطمئن باشــید؛ 
روزهای مرجوعی رایگان بی رویه به پایان رسیده است. کوهن 
می گوید: »من فکر می کنم این آغاز مجموعه ای از تغییراتی 
است که ما شاهد آن خواهیم بود، زیرا در پی این تغییرات، 

صنعت از نظر اقتصادی جایگاه بهتری پیدا می کند.«

می شود علامت گذاری کنند و قبل از انقضا، تخفیف ارائه 
دهند. در یک فشار جهانی به نام سانرایز ۲۰۲۷، صنعت 
خرده فروشی در حال گذار از بارکد اســتاندارد ۱۲ رقمی به 
یک نســخه دو بعدی تحت وب اســت. این تلاش توسط 
GS1 US، سازمان استاندارد غیرانتفاعی که بر دنیای بارکد 
نظارت دارد، ســازماندهی شده اســت. در ایالات متحده، 
بارکدهای کد جهانی محصول )UPC( با یک نوع دوبعدی 
جدید به نام GS1 دیجیتال لینک جایگزین خواهند شد 

که اطلاعــات آن در هر دو محور افقی و عمــودی کدگذاری 
می شــود. تا ســال ۲۰۲۷، تنها بارکدهای دوبعدی در ثبت 
جهانی پذیرفته خواهند شــد. کری ویلکی، معــاون مدیر 
بخــش اســتانداردها و فنــاوری در GS1 ایــالات متحــده 
می گوید: »برخلاف بارکد پایین UPC که بدون شک تقریباً 
روی هر محصول مصرفی در جهان چاپ می شــود، بارکد 
دوبعدی موجب می شود شما تجربه ای را داشته باشید که 

برند از شما می خواهد.« 

ترانه احمددوست

taraneh-ahmaddoust
@yahoo.com



شــــــــــــــمــــــــــــاره ۹۳
۱۰ اردیبهشت ۱۴۰۲
ســــــــــــــــــــــــــــــال سوم

KARANG

30

تاريخ نوآوری
H I S T O R Y  O F
I N N O V A T I O N

بر خــلاف پژوهش های چشــم گیری که دربــاره پیدایش 
کاربرد بازاریابــی انجام شــده، توافق اندکی دربــاره زمان 
آغــاز آن وجــود دارد. بازاریابــی امــروزی فرایندی اســت 
کــه محصــولات یــا خدمــات را بــه پشــتوانه تبلیغــات و 
فروش از تولیدکننده به مصرف کننده می رســاند و برای 

نخستین بار در سال ۱۸۹۷ وارد فرهنگ واژگان شد.
یابــی«  »بازار واژه  دربــاره  واژه شناســان  دیــدگاه 
Marketing( آن اســت کــه نخســتین بار در قــرن  (
شــانزدهم در فرهنــگ لغــت پدیــدار شــده و بــه فراینــد 
خریدوفــروش در بــازار اشــاره داشــته اســت. اصطــلاح 
Marketing برگرفته از واژه لاتین mercatus به معنای 
بــازار یــا تاجــر اســت. تاریخ نــگاران بازاریابــی علاقه مند 
هســتند کــه بررســی تاریخــی آن را در دو شــاخه دنبال 
کننــد، یکــی تاریخچــه عملکــرد بازاریابــی کــه بــر پایــه 
مدیریت شکل گرفته و دیگری پیشــینه تفکر بازاریابی 
کــه بــر پایــه تاریــخ اقتصــادی و فرهنگــی ســامان یافتــه 
است. این دو شــاخه شــکل های گوناگونی از پرسش ها 
را برانگیختــه و از ابزارهــا و چهارچوب هــای پژوهشــی 

متفاوتــی بهــره می برند. برخی پژوهشــگران 
معتقدند شــیوه های بازاریابــی را می توان در 
دوران باستان یافت، در حالی که برخی دیگر 
بر این نکته پافشاری می کنند که بازاریابی در 
شــکل امروزی اش همراه با پیدایش فرهنگ 
مصرف کننــده در قــرون هفدهــم و هجدهم 
اروپا پدیــدار شــد. در همین حــال گروهی از 
پژوهشــگران بازاریابــی مــدرن را محصــول 
دهه های پس از انقــلاب صنعتی در بریتانیا 
می داننــد کــه پــس از آن در اروپــا و آمریکای 

شمالی گسترش یافت. 

 بازاریابی در دوران باستان
برخــی پژوهش هــا بیانگــر شــواهدی از تبلیغــات، نــام 
تجــاری، بســته بندی و برچســب گذاری در دوران 
 Umbricius Scauras باســتان اســت. بــرای نمونــه
یک تولید کننــده ســس  ماهی در حوالی ســال ۳۵ پیش 
از میــلاد در پمپئــی بــوده اســت. در خانــه وی تصاویری 
یافت شــد که حاوی نشــان تجاری شــخصی و ادعاهای 
او درباره کیفیت محصولاتش بوده است. چهار تصویر 
روی یــک موزائیــک دارای برچســب هایی بــا ایــن شــرح 
اســت: »گل گاروم، ساخته شــده از ماهــی خال مخالــی 
محصول Scaurus، از فروشگاه Scaurus« یا »بهترین 
liquamen از فروشــگاه Scaurus«. ســس ماهی 
Scauras بــرای کیفیــت ممتــازش در سرتاســر دریــای 
مدیترانه شناخته شده و شهرت آن به دوردست رفته و 
به فرانســه مدرن نیز رسید. پژوهشــگران این موزائیک 
را »تبلیــغ و نمونــه ای نــادر و بی چون وچــرا از یــک نمــاد 
برگرفته شده از یک حامی و نه یک هنرمند« می دانند. 

پس از انقــلاب شــهری در بین النهرین باســتان در قرن 
چهارم پیــش از میلاد، نیــاز به ایجاد نشــان های تجاری 
از آنجا شکل گرفت که اقتصادهای بزرگ در اندازه های 
بزرگ تولید انبوه کالاهایی مانند نوشیدنی، لوازم آرایشی 
و منسوجات را آغاز کردند. جوامع باستانی شکل هایی 
سخت گیرانه از کنترل کیفیت را برای کالاها برقرار کردند 
و نیاز داشــتند تا به وســیله نشــان های تجاری ارزشی را 
به مصرف کننده منتقل کنند. تولیدکنندگان این روند را 
با چسباندن مهرهای سنگی ســاده به محصولات آغاز 
کردند که با گذشت زمان به مهرهای سفالی تبدیل شد 
که بیشتر اوقات بیانگر هویت شخصی تولیدکننده بود 

و به محصول نیز شخصیت می بخشید.
همچنین روشن شــده که کاربری های بســته بندی برای 
مصرف کننــده دربردارنده ویژگی هــای حفاظت، کاربری 
و ارتباطــات بــرای بســته هایی کــه معاملــه می شــدند، 
ضــروری بــوده اســت. کوزه  هــای باســتانی یونانــی که در 
تجارت دریای مدیترانه بین ۱۵۰۰ تــا ۵۰۰ پیش از میلاد 
به  کار می رفــت، حاوی شــکل ها و نشــانه های گوناگونی 
اســت کــه اطلاعاتــی دربــاره معامــلات نیــز 
دارد. کاربــرد ســازمان یافته برچســب های 
مهرشــده بــه قــرن چهــارم پیــش از میــلاد 
برمی گــردد. در جامعــه ای کــه بخــش بزرگی 
از آن ســواد نداشــته، شــکل ایــن کوزه هــا و 
نشــانه های تصویــری آن بیانگــر اطلاعاتــی 
دربــاره محتویــات، مبــدأ و حتــی هویــت 
تولیدکننده و کیفیت محصول است. گرچه 
تمــام باستان شناســان دربــاره مقایســه این 
نشان ها با برچســب ها و نشــان های تجاری 
مــدرن موافق نیســتند، اما برخــی معتقدند 
باید شکل ها و نشانه های مشــخص در ظروف باستانی 
را به جای نشان های تجاری مدرن، نسخه های نخستین 

از نشان های تجاری نامید.

 بازاریابی در قرون وسطی
شــهرهای بازار در انگلســتان و اروپــای قرون وســطی به 
وجــود آمدنــد. برخــی پژوهشــگران معتقدنــد ممکــن 
اســت اصطلاح »بازاریابی« از ابتدا در بافت شــهرهای 
بازار به  کار رفتــه و تولیدکنندگان از آن بــرای بیان فرایند 
فروش محصــولات روی چرخ دســتی در شــهرهای بازار 
استفاده کرده باشند. بررسی شبکه های شهر های بازار 
در اوایل قرون وســطی بیانگر افزایش شمار آنها در قرن 
دوازدهم اســت؛ آنگاه که تاجران مــازاد محصولات را از 
بازارهــای کوچک تــر منطقــه ای گــردآوری کــرده و دوباره 
در بــازار شــهرهای بــازار می فروختنــد. یــک بررســی که 
 )Reynold( »و »رینولــد )Braudel( »توســط »بــرودل
از شــهرهای بازار اروپــا در فاصلــه بین قرون ســیزدهم و 
پانزدهم انجام شد، نشان می دهد در حالی که بازارهای 

بازاریابی از دوران باستان وجود داشته و می توان 
نشانه هایش را در آثار به جامانده از آن زمان مشاهده کرد
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ظهورکیفیتهایگوناگون

REVIEWبررسی

بــا  نوزدهــم  قــرن  تــا  غربــی  اقتصادهــای 
تأمین کننــدگان کوچــک منطقه ای مشــخص 
می شــدند کــه کالاهــا را به صــورت محلــی یــا 
منطقــه ای می فروختنــد. بهبــود ســامانه های 
حمل ونقل از میانــه قرن نوزدهــم و یکپارچه تر 
شدن اقتصاد به شرکت ها اجازه داد تا کالاهای 
استاندارد و دارای نشان را در سطح ملی عرضه 
کنند که به شکل گیری اندیشــه بازاریابی انبوه 
و گسترده تر منجر شد. تولیدکنندگان با هدف 
صرفه جویی و بزرگ کردن اندازه کسب وکار از راه 
پایین نگه داشتن هزینه های تولید در کنار نفوذ 
به بازار در مراحل نخست چرخه عمر محصول 
دســت به کار استانداردســازی دقیــق شــدند. 
خودروی فورد مدلT نمونه ای از محصولی بود 
که با قیمت دســت یافتنی برای طبقه متوسط 

رو به رشد تولید می شد. 
همــراه بــا افزایــش انــدازه بــازار در ابتــدای قرن 
بیســتم تولید گونه های مختلــف از محصولی 
کــه بــا کیفیت هــای مختلــف طراحــی شــده  تا 
پاســخگوی نیازهای مختلف جمعیتی و شیوه 
زندگــی باشــد، در بیــن تولیدکننــدگان رواج 
یافت کــه به تقســیم بندی بــازار و دســته بندی 
کالاهــا منجــر شــد. در بیــن ســال های ۱۹۰۲ تا 
۱۹۱۰ »جرج بی والدرون« که در بنگاه تبلیغاتی 
Mahin کار می کرد، از داده هــای ثبت مالیات، 
فهرســت های شــهری و سرشــماری اســتفاده 
کــرد تــا تبلیغاتــی را بــرای مصرف کننــدگان 
تحصیل کــرده ارســال کند کــه به نظر می رســد 
نخســتین نمونــه از تقســیم بندی ســاختاری 
جمعیــت باشــد. در زمانــی بیــش از یــک دهه 
»پــاول چرینگتــون« گونه شناســی موســوم به 
»ABCD« را توســعه داد کــه نخســتین ابــزار 
تقســیم بندی اجتماعی-ســاختاری جمعیت 
بود. پژوهشگران بازار مانند »ارنست دیشتر« 
که در دهــه ۱۹۳۰در حال انجــام پژوهش کیفی 
روی خریداران نشان های تجاری بودند، متوجه 
شدند که عوامل جمعیت شــناختی به تنهایی 
برای توضیح تفــاوت رفتــار بازاریابــی گروه های 
گوناگــون کاربــران کافی نیســت. ایــن بینش به 

کشــف عوامــل دیگــری ماننــد ســبک زندگی، 
ارزش ها، نگرش ها و باورها در تقسیم بندی بازار 

و تبلیغات انجامید.
در  ماهــر  متخصصــان  بــرای  درخواســت 
کســب وکار همــراه بــا رشــد صنعــت افزایــش 
یافت و دانشگاه ها تدریس بازاریابی در جایگاه 
یــک رشــته را بــرای نخســتین بار در اوایــل قرن 
بیســتم آغــاز کردنــد. ممکــن اســت بازاریابــی 
از هــزاران ســال پیــش انجــام شــده باشــد، امــا 
مفهــوم مــدرن بازاریابــی به عنــوان یــک حرفه 
در دنیای شرکت های پســاصنعتی ظهور کرده 
اســت. در همین حال دوره های گوناگونی برای 
آن در نظــر گرفتــه می شــود. نخســتین دوره به 
بــازه ای توجــه دارد کــه تولیــد بــر اندیشــه های 
تجاری چیرگی داشــت. ویژگی اصلی این دوره 
آن اســت کــه »اگــر کســی محصولــی بســازد، 
شخص دیگری آن را می خرد«. در محیطی که 
کالاهای تولید کمتر از تقاضا بود، فروش کالاها 
به سادگی انجام می شد. اما از دوران رکود بزرگ 
۱۹۲۰ تا دهه ۱۹۵۰ گرایش فروش شکل گرفت. 
ویژگی اساســی ایــن گرایــش »فــروش کالاهای 
ناخواســته« اســت که »فروش تهاجمــی برای 
پیشــبرد محصولات«، »فروش خانه به خانه« 
اســت، اما گرایش بازاریابی یا مفهوم بازاریابی 
در دهه ۱۹۵۰ ظهور کرد. در این دوره درک کامل 
نیازها، خواسته ها و رفتارهای مشتری به نقطه 
کانونی تصمیمات بازاریابی تبدیل شد. پس از 
آن مفهوم بازاریابی اجتماعی مــورد توجه قرار 
گرفت که در آن بازاریابان مسئولیت اجتماعی 
بیشــتری نســبت به جلب رضایت مشــتری و 
ارائــه ارزش برتــر بــه آنهــا دارنــد و فعالیت های 
بازاریابی باید به ســود رفاه کلی جامعه باشــد. 
با شــروع دهــه ۱۹۹۰ دوره جدیــدی از بازاریابی 
به نام بازاریابی رابطه مند ظهور کرد. تمرکز این 
دوره بر ایجــاد رابطــه  بلندمدت ســودمند برای 
عرضه کننــده و مشــتری اســت؛ چراکه روشــن 
شــده هزینــه بــه  دســت آوردن یــک مشــتری 
جدید پنج برابر بیشتر از نگهداری رابطه با یک 

مشتری موجود است.

مهران امیری  

mehranamiri
@gmail.com
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تاريخ نوآوری
H I S T O R Y  O F
I N N O V A T I O N

محلی یک یــا دو بار در هفتــه برگزار می شــده، بازارهای 
روزانه در شــهرهای بزرگ تر رایج بوده و با گذشــت زمان 
فروشــگاه های دائمــی آغــاز بــه کار کــرده و اندک انــدک 
جایگزین بازارهای دوره ای شدند. همچنین شکاف های 
توزیع بــا رفت و آمد خانه به خانه توســط دست فروشــان 
پر شــد. ویژگی بازار مبادلــه معاملاتی بــود و مبادله کالا 
رواج داشت. بر پایه بررســی برودل کالاها در سال ۱6۰۰ 
مســافت کوتاهی را از تولیــد تا عرضه طــی می کردند، با 
این حال به دنبال عصر اکتشافات اروپایی، کالاهایی که 
از راه دور رسیده بودند، وارد بازار می شد؛ پارچه کتان از 
هند، چینی و ابریشم و چای از چین، ادویه جات از هند 
و آســیای جنوب  شــرقی و تنباکو، شــکر و قهوه از دنیای 

جدید وارد می شد.
بررســی پیدایــش فرهنــگ بازاریابــی و مصرف کننده در 
بریتانیا و اروپا به شکل گســترده انجام شده، اما درباره 
دگرگونــی مکان هــا شــناخت کمتــری بــه دســت آمــده 
اســت. پژوهش ها نشــان می دهد که چین تاریخچه ای 
پربار از شــیوه های بازاریابی نخستین داشــته، از جمله 
ساختن نشان تجاری، بسته بندی، تبلیغات و تابلو برای 
خرده فروشی. از اوایل ســال ۲۰۰ پیش از میلاد در چین 

برای نشــان دادن خانواده، مــکان و کیفیــت محصول از 
بسته بندی و نشــان تجاری اســتفاده شــده و در فاصله 
ســال های 6۰۰ تا ۹۰۰ پس از میلاد نشــان های تحمیلی 
دولت مورد استفاده قرار گرفت. در طول سلسله سونگ 
)۹6۰-۱۱۲۷( فرهنــگ مصرف گرایــی در جامعــه چیــن 
رواج یافت و ســطح بالایی از مصرف برای گســتره بزرگی 
از مصرف کنندگان عــادی ایجاد شــد. پیدایش فرهنگ 
مصــرف بــه ســرمایه گذاری تجــاری روی ایجــاد شــرکت 
بــا مدیریت دقیــق، تابلوهای خرده فروشــی، نشــان های 
نمادین، پاسداشت نشــان های تجاری و مفاهیم نشان 
 pinpai و baoji، Hao، lei، gongpin، piazi تجــاری 
منجــر شــد کــه بــا مفاهیــم غربــی خانــواده، وضعیــت، 
درجه بندی کیفی و حفظ ارزش های سنتی چینی برابری 
می کنــد. نشــان های تجــاری در چیــن بــر پایــه نیازهــای 
اجتماعــی و تنش هــای ناشــی از فرهنــگ مصرف کننده 
پدید آمدند که در آن نشــان های تجــاری بیانگر جایگاه 
و طبقه بنــدی اجتماعی بــود. تکامل نشــان های تجاری 
در چین بــا آنچه در غــرب از ســوی تولیدکننــدگان برای 
متمایز شدن، افزایش سهم بازار و افزایش سود رخ داد، 

متفاوت بود.
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الزامصدورمجوزدرکمترازیکماه


INTERVIEWگفت وگو

 آیا برای دریافت مجوز اقامتگاه 
نیاز به مدرک تحصیلی یا رزومه اســت یا 
برای کســانی کــه وارد این حوزه می شــوند 
شرکت در دوره های آموزشی الزامی است؟

در حــال حاضــر به صــورت موقــت آمــوزش جــزء 
الزامات کســی که بخواهد پروانه بوم گردی بگیرد 
نیست، چون سرفصل های دوره های آموزشی در 
دست بازنگری است. البته این موضوع مرتبط به 
حوزه اداره کل آموزش و مطالعات وزارت گردشگری 
است. بعد از نهایی و تثبیت شدن این سرفصل ها 
و فراهم کردن شرایطی برای آموزشی که در کیفیت 
خدمات بوم گردی ها تأثیر گذار باشــد، این بخش 

هم به روند دریافت مجوز افزوده خواهد شد. 

 در حــال حاضــر چــه تعــداد 
بوم گردی در کشور داریم و کدام استان ها 
دارای بیشــترین بوم گــردی در کشــور 

هستند؟
بر اســاس آمــار و اطلاعات ثبت شــده در ســامانه 
جانــا، در حــال حاضــر ۳۵۵۲ مجــوز اقامتــگاه 
بوم گردی در کشور صادر شده است. استان های 
مازنــدران بــا ۴۲6 واحــد، کرمــان بــا ۳۱۷ واحــد، 
اصفهان ۲۸۰ واحد، فارس ۲۴۵ واحد و یزد با ۲۲۷ 
واحد اقامتگاه بوم گردی به ترتیب رتبه های اول تا 
پنجم را در میان استان های کشور به لحاظ تعداد 
بوم گردی دارند و اســتان قم با پنــج واحد کمترین 

تعداد اقامتگاه بوم گردی در کشور را داراست. 

 در نــوروز امثــال چــه میــزان از 
ظرفیــت بوم گردی هــای کشــور پذیــرای 

مسافران بود؟ 
میزان اشغال ظرفیت در بوم گردی مناطق مختلف 
در ایام نوروز متفاوت بوده است. مسائل اقتصادی 
مانند نوســان ارزی که پیش آمده، در میزان سفر 
رفتن مردم و نحوه آن سفر تأثیر داشت. لذا پیامد 
آن این اســت که بخشــی از مردم ســفر را از سبد 
هزینه های خانواده حــذف کنند و برخــی از مردم 
به جای اســتفاده از اقامتگاه های مجاز، به سمت 
اســتفاده از مراکــز غیر رســمی و اضطــراری مانند 
مــدارس آموزش و پــرورش یــا ســالن های ورزشــی 
و... که در ایام خاص نوروز برای اســکان مسافران 

نوروزی فعال می شوند، بروند. 

 یکــی از گلایه هــای صاحبــان 
بوم گردی ها همیــن ورود نهادهایی مانند 
آموزش و پــرورش در اســکان دادن بــه 
مسافران نوروزی و اقامتگاه های غیررسمی 
بــود کــه بــازار کار آنهــا را تحــت تأثیــر قرار 

می داد.
در ایام نوروز شــرایط به گونه ای اســت که به خاطر 
فشــردگی جمعیــت، اگــر آموزش و پــروش اقــدام 
بــه ارائــه خدمــات اســکان مســافر نکنــد، ممکن 
اســت برخی افراد در خیابان ها چــادر بزنند و این 

جلوه خوبی نــدارد و چهره شــهر را دچار خدشــه 
می کنــد. از این منظــر ارائه خدماتی شــبیه آنچه 
وزارت آموزش و پرورش انجام می دهد، به مسافران 
در ایام نــوروز اجتناب ناپذیر اســت. سیاســت ما 
همیشــه این بوده که اول اقامتگاه هایــی که دارای 
پروانــه بهره برداری هســتند پر شــود و ســرریز آن 
به اقامتگاه های غیررســمی و اضطراری که در ایام 
نوروز فعال می شود، بروند. اما گزارش هایی داریم 
کــه در برخی مناطق امســال حتی هتل هــا هم به 
صورت کامل پر نشدند. اقامتگاه های غیررسمی 
مختص تعطیلات نــوروز و آن هــم در چهارچوب 
مصوبات ستاد خدمات سفر اســت. اما در زمان 
غیرتعطیلات نوروز اگر کسی مجوز نداشته باشد 
و اقــدام بــه دادن خدمــات اقامتــی کنــد، مرتکب 
تخلف شــده و علاوه بر جریمه نقدی بــا آن واحد 

برخورد می شود. 

 به صورت کلی سفرهای نوروزی 
ســال 1۴0۲ چــه وضعیتــی در مقایســه با 

سال های قبل داشت؟
تعطیلات در آغاز ســال ۱۴۰۲ به گونــه ای پراکنده 
شــده بود کــه الگوی ســفر امســال را با ســال های 
گذشته متفاوت کرد. اگر به تقویم نگاهی بیندازیم 
تعطیلی نیمه شعبان، تقارن نوروز با ماه رمضان، 
تعطیلی های روز طبیعت، عید فطر و... را مشاهده 
می کنیم کــه مســافرت های نــوروزی را در چندین 
بخش تقســیم کرده اســت. در نتیجه ســفرهای 
نوروزی عملاً از ۱6 اســفندماه ۱۴۰۱ شــروع شده و 
تا هفتــه اول ابتــدای اردیبهشــت ماه ۱۴۰۲ ادامه 

داشت. 

 آیــا آمــاری از وضعیــت اقامت 
مسافران در این ایام دارید؟

در خصــوص اقامتگاه های رســمی دارای پروانه از 
وزارت گردشگری در ایام نوروز، قریب به ۱۲ درصد 
مسافران در هتل ها، ۳/۵ درصد در اقامتگاه های 
بوم گــردی، ۴/۷ درصــد در مهمان پذیرهــا، ۴/۲ 
درصــد در هتــل آپارتمان هــا، ۵۷ درصــد در خانه 
مسافرها، ۳/۵ درصد در مجتمع های گردشگری 
و الباقــی در ســایر تأسیســات گردشــگری اقامت 

داشته اند.

 بیشتر شــکایات ثبت شــده از 
سوی مســافران مربوط به کدام حوزه های 

کسب و کار صنعت گردشگری است؟
در ایــن زمینــه تقریبــاً 6۳۳۰ شــکایت در طــول 
تعطیلات نــوروزی در ســامانه ۰۹6۲۹ ثبت شــده 
کــه ۲۵ درصــد از شــکایت ها از دفاتــر خدمــات 
مسافرتی ، ۳۳ درصد از تأسیسات اقامتی اعم از 
هتل، بوم گردی، متل، مهمان پذیــر و...، ۳ درصد 
مرکــز پذیرایــی، ۳۱ درصــد مراکــز رفاهی جــاده ای 
نظیر پمپ بنزین و... و ۸ درصد سایر تأسیسات 

گردشگری بوده است. 
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طنز و حکمت
H U M O R

&
W I S D O M

یک موقع تیک آبی برای خودش حرمت داشت. کارهای اداری و تأییدش کار حضرت فیل بود و 
خلاصه وقتی کسی تیک می گرفت، مثل ژنرالی که مدال لیاقت گرفته، آن را هر روز یک طوری توی 

چشم ملت فرو می کرد 

قصیده ای از
اوحدی مراغه ای

آنسرنشودهرگز
لایقبهکلُهَداری

رکن الدین اوحدی مراغه ای )۷۳۸-6۷۳ 
ه.ق.( شــاعر پارســی گوی و عــارف ایرانی 
است که در دوران ایلخان مغول، ارغون 

خان می زیست.
او در مراغــه زاده و پــس از مــرگ نیــز در 
همان شــهر دفن شــد. پــدرش از اهالی 
اصفهــان بــود و خــودش نیز چنــدی در 

اصفهان اقامت داشت.
وی را اوحدی اصفهانی نیــز نامیده اند. 
پــس از انتخــاب غیاث الدیــن محمــد 
بــه وزارت ابوســعید بهــادر مثنــوی 
جام جم خود را به نام وی سرود. اوحدی 
در قصیده ای از زمانــه خود چنین گلایه 

می کند:

دل خسته همی باشم زین ملک به هم رفته
خلقی همه سرگردان، دل مرده و دم رفته

یک بنده نمی یابم، هنجار وفادیده
یک خواجه نمی بینم بر صوب کرم رفته

راهــی نــه ز پیــش و پــس، در شــهر چنیــن 
بی کس

من خفته و همراهان با طبل و علم رفته
بر لوح جهان نقشی چون نیست به کام من

من نیز نهادم سر، بر خط قلم رفته
مشنو که: به راه آیند این ها به حدیث ما

کی رنگ شفا گیرد جانِ به الم رفته؟
در ســر مکن این سودا، بســیار که خواهی 

دید
از کاسه سر سودا وز کیسه درم رفته

خیل و حشــم ســلطان، دیدی، پــس ازین 
بنگر

زین مرحله سلطان را بی خیل و حشم رفته
در بیم بلا بودن یک چند و به صد حسرت

از بوم وجود آخر بر بام عدم رفته
آن سر نشود هرگز لایق به کلُهَ  داری

کو همچو قبا باشد در بند شکم رفته

HINT نکته

ضرر ایلان خان هنوز جبران نشده!

١
آن وقت ها که ما بچه تر بودیم، تیک هیچ معنایی نداشت. 
یعنی هنوز از ایــن علامت ها √ برایمان معنی نداشــت و 
استفاده ای هم از آن نداشتیم. دنیا هم آن قدر باکلاس و 
دقیق نشده بود برای انواع بیماری های روحی و روانی اسم  
خاص بگذارد و آن وســط هم یک اصطلاحی به نام تیک 
عصبی اختراع شــود. بــرای همین بود کــه اگر یکــی از ما 
بچه های کوچه زیِ زانوپاره سؤال می کرد و می گفت: »عمو 
جون کلاس چندی؟« می توانســتیم بــه او جوابی در خور 
بدهیم، اما اگر می پرســید: »می دونی تیــک چیه؟« فکر 

می کردیم می خواهد به ما »تیکه« بیندازد.

٢
بله، آن موقع ها این طوری بود و برای هیچ کس در این عالم 
هیچ تیکــی مهم نبــود. اما امــروز چه؟ نه تنهــا تیک مهم 
است که حتی رنگ بندی هم دارد. خب فکر کنم متوجه 
شــدید دارم در مــورد چــه چیــزی صحبــت می کنــم. بله، 

دقیقاً درست حدس زدید؛ تیک آبی توییتر.

٣
فعلاً تا یکــی پیدا نشــده و نیامده بــه ریش مــن بخندد و 
بگوید: »مرد حســابی! تو که توی این روزها دیگه دستت 

به ســرچ گوگل هم نمی رســه، برای ما افتادی دنبال تیک 
آبی؟« من دوباره دق دلم را ســر این ایلان بلا گرفته خالی 
کنم و بگویم: »آه از دســت تو ای ایلان! ببین کارهایت را! 
آخر مرد حسابی! فروشندگان توییتر، آن لاکردار را کردند 
توی پا... ببخشــید آســتین شــما، توییتری ها چه گناهی 

کرده انــد؟ چــرا فکــر می کنــی بایــد از اهالــی 
توییتر دنــگ ضــررت را بگیری؟ اصــلاً ببینم 
اگر ســود کرده بودی، می آمدی یک سنت از 

سودهایت را به ما بدهی؟ نمی دادی که!«

۴
یــک موقــع تیک آبــی بــرای خــودش حرمت 
داشــت. کارهــای اداری و تأییــدش کار 
حضرت فیل بود و خلاصه وقتی کسی تیک 

می گرفــت، مثل ژنرالی کــه مــدال لیاقت گرفتــه، آن را هر 
روز یــک طوری توی چشــم ملــت فــرو می کرد. بلــه خب، 
این تیک، آن موقع ها برای فرو کردن توی چشــم مناسب 

بود، نه پاچه .

۵
ماســک که همین مدتی قبل ســر خرید توییتر یک ضرر 
هنگفت کرد، این قدر عصبانی شــد که شــروع بــه اخراج 
رؤســا و بالانشــینان توییتر کرد، امــا به همیــن هم راضی 

نشد. 
مدتی بعــد وقتی دید آتــش دلش با ایــن چیزها خاموش 
نمی شود، افتاد به اخراج کارمندان میان رده. باز هم وقتی 
دید که نخیر! این ضرر خیلی خیلی هنگفت تر از چیزی 
است که فکرش را می کرده و دق دلش باز هم خالی نشده، 
با دمپایی ابری خیس افتاد به جان کارمندان 

دون پایه!

۶
ایــن وضعیــت اخــراج تــو اخــراج او این قــدر 
شدید شده بود که کارشناســان نگران بودند 
یــک روز ایــلان بــرود شــرکت توییتــر و ببیند 
به جز خــودش و همــان یک دانه گنجشــک 
وســط علامــت توییتر، هیــچ موجــود دیگری 
در شــرکت نیســت. بــه هــر حــال داســتان ایلان خــان و 

اسباب بازی هایش ادامه دارد.

٧
این هفته شعر نداریم، چون می خواهم یک هشدار جدی 
به شــما بدهم. حتی اگر بیکار باشــید و نتوانسته باشید 
از میلیون ها فرصت اشتغال مســئولان داخلی استفاده 
کرده باشــید، ممکن اســت همین فردا یک نامه خارجی 

برسد که روی آن نوشته: حکم اخراج!

شب نوشته های یک بچه نوآور! (۸۰)

دانشافزایی
پیروزمندانه

شبکهپایتونی
پیش خودم حساب کرده بودم که آموزش برای بچه های 
گــروه انگیــزه و علاقــه ایجــاد می کنــد، بنابرایــن دســت 
در صنــدوق خالی بــردم، مقــداری ریش هم 
پیوســت کــردم تا پیــش رفقــای قدیمــی گرو 
بگــذارم و چنــد نفــری از ایــن گــروه یأجــوج و 
مأجــوج آموزشــی ببیننــد، شــاید دردی 
از دردهــای گــروه را بــا برنامه ریــزی و کارهــای 
بهتر دوا کننــد. هر روز هــم با روی خنــدان از 
پیشرفت دوره آموزشی می پرسیدم و خنده ای 
دریافــت  کــرده و در خیــالات خــام و نپختــه 
خــودم می گفتــم آمــوزش چقــدر بــه بچه ها 
انگیزه داده و از همیــن حرف های صد تا یک 
غاز و دلخوشــی های الکی که یک جلبک پخته تحویل 

خودش می دهد!

این چند هفته گاهی به نظر می رســید نقش یک مادر 
مهربان را برای بچه ها  به خودمان گرفته ایم که هر صبح با 
هزار امید بچه ها را با ماچ و بوسه و اگر نشد لگد و تهدید 
از رختخواب جدا می کند، کفش و لباس تن شان می کند، 
موها را شــانه می زنــد و دماغ شــان را پــاک می کند، یک 
صبحانه مفصل را لقمه لقمه در دهان شــان می گذارد، 
نیم چاشــت و صدتــا خوردنــی دیگــر در جیــب  و کیــف 
مدرسه شان می چپاند تا این نوگل های خندان بزرگواری 
کرده و سوار بر یک خودرو راهی آموزشگاه شوند؛ به  این 
امید واهی که بیاموزند و فردا برای خودشان کسی شوند. 
اما واقعیت بسیار زودتر از آنچه که انتظار می رفت، یکی 

از همان خنده ها را توی صورتم کوبید. 
امــروز آن چنــد دســته گل نه چنــدان نوشــکفته پس از 
دریافت گواهی گذراندن موفقیت آمیز! شرکت در دوره 
آموزشــی برگشــته بودند؛ تنها کوتاهی ما هم آن بود که 
فرامــوش کرده بودیــم یک پارچــه رنگی را بــا خط خوش 
به پیام بازگشــت پیروزمندانه این فرزنــدان وطن زینت 
دهیــم و بدهیــم از این طرف تــا آن طــرف کوچــه بزنند تا 
همه خلق  خدا بدانند چه کرده اند و چه ها خواهند کرد؛ 
وگرنه آرامش حرکات فریبا نشــان می داد کم وکاســتی 
در کار نبوده است. این بار با حضور خودم و چند نفری 
که نتوانســته بودند در برنامه آموزشی شرکت کنند، به 

شکلی بلادرنگ، مردمی و سرپایی جلسه گروه تشکیل 
شده و کامیار پرید وسط و خودجوش جایگاه سخنگوی 
شرکت کنندگان در دوره آموزشی را اشغال کرد. گفته های 
کامیار درباره رنگ ها و تزئینات و امکانات دوره و بچه های 
باحال کلاس که پایان گرفت، آنگاه که خواست نفسی 
تازه کنــد، پرســیدم: »خــب نتیجــه کاربــردی ایــن دوره 
پربار برای ما چیست؟« با شگفتی نگاهی کرد و گفت: 
»نتیجه؟! به دانش همکاران شما در گروه افزوده شده، 
انصاف داشته باشید و به دریافتی  شان نگاهی بیندازید 
تا خودتــان درباره افزایش دســتمزد اقــدام کنید. برخی 
امکانــات و تجهیــزات جدیــد لازم داریــم کــه بــا بچه ها 
جلسه می گذاریم و گپی می زنیم تا فهرست دقیق نیازها 
را بدهیم. بهتر است قدر وقت باارزش کارشناسان خبره 

را بدانید.«  
حالا چند روزی پس از بازگشــت پیروزمندانه بچه های 
گــروه از برنامه دانش افزایــی به این فکر می کنــم که چرا 
چنین غلطی کــردم؟ آخر اینها همین جوری هم با شــاه 
پالــوده نمی خوردند، دیگــر پــس از دانش افزایــی حتماً 
فکر می کنند به شــکل خزنده وارد شبکه های پایتونی! 
می شوند تا برای چهار سال دیگرمان پیش بینی کنند؛ 
گرچه پیش بینی آینــده با دانش افزایــی پیروزمندانه به 

شبکه پایتونی نیازی ندارد.
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